
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3541, 3542, 3543, 3545,

3546, 3549, 3550, 3551, 3555, 3556, 3557, 3559, 3564, 3566,
3568

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
Προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και

Τουρισµού:
i. σχετικά µε πρωτοβουλίες αγροτών-παραγωγών που είναι

γνωστές µε το όνοµα «Αγορές Χωρίς Μεσάζοντες», σελ. 3541
ii. σχετικά µε την πορεία των συµβάσεων ΣΔΙΤ (Συµπράξεις

Δηµόσιου - Ιδιωτικού Τοµέα) για τη διαχείριση των απορριµ-
µάτων, σελ. 3543.

iii. σχετικά µε τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ, σελ. 3545
iv. σχετικά µε τον κίνδυνο που αντιµετωπίζουν τα νησιά του

Αιγαίου από την έλλειψη νερού εν όψει της τουριστικής πε-
ριόδου, σελ. 3547

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τροποποί-
ηση διατάξεων Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος και άλλες
διατάξεις», σελ. 3550-3568

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Φορολογίας Εισοδή-
µατος και άλλες διατάξεις», σελ. 3551

β) Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης και η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας
- Ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη των Οδηγιών
2011/98/ΕΕ σχετικά µε την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτη-
σης για τη χορήγηση στους πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας
άδειας διαµονής και εργασίας στην επικράτεια κράτους-µέ-
λους και σχετικά µε κοινό σύνολο δικαιωµάτων για τους ερ-
γαζοµένους από τρίτες χώρες που διαµένουν νοµίµως σε
κράτος-µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προϋποθέσεις
εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την
εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις», σελ. 3551

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3541-3559
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3559-3568
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ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3549, 3550, 3551
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 3555, 3556
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 3555
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 3557
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3541, 3542, 3543, 3545, 

3546, 3549, 3550, 3551, 
3555, 3556, 3557

ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 3545, 3546
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 3550, 3551, 3568
ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ Α. , σελ. 3555, 3556
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 3550, 3551
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3559, 3564, 3566, 3568
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 3555, 3556, 3559

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 3547, 3548, 3549
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3547
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 3545, 3546
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 3543, 3544 
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 3542, 3543, 3544, 3545, 

3546
ΤΑΧΙΑΟΥ Χ. , σελ. 3547, 3548
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 3542

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ό. , σελ. 3551, 3554, 3564, 3566, 

3568
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 3562
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3557
ΓΑΛΕΟΣ Γ. , σελ. 3559
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 3560, 3561, 3562
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 3564, 3565
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 3565, 3566
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 3566
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3562
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 3556, 3557
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3561

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’
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Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιουνίου 2015, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα µου επιτρέψετε, σύµφωνα µε εντολή της Προέδρου, να
ανακοινώσω τις σηµερινές επίκαιρες ερωτήσεις, που, λόγω κω-
λύµατος των Υπουργών, δεν θα συζητηθούν.

Η δεύτερη µε αριθµό 325/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μαυρουδή Βορίδη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την ολοκλήρωση του έργου
στον αυτοκινητόδροµο «ΜΟΡΕΑΣ».

Η τρίτη µε αριθµό 319/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Κωνσταντίνου Μπαρµπαρούση προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τη
λειτουργία νέου σταθµού διοδίων στην παράκαµψη του Αγρινίου.

Η πέµπτη µε αριθµό 316/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις διατά-
ξεις του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας που είναι µη συµβατές
µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Η πρώτη µε αριθµό 326/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Αναστασίου Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την αποπερά-
τωση του καθέτου οδικού άξονα Εγνατίας Οδού στον Έβρο.

Η τρίτη µε αριθµό 289/29-5-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Μιχαήλ Αρβανίτη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
σχετικά µε τις τουρκικές παραβιάσεις του εναερίου χώρου και
των ελληνικών χωρικών υδάτων.

Η τέταρτη µε αριθµό 219/14-5-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, σχετικά µε την προκλητική ενέργεια Σκοπιανών στη
Φλώρινα.

Η πέµπτη µε αριθµό 234/18-5-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου –

Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
σχετικά µε τις διµερείς σχέσεις µε όµορες χώρες και την ανακή-
ρυξη της ελληνικής Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης.

Η έκτη µε αριθµό 168/28-4-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τους Υπουργούς Εξωτερικών
και Επικρατείας, σχετικά µε την «εκχώρηση του ονόµατος της
Μακεδονίας µας στους σκοπιανούς».

Η έβδοµη µε αριθµό 287/29-5-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Νικολάου Μαυραγάνη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
σχετικά µε την επαναλειτουργία του εργοστασίου «ΗΛΕΚΤΡΟ-
ΜΗΧΑΝΙΚΗ ΚΥΜΗΣ ΕΠΕ», την ένταξη αυτού στη διοικητική δοµή
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και την επανεκκίνηση της τοπι-
κής οικονοµίας.

Η πρώτη µε αριθµό 2058/27-4-2015 ερώτηση του Δ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
αντιµετώπισης των προβληµάτων που προκύπτουν από τη συν-
τήρηση των λεωφορείων του ΟΑΣΑ.

Η δεύτερη µε αριθµό 1642/8-4-2015 ερώτηση του Δ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τη διαδικασία
αδειοδότησης υπαίθριων χώρων στάθµευσης στο ιστορικό κέν-
τρο της Αθήνας.

Η τρίτη µε αριθµό 1116/24-3-2015 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία
Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε πρω-
τοσέλιδο της τουρκικής εφηµερίδας «AYDINLIK» ότι «η Τουρκία
προχώρησε σε σύσταση επιτροπής για τη διεκδίκηση δεκαέξι ελ-
ληνικών νησιών».

Επειδή ακούσατε πολλές φορές τον Υπουργό Οικονοµίας και
ο Υπουργός Οικονοµίας είναι εδώ, θα ήθελα να πω ότι αναφερό-
µαστε σε Αναπληρωτές Υπουργούς, αλλά τυπικά έτσι πρέπει να
γράφεται το δελτίο των ερωτήσεων. Δεν αφορούν, εποµένως,
τον κ. Σταθάκη.

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την πρώτη υπ’ αριθµόν 322/9-6-2015 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Τριαν-
ταφυλλίδη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού, σχετικά µε πρωτοβουλίες αγροτών-παραγωγών
που είναι γνωστές µε το όνοµα «Αγορές Χωρίς Μεσάζοντες». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης. 
Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΣΤ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ NZ’
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, οι «Αγορές Χωρίς Μεσάζοντες» αριθµούν πε-
ρίπου τρία χρόνια. Είναι παιδί της κρίσης. Γεννήθηκαν µέσα από
τη συνειδητοποίηση της δύναµης παραγωγών και καταναλωτών.
Ήταν η αυτοάµυνα της δρώσας και ζώσας κοινωνίας, που διαπί-
στωνε, καθώς το εισόδηµά της ισοπεδωνόταν, ότι θα έπρεπε να
αντιδράσει απέναντι στην κερδοσκοπία και την αισχροκέρδεια.
Θα έπρεπε να αντιδράσει απέναντι στις περίφηµες τιµές από το
χωράφι στο ράφι, οι οποίες ήταν τρεις έως πέντε φορές πάνω,
την ίδια ώρα που ο παραγωγός εάν έπαιρνε µια προκαταβολή
και στη συνέχεια µια επιταγή, θα έπρεπε να εξοφληθεί σε έξι έως
οκτώ µήνες, αποδεχόµενος αρκετές φορές τον εκβιασµό των µε-
σαζόντων, χονδρέµπορων, λιανέµπορων, κ.λπ.. Από την άλλη, ο
καταναλωτής, που έβλεπε τον παραγωγό να διαµαρτύρεται γιατί
η τιµή του προϊόντος του ήταν πολύ χαµηλή, πλήρωνε τα προ-
ϊόντα σε τριπλάσια και πενταπλάσια τιµή.

Στο όριο της φτώχειας είναι περίπου έξι εκατοµµύρια Έλλη-
νες, όπως αναφέρει η έκθεση του Γραφείου Προϋπολογισµού
της Βουλής. Δυόµισι εκατοµµύρια Έλληνες είναι σε καθεστώς
ένδειας και τρία εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες πολίτες απει-
λούνται άµεσα από τη φτώχεια µε βάση τα στοιχεία του Γρα-
φείου Προϋπολογισµού της Βουλής του Σεπτεµβρίου του 2014.

Έτσι, εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες από παθητικοί θεατές της
περιόδου της επίπλαστης καταναλωτικής ευδαιµονίας µετατρά-
πηκαν σε πρωταγωνιστές, κοινωνούς και συµµέτοχους µίας νέας
αλληλέγγυας δράσης, που εφαρµόζει τους κανόνες του δίκαιου
κέρδους και της αλληλέγγυας οικονοµίας. Πήραν την υπόθεση
στα χέρια τους, κινητοποιήθηκαν, αυτοργανώθηκαν, έβαλαν
φρένο στα χέρια που άνοιγαν το πορτοφόλι τους ως καταναλω-
τές ή µετατρέπονταν σε οιονεί συνεταίρους ως συµπαραγωγοί
αγαθών για τα οποία προφανώς και δεν είχαν ιδρώσει. 

Τι έχουν κατακτήσει οι δράσεις αυτές; Η καινοτόµα για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα πρωτοβουλία για απευθείας διάθεση αγροτικών
προϊόντων από τους παραγωγούς προς τους καταναλωτές απο-
τελεί ένα σύστηµα εµπορίας, κατά το οποίο παραγωγοί διαθέ-
τουν τα προϊόντα τους προς τους καταναλωτές χωρίς καµµία
µεσολάβηση κανενός φορέα εµπορίας που εκτινάζει τις τιµές
των προϊόντων στα ύψη. 

Είναι πολλαπλά τα οφέλη από τη λειτουργία αυτών των κοινω-
νικών αγορών µε επίκεντρο τον άνθρωπο, χωρίς, όµως, την ενο-
χοποίηση του εύλογου, δίκαιου κέρδους: Πρώτον, η διασφάλιση
δίκαιης και όχι απλά φθηνής τιµής και η βελτίωση της οικονοµι-
κής κατάστασης των παραγωγών. Δεύτερον, φθηνά και ποιοτικά
προϊόντα πρώτης ανάγκης για τους καταναλωτές, άρα πρό-
σβαση στην αγορά στοιχειωδών καταναλωτικών αγαθών, όπως
πατάτες, ρύζι, όσπρια, φρούτα, λαχανικά, τυρί, λάδι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μπείτε στο ερώτηµα,
κύριε συνάδελφε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Παράλληλα,
οφέλη: Συµβολή και παρότρυνση των παραγωγών και καταναλω-
τών στη δηµιουργία συνεταιρισµών, δωρεάν διάθεση προϊόντων
σε δοκιµαζόµενους από την κρίση, τα µνηµόνια και τα υπόλοιπα
µέτρα περικοπών, απαίτηση για υγειονοµικούς ελέγχους. Προ-
σπερνώ τα οφέλη για τον παραγωγό, τον καταναλωτή και την
εθνική οικονοµία. 

Το κίνηµα αυτό, κύριε Υπουργέ, κινητοποίησε, όπως γνωρί-
ζετε, χιλιάδες κόσµου στην επαρχία και τα µεγάλα αστικά κέντρα,
ανάγκασε να ασχοληθούν µαζί του κοινωνιολόγοι και έστρεψε
πάνω του τα φώτα της δηµοσιότητας. 

Παρ’ όλα αυτά και ενώ τα τρία τελευταία χρόνια οι «Αγορές
Χωρίς Μεσάζοντες» επεκτάθηκαν και λειτούργησαν σε όλη τη
χώρα, δυστυχώς, µε την Κυβέρνησή µας, την Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τους τελευταίους δύο µήνες γινόµαστε µάρτυρες οι αγο-
ρές αυτές µετά από καταγγελίες να αντιµετωπίζονται από τις
αστυνοµικές αρχές ως παράνοµες, ως παρεµπόριο, µε όλες τις
αρνητικές συνέπειες που προβλέπει ο νόµος για τις περιπτώσεις
αυτές. 

Πρόσφατα παραδείγµατα έχουµε στον Δήµο Καλαµαριάς της

Θεσσαλονίκης και στον Δήµο Γλυφάδας στην Αθήνα. 
Τα ερωτήµατα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τα οποία θα αναπτύξω

και στη δευτερολογία µου, είναι σαφή: 
Πρώτον, υπάρχει πρόθεση από το Υπουργείο να δηµιουργήσει

εκείνο τον αναγκαίο νοµοθετικό καµβά που θα δώσει τη δυνατό-
τητα σε αυτούς τους ανθρώπους να µην αντιµετωπίζονται κατ’
αυτόν τον τρόπο και να µην αντιµετωπίζουν τον κίνδυνο υπερβο-
λικών προστίµων; 

Δεύτερον, θα υπάρξει µέριµνα για αυτές τις αγορές να αντι-
µετωπιστούν µε τις αναγκαίες φορολογικές προδιαγραφές και
τον αναγκαίο ποιοτικό έλεγχο των προσφερόµενων προϊόντων; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ, κύριε Τριανταφυλλίδη, για την επίκαιρη ερώ-

τηση. 
Είναι πεποίθησή µας -και συµµερίζοµαι απόλυτα το σύνολο

των παρατηρήσεών σας- ότι εν µέσω της Ελλάδας µε τη βαθιά
κοινωνική κρίση τα αλληλέγγυα δίκτυα που αναπτύχθηκαν στις
λεγόµενες «Αγορές Χωρίς Μεσάζοντες», αποτέλεσαν έναν ου-
σιαστικό µηχανισµό ανακούφισης κοινωνικών οµάδων υπεράσπι-
σης των συµφερόντων των παραγωγών και δηµιουργίας ισχυρών
µηχανισµών αλληλεγγύης. 

Από την άλλη πλευρά, όπως γνωρίζετε, το υφιστάµενο νοµο-
θετικό πλαίσιο είναι ένα πλαίσιο που προσδιορίζει πρωτίστως τον
τρόπο λειτουργίας των λαϊκών αγορών, στις οποίες κατά κανόνα
υπάρχει άµεση δυνατότητα παραγωγών να έχουν πρόσβαση,
καθώς και συµπληρωµατικές διατάξεις που αφορούν τη λειτουρ-
γία υπό την επίβλεψη των δήµων και των περιφερειών που είναι
και οι καθ’ ύλην αρµόδιοι για τις δραστηριότητες αυτές. 

Σήµερα υπάρχει και συµπληρωµατική νοµοθεσία, η οποία δεν
έχει ενεργοποιηθεί ακόµα και θα ενεργοποιηθεί από τη δική µας
Κυβέρνηση.

Αναφέροµαι στον ν.4235/2014, στο άρθρο 56, που για πρώτη
φορά προβλέπεται η δυνατότητα ίδρυσης αγορών παραγωγών
–farmers’ markets- εκτός ή πέριξ των αστικών κέντρων ή σε αγρο-
τικούς χώρους, όπου οι παραγωγοί µπορούν να διαθέτουν απευ-
θείας στο καταναλωτικό κοινό τα προϊόντα τους, ενισχύοντας
παράλληλα την τοπική οικονοµία. 

Υπάρχει κενό -είναι δεδοµένο- και έχετε δίκιο ότι πρέπει να κα-
λυφθεί, προκειµένου αυτοί οι θεσµοί να έχουν διάρκεια στον
χρόνο. Πρέπει να υπάρξει νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία θα
διασφαλίζει την οµαλή λειτουργία αυτών των πρωτοβουλιών, την
πιστοποίηση των προϊόντων τους και την έκδοση των προβλεπό-
µενων φορολογικών παραστατικών. 

Αυτό είναι ένα συµπλήρωµα που πρέπει να υπάρξει στην
ισχύουσα νοµοθεσία. Και µε χαρά, νοµίζω, η παρούσα Κυβέρ-
νηση θα αναλάβει την πρωτοβουλία να εξοµαλυνθεί αυτή η διά-
σταση και να ενεργοποιηθεί ταυτόχρονα ο µηχανισµός των
αγορών παραγωγών, οι Farmers’ markets. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. Αυτή τη φορά µην
κάνετε εκµετάλλευση της φιλίας µας! 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς να πούµε ότι µε βάση δηλώσεις και
ανακοινώσεις αστυνοµική παρέµβαση δεν είχαµε µόνο στην Κα-
λαµαριά. Είχαµε στη Γλυφάδα, εδώ στην Αθήνα, αλλά και στη
Θεσσαλονίκη, στους Αµπελόκηπους, στην Τούµπα, στο Ιβανό-
φειο Αθλητικό Κέντρο, όπου λειτουργούσε µία πρότυπη «Αγορά
Χωρίς Μεσάζοντες» υπό τον οµότιµο Καθηγητή Μάρκετινγκ
Αγροτικών Προϊόντων κ. Χρήστο Καµενίδη. 

Θα καταθέσω, µάλιστα, στα Πρακτικά και τις δικές του από-
ψεις για τις βασικές αρχές που πρέπει να τις διέπουν, καθώς και
τις επιστολές που έχει στείλει στους Υπουργούς, τον κ. Αποστό-
λου, τον κ. Σγουρίδη κ.λπ..

Όλοι οι παραγωγοί που συµµετέχουν, δηλώνει ο Μιχάλης Πα-
ναγιωτίδης από την «Αγορά Χωρίς Μεσάζοντες» της Καλαµα-
ριάς, έχουν άδεια πλανόδιου, έχουν δήλωση ΟΣΔΕ, είναι
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εγγεγραµµένοι στο Μητρώο Αγροτών, έχουν ταµειακές µηχανές
και τα προϊόντα τους είναι ελεγµένα. Είναι πολύ φρέσκο το ρε-
πορτάζ. Το έκανα µόλις χθες, που µίλησα µε όλους τους παρα-
γωγούς. 

Παρ’ όλα αυτά, εισαγγελέας και αστυνοµικές αρχές στηρίζον-
ται στο ότι δεν µπορούν οι παραγωγοί να έχουν στάσιµο εµπόριο
και εκεί εξαντλούν και τα όρια της νοµιµότητάς τους, απαγο-
ρεύοντας τις συγκεκριµένες αγορές, παραπέµποντας στο άρθρο
25 του ν. 4224, µε το οποίο η άσκηση πλανόδιου εµπορίου δεν
επιτρέπεται σε δήµους µε πληθυσµό άνω των τριών χιλιάδων κα-
τοίκων. 

Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι είναι πολύ σηµαντικό στοιχείο
της δρώσας και ζώσας κοινωνίας, να έχουµε, δηλαδή, παραγω-
γικούς και καταναλωτικούς συνεταιρισµούς. Είναι ένα µοντέλο
που το στηρίζουµε ολόθερµα. Πρόκειται για πολίτες που δεν
είναι παθητικοί αποδέκτες των επιλογών των µεσαζόντων και των
χονδρεµπόρων, αλλά πραγµατικά παίρνουν τις τύχες στα χέρια
τους. 

Ίσως υπό αυτή την έννοια και µε βάση και το ευρωπαϊκό µον-
τέλο –έχουµε τέτοια παραδείγµατα, όπως το «In Concerto» στο
Καστελφράνκο Βένετο της βορειοδυτικής Ιταλίας, έχουµε αντί-
στοιχα στην Αλµερία, δεν µιλώ για αναρχοκοµµουνιστικάς περι-
πτώσεις, µιλώ για το ευρωπαϊκό µοντέλο οργάνωσης παρα-
γωγικών και καταναλωτικών συνεταιρισµών- θα πρέπει να δούµε
πώς µέσα από δηµοσυνεταιριστικές επιχειρήσεις -δηλαδή τους
δήµους ως συνδετικούς κρίκους που έρχονται και ανταµώνουν
οι παραγωγοί µε τους καταναλωτές σε ένα τελείως ξεκάθαρο,
διάφανες περιβάλλον όσον αφορά στην ποιότητα, όσον αφορά
στα φορολογικά- µπορεί να γίνει εµβάθυνση και εδραίωση αυτών
των παραγωγικών και καταναλωτικών συνεταιρισµών. 

Να πούµε ότι το 70% της κατανάλωσης στη γειτονική µας Ιτα-
λία γίνεται µέσα από τέτοιους παραγωγικούς και καταναλωτι-
κούς συνεταιρισµούς. Έχουµε και την περίπτωση του
συνεταιρισµού «Mondragon». 

Να πω εδώ, τελειώνοντας και κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, ότι
ίσως θα ήταν αναγκαίο -θα καταθέσω στα Πρακτικά τις σχετικές
αναφορές, όπως είπα- επειδή υπάρχει αυτή η διάθεση από όλο
αυτό τον κόσµο που εδώ και τρία χρόνια κινητοποιείται και µέσα
από το διαδίκτυο, φέρνοντας κοντά τους πολίτες σε αυτή τη δια-
δικασία και δεν πρέπει να τους αποθαρρύνουµε, να ξεκινήσει
αυτό το εξάµηνο ένας µεγάλος διάλογος υπό τη σκέπη µιας
δικής σας υπουργικής απόφασης, η οποία θα αποτελέσει το
background, έτσι ώστε µετά από µια καταγγελία ενός επαγγελ-
µατικού σωµατείου να µην πηγαίνουν-ωθούνται οι αστυνοµικές
δυνάµεις και παρεµβαίνουν και µαζεύουν αυτό τον κόσµο κι επι-
βάλλουν πρόστιµα της τάξεως των 5.000 ευρώ.

Μπορεί, δηλαδή, µε υπουργική απόφαση να δοθεί ένα τράτο
ενός εξαµήνου και µέσα σε αυτό το εξάµηνο να γίνει ένας ενδε-
λεχής, πλούσιος διάλογος, µε τη συµµετοχή όλων των συλλογι-
κοτήτων, όλων των φορέων, όλης της ευρωπαϊκής γνώσης, που
θα δώσει ένα απόσταγµα πραγµατικά ώθησης και της κοινωνικής
οικονοµίας και των παραγωγικών συνεταιρισµών και των κατα-
ναλωτικών συνεταιρισµών, έτσι ώστε –υστερόγραφο- να αποε-
νοχοποιηθεί η έννοια του συνεταιρισµού, γιατί όπου ακούν οι
Έλληνες πολίτες «συνεταιρισµός», τους έρχεται αυθόρµητα στο
µυαλό ότι τα σκάνδαλα πέφτουν σαν το χαλάζι κ.λπ..

Πρέπει να απενοχοποιήσουµε αυτή τη διαδικασία. Και νοµίζω
ότι αυτός ο κόσµος µπορεί να γίνει πρωταγωνιστής σε αυτόν τον
καµβά που µόλις σας περιέγραψα.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος (Αλέκος) Τριαν-

ταφυλλίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού): Γνωρίζετε ότι ο υπάρχων νόµος δια-
κρίνει δύο κατηγορίες εµπορίου: Πρώτον, τις λαϊκές αγορές, στις
οποίες έχουν πρόσβαση και οι παραγωγοί και οι οποίες έχουν

προκαθορισµένο τρόπο λειτουργίας, µέρες, τόπο, µία συγκεκρι-
µένη επιτήρηση από τον δήµο και απόφαση φυσικά από την πε-
ριφέρεια. Δεύτερον, το πλανόδιο εµπόριο, το οποίο όντως δεν
µπορεί να είναι στατικό, δεν µπορεί να είναι χωροθετηµένο
κάπου. 

Όπως ξέρετε, υπάρχει πληθώρα προβληµάτων όχι µόνο στις
τέτοιου τύπου αγορές, στις «Αγορές Χωρίς Μεσάζοντες», οι
οποίες επίσης είναι στατικές, αλλά και σε πολλές άλλες περιπτώ-
σεις, όπως είναι οι αγορές που ξεπηδούν γύρω από τα γήπεδα
στη διάρκεια των αγώνων και πολλές άλλες, οι οποίες αντιµετω-
πίζουν τεράστιο πρόβληµα, επειδή η νοµοθεσία για το πλανόδιο
εµπόριο έχει συγκεκριµένα χαρακτηριστικά που δεν επιτρέπει
παρά να υφίσταται µία διαδικασία «κινητικότητας».

Συνεπώς υπάρχει αυτός ο διχασµός στην ισχύουσα νοµοθεσία.
Αυτό τον διχασµό προσπαθούν προφανώς ανταγωνιστικά συµ-
φέροντα να κινητοποιήσουν, προκειµένου να θεωρηθούν αυτές
οι αγορές ότι παραβιάζουν τον νόµο περί πλανοδίου εµπορίου.
Είµαστε ενήµεροι γι’ αυτό.

Έχω την εντύπωση, όµως, ότι δεν επιλύεται αυτό το πρό-
βληµα, παρά µόνο όταν υπάρξει ένας ευρύτερος διάλογος και
µε τις λαϊκές αγορές και µε τους δήµους και τις περιφέρειες,
προκειµένου να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση, µιας και όλο το νο-
µοθετικό πλαίσιο που ισχύει δεν διορθώνεται µε υπουργικές απο-
φάσεις, αλλά θέλει νοµοθετική πρωτοβουλία. Αυτόν τον διάλογο
πρέπει να τον κάνουµε ειλικρινά, ευθέως και χωρίς κανέναν πε-
ριορισµό, προκειµένου να βρούµε στο συγκεκριµένο θέµα την
άριστη λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Περνάµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, την έκτη υπ’ αριθ-
µόν 315/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε την
πορεία των συµβάσεων ΣΔΙΤ (συµπράξεις δηµόσιου - ιδιωτικού
τοµέα) για τη διαχείριση των απορριµµάτων.

Τις ευχές του Προεδρείου και της Βουλής στη νέα σας Πρό-
εδρο, κύριε Κωνσταντόπουλε.

Έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι

γνωστό ότι η Ελλάδα κατατάσσεται στις τελευταίες θέσεις µε-
ταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της επε-
ξεργασίας των αστικών αποβλήτων, λόγω της λειτουργίας ΧΑΔΑ.
Οι συνέπειες για το περιβάλλον, τη δηµόσια υγεία, τη γεωργία
και τον τουρισµό είναι προφανείς και γνωστές σε όλους, γι’ αυτό
κι έχει επιβληθεί πρόστιµο στη χώρα, το οποίο τρέχει σε µια εξαι-
ρετικά δύσκολη οικονοµική συγκυρία για την πατρίδα µας.

Κι ενώ οι περιφέρειες και οι ΦΟΔΣΑ -που είναι οι αρµόδιοι φο-
ρείς της Πρωτοβάθµιας Αυτοδιοίκησης για την προσωρινή απο-
θήκευση, µεταφόρτωση, αξιοποίηση και διάθεση των στερεών
αποβλήτων- ανέλαβαν πρωτοβουλίες για να δώσουν λύση, σή-
µερα η Κυβέρνηση τα παγώνει όλα.

Δηλαδή, ενώ προκηρύχθηκαν διεθνείς διαγωνισµοί, αξιοποι-
ώντας τον θεσµό ΣΔΙΤ, και αναδείχθηκαν οι ανάδοχοι στις περισ-
σότερες περιπτώσεις και ενώ έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες
αδειοδότησης και χρηµατοδότησης, έρχεται το Υπουργείο Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
αλλάζει προσανατολισµό.

Διερωτώµαι, λοιπόν, για το γεγονός ότι παρ’ ότι το µόνο που
αποµένει είναι η συµβολαιοποίηση των έργων και η έναρξη της
κατασκευής, την προηγούµενη εβδοµάδα ο Αναπληρωτής
Υπουργός κ. Τσιρώνης απάντησε στην ίδια ερώτηση, αποδοµών-
τας τον θεσµό των ΣΔΙΤ για τα έργα διαχείρισης απορριµµάτων,
ακόµα και γι’ αυτά που είχε ή έχει ήδη εγκριθεί η χρηµατοδότησή
τους. 

Να τονίσω εδώ ότι η εµπειρία άλλων χωρών από τις ΣΔΙΤ δεί-
χνει ότι αυτού του είδους οι συµπράξεις είναι ένα πολύτιµο ερ-
γαλείο για τις χώρες αυτές. 

Σας ρωτώ, λοιπόν: Σε ποιο στάδιο βρίσκονται σήµερα οι ΣΔΙΤ
για τη διαχείριση απορριµµάτων; Ποια είναι η θέση της Κυβέρ-
νησης για τα έργα; Σας παρακαλώ να µας δώσετε σαφείς απαν-
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τήσεις. Ποια η θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την πορεία
των έργων όπως επίσης και για τη διάθεση των σχετικών επιδο-
τήσεων; Υπάρχει χρονικός κίνδυνος απώλειας επιδοτήσεων;

Σε ποιο στάδιο, λοιπόν, βρίσκεται η παύση λειτουργίας και η
αποκατάσταση των ΧΑΔΑ και ποιος είναι ο συνολικός σχεδια-
σµός της Κυβέρνησης, σε ό,τι αφορά την περίπτωση αυτή, ως
προς το ύψος της επένδυσης, την ωφέλεια και τις θέσεις εργα-
σίας για τη διαχείριση αποβλήτων;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού): Συµµερίζοµαι τη γνώµη σας, ότι η
χώρα έχει τεράστια καθυστέρηση στη διαχείριση απορριµµάτων
και οι προηγούµενες Κυβερνήσεις για διάφορους λόγους θεώ-
ρησαν ότι η λύση στο πρόβληµα αυτό είναι η διαµόρφωση µέσω
προγραµµάτων ΣΔΙΤ µεγάλων µονάδων κατά κανόνα, µια σε κάθε
περιφέρεια της χώρας, η οποία θα αντιµετώπιζε το πρόβληµα
της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Εµείς είχαµε σταθεί από την αρχή κριτικά απέναντι σε αυτούς
τους σχεδιασµούς για τρεις βασικούς λόγους: Ο πρώτος λόγος
είναι γιατί θεωρούσαµε ότι η διαχείριση των απορριµµάτων
έπρεπε να γίνεται σε πιο αποκεντρωµένη βάση απ’ ό,τι σε µια µο-
νάδα ανά περιφέρεια. 

Δεύτερον, οι όροι που περιέβαλλαν αυτούς τους διαγωνι-
σµούς αναφορικά µε τις ΣΔΙΤ προσέφεραν υψηλότατες εγγυή-
σεις του δηµοσίου και πιθανόν, κατά ορισµένους, υψηλό κόστος
διαχείρισης. 

Ο τρίτος λόγος είναι γιατί θεωρούσαµε ότι η Ελλάδα είχε εναλ-
λακτικές επιλογές στον σχεδιασµό, οι οποίες δεν είχαν εξετασθεί
δεόντως. 

Αυτό που κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση είναι να ξεκινήσει από
το τρίτο σηµείο. Αυτή τη στιγµή είναι σε διαβούλευση ο εθνικός
σχεδιασµός για τη διαχείριση των απορριµµάτων, ο οποίος βάζει
ένα νέο πλαίσιο, το οποίο θα καθορίσει την πολιτική της διαχεί-
ρισης των απορριµµάτων τα επόµενα χρόνια. 

Όπως γνωρίζετε, αυτό έχει ως συνέπεια να υπάρχουν περιφε-
ρειακοί σχεδιασµοί, µιας και οι περιφέρειες είναι υπεύθυνες γι’
αυτό το θέµα και όχι η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση χαράσσει τον
εθνικό σχεδιασµό και από εκεί και πέρα οι περιφέρειες ορίζουν
το σύνολο των θεµάτων που αφορούν τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων. Οι περιφερειακοί σχεδιασµοί λοιπόν πρέπει να ακο-
λουθήσουν τον νέο εθνικό σχεδιασµό, άρα πρέπει να υπάρξουν
οι αναγκαίες αναπροσαρµογές. 

Από εκεί και πέρα, ο τρόπος µε τον οποίο κάθε περιφέρεια θα
προχωρήσει στη διαχείριση των απορριµµάτων, εάν δηλαδή θα
το κάνει µε ΣΔΙΤ ή µε διαδηµοτική επιχείρηση ή µε οποιαδήποτε
άλλη µορφή επιχείρησης, συνεταιριστική ή άλλη, είναι δική της
αρµοδιότητα αποκλειστικά και µόνο. 

Σχετικά µε τις υπάρχουσες ΣΔΙΤ, υπάρχουν τα ώριµα έργα.
Ένα ήταν το υπερώριµο έργο, αυτό δηλαδή που αφορούσε η
ΣΔΙΤ Δυτικής Μακεδονίας, το οποίο είχε διασφαλισµένη χρηµα-
τοδότηση -όχι επιδότηση- από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων. Προσωπικά εγώ εκ µέρους της Κυβέρνησης υπέγραψα τη
σύµβαση για το συγκεκριµένο έργο. Το σύνολο των άλλων ΣΔΙΤ
όµως θα πρέπει να ενταχθεί στον νέο εθνικό σχεδιασµό. 

Άρα, έτσι όπως είναι, είναι πολύ πιθανό -και αυτό θα κριθεί
στην πορεία από τις περιφέρειες και τους νέους σχεδιασµούς-
ότι αυτές οι φαραωνικές ΣΔΙΤ θα πρέπει να αναπροσαρµοστούν.
Είναι σε πρώιµο στάδιο όλες ή σε δεύτερο στάδιο και αυτό από
εκεί και πέρα είναι θέµα των περιφερειών, πώς θα αναπροσαρ-
µόσουν τους σχεδιασµούς και τι επιλογές θα κάνουν για τη δια-
χείριση των απορριµµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, έχετε τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευ-
χαριστώ για την απάντηση. Δυστυχώς όµως είµαστε µάρτυρες
ενός διχασµού ανάµεσα στο Υπουργείο Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και το Υπουργείο Οικο-
νοµίας και Υποδοµών. Εγκρίνετε εσείς, κύριε Υπουργέ, τις
συµβάσεις για το Ολοκληρωµένο Σύστηµα Διαχείρισης και Ελέγ-

χου Απορριµµάτων (ΟΣΔΕ) της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδο-
νίας και σας απαντά ο κ. Τσιρώνης στην εκδήλωση του Τεχνικού
Επιµελητηρίου ότι σέβεται την υπογραφή, αλλά είναι εκτός του
σχεδιασµού της Κυβέρνησης. Τα συµπεράσµατα δικά σας. 

Και εσείς, για να αποφύγετε –προφανώς- περαιτέρω αντιπα-
ραθέσεις, επισηµαίνετε -και µάλιστα διαβάζω τη δήλωσή σας- τα
εξής: «Η υλοποίηση των υπόλοιπων έργων διαχείρισης αστικών
απορριµµάτων που είχαν σχεδιαστεί ως ΣΔΙΤ θα προχωρήσει µε
γνώµονα την εναρµόνισή τους µε τις στρατηγικές κατευθύνσεις
και στόχους που θέτει το νέο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλή-
των που κατάρτισε και έχει θέσει σε διαβούλευση το Υπουργείο
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας.». 

Καλά, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε κοινό σχεδιασµό για ένα τόσο
κρίσιµο ζήτηµα; Θεωρείτε ότι το κράτος δεν πρέπει να έχει συ-
νέχεια; Γιατί, αν δεν ολοκληρωθούν τα έργα που έχουν ήδη προ-
γραµµατιστεί µέσα στο χρονικό διάστηµα ή µέσα στο
χρονοδιάγραµµα που έχει προβλεφθεί, το κόστος θα το πληρώ-
σει ο ελληνικός λαός από την τσέπη του. Δεν προασπίζεστε, λοι-
πόν, έτσι το συµφέρον του Έλληνα πολίτη ούτε διασφαλίζετε
έτσι κλίµα εµπιστοσύνης και σταθερότητας, για να προσελκύσετε
στη χώρα επενδύσεις, κάτι το οποίο έχουµε ανάγκη. 

Βγαίνει η Ευρωπαία Επίτροπος για την Περιφερειακή Πολιτική
κορίνα Κρέτου και τάσσεται υπέρ των ΣΔΙΤ. Υποστηρίζει δηµόσια
-στο πλαίσιο ανάλογων έργων που γίνονται στην Πολωνία- ότι η
σύµπραξη ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα είναι επωφελής για τη
βελτίωση της ποιότητας της ζωής των πολιτών και, αντί η Κυβέρ-
νηση να παίρνει το µήνυµα και να προωθήσει τις συµπράξεις,
σφυρίζει αδιάφορα. 

Αυτό που δείχνετε στον ελληνικό λαό είναι ότι αντιµετωπίζετε
το κράτος ως κοµµατικό σας λάφυρο, ότι είστε διχασµένοι στις
συνιστώσες και στην κουλτούρα που καθεµιά φέρει. Πολλές είναι
οι απορίες. Τα συµπεράσµατα, όπως είπα και πριν, είναι δικά
σας. Ωστόσο, περιµένουµε απαντήσεις. 

Δόθηκε στη διαβούλευση το Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Απο-
βλήτων µε προθεσµία δέκα ηµερών. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι
δέκα ηµέρες είναι πάρα πολύ λίγος χρόνος για ένα τόσο µεγάλο
ζήτηµα. 

Θεωρείτε ότι είναι αρκετό το διάστηµα για να µπορέσουν να
τοποθετηθούν και να διαβουλευθούν οι εµπλεκόµενοι φορείς; Γι’
αυτό, κύριε Υπουργέ, έχω να πω ότι σκορπίζετε ανασφάλεια.
Φλερτάρετε µε τη ρήξη, για την οποία δεν έχετε τη λαϊκή εντολή.
Όµως, ο ελληνικός λαός δεν θέλει να ζήσει σε µια χώρα στο ευ-
ρωπαϊκό περιθώριο ούτε θέλει να ζήσει την απόλυτη φτώχεια,
την εξαθλίωση, τη µιζέρια µετά από πέντε ολόκληρα χρόνια θυ-
σιών. 

Όσον αφορά το αν είστε συνέχεια ή όχι, νοµίζω ότι το έχουµε
πει κατ’ επανάληψη ότι κάθε κυβέρνηση είναι συνέχεια της προ-
ηγούµενης, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Γι’ αυτό πολύ φοβάµαι ότι
σε όλα τα πεδία δεν έχετε κανένα απολύτως σχέδιο. Εύχοµαι,
ωστόσο, να έχετε πατριωτική συνείδηση -και το εννοώ-, για να
αποφύγει ο ελληνικός λαός τα χειρότερα που φαίνεται ότι έρ-
χονται. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού): Κύριε Κωνσταντόπουλε, προσπαθώ
να καταλάβω σε ποιο σηµείο µάς κάνετε κριτική.

Πρώτον, ο εθνικός σχεδιασµός που προωθεί ο κ. Τσιρώνης
εναρµονίζει τον εθνικό σχεδιασµό της χώρας µε τις ευρωπαϊκές
οδηγίες περί διαχείρισης απορριµµάτων. Είναι πολύ σαφές. Προ-
σαρµόζει, εκσυγχρονίζει, φτιάχνει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο, εναρ-
µονίζοντάς το µε ό,τι ισχύει στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Μας
εγκαλείτε γι’ αυτό; 

Δεύτερον, όσον αφορά τη συνέχεια ή µη συνέχεια του κρά-
τους, σας είπα ότι στην περίπτωση που ήταν ένα ολοκληρωµένο
έργο, το οποίο όντως είχε δεσµευµένους πόρους από την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για το τρέχον έτος- σεβαστήκαµε
αυτήν τη διαδικασία, ανεξαρτήτως αν συµφωνούµε ή διαφω-
νούµε µε αυτήν.

Τρίτο θέµα είναι η πολιτική µας, η οποία πρέπει να έχει αυτήν

3544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τη στιγµή µεγάλο χρονικό ορίζοντα, διότι το θέµα της διαχείρι-
σης των απορριµµάτων είναι µεγάλου χρονικού ορίζοντα. Οι σχε-
διασµοί –επαναλαµβάνω- που είχαν γίνει θα πρέπει να
αναπροσαρµοστούν µε βάση το νέο ευρωπαϊκό και εθνικό πλέον
πλαίσιο. 

Αυτό θα διευκολύνει τα πράγµατα, θα διευκολύνει τους τρι-
πλούς στόχους που έχει θέσει η ευρωπαϊκή πολιτική. Σας υπεν-
θυµίζω ότι τρεις είναι οι στόχοι. Πρώτον, η ελαχιστοποίηση
παραγωγής σκουπιδιών. Αυτό κάνει ο εθνικός σχεδιασµός που
προτείναµε. Δεύτερον, ύψιστο µεγαλύτερο δυνατό ποσοστό ανα-
κύκλωσης. Τρίτον, ελαχιστοποίηση του κόστους µεταφοράς και
διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Αυτό το νέο πνεύµα των τριών στόχων κάναµε εθνικό σχεδια-
σµό στο συγκεκριµένο θέµα. Από εκεί και πέρα σας βεβαιώνω
για µία ακόµη φορά ότι οι περιφέρειες θα αποφασίσουν µε ποια
επιχειρηµατική µορφή θα γίνουν αυτά. Δεν είναι θέµα της Κυβέρ-
νησης το αν θα επιλέξουν την πρώτη, τη δεύτερη ή την τρίτη
µορφή.

Εγώ, όπως ξέρετε, προέρχοµαι από τα Χανιά, όπου έχουµε
κάνει εκεί µια πρωτοποριακή δουλειά πριν από δέκα χρόνια. Άρα
είµαι απόλυτα ενήµερος και για τα υπέρ και για τα κατά µιας προ-
σπάθειας, η οποία αυτή τη στιγµή έχει καταγραφεί ως ένα από
τα θετικά µοντέλα στη χώρα και εναρµονίζεται και µε τις επιδιώ-
ξεις –επαναλαµβάνω- ενός µελλοντικού σχεδιασµού, που θα είχε
όλο και πιο πολύ τέτοια χαρακτηριστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εισερχόµαστε στην
επίκαιρη ερώτηση του κ. Κασιδιάρη και ακολουθεί η ερώτηση της
κ. Ταχιάου προς τον κ. Δρίτσα.

Θα συζητηθεί λοιπόν η δεύτερη υπ’ αριθµόν 321/8-6-2015 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού σχε-
τικά µε τα προγράµµατα του ΕΣΠΑ.

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Σταθάκης.
Κύριε Κασιδιάρη, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ευχαριστώ.
Η επίκαιρη ερώτησή µας αφορά τα κεφάλαια από το ΕΣΠΑ και,

όπως βλέπετε και στον τίτλο, στο θέµα της ερωτήσεως, τη χωρί-
ζουµε σε δυο ενότητες. Πρώτον, σε ό,τι αφορά την προκλητική
εύνοια µεγάλων παραγόντων της οικονοµικής ζωής της χώρας.
Γιατί είδαµε το εξής τροµερό φαινόµενο: Ενώ, όπως ξέρουµε
πολύ καλά, τα κεφάλαια του ΕΣΠΑ έπρεπε να πηγαίνουν σε νέες
καινοτόµες τεχνολογίες και στην παραγωγή, ώστε να ξεκινήσει
επιτέλους η χώρα µας να παράγει, το µεγαλύτερο ποσοστό πήγε
στο να φτιάχνουµε δρόµους, σε δηµόσια έργα, που εκεί εµπλέ-
κονται κοινοπραξίες πασίγνωστων παραγόντων της οικονοµικής
ζωής. 

Εµείς λέµε και ονόµατα. Είναι η επιχείρηση «ΤΕΡΝΑ», η επιχεί-
ρηση Περιστέρη, είναι οι επιχειρήσεις του κ. Μπόµπολα, που εµ-
πλέκεται και σε µεγάλα κανάλια. Είναι µεγάλοι κεφαλαιούχοι που
πήραν όλα αυτά τα λεφτά, τα οποία δεν αξιοποιήθηκαν. Όπως
ξέρετε, η χώρα έχει στεγνώσει από ρευστό. Δεν κινείται τίποτα
στην αγορά, και όµως αυτά τα χρήµατα του ΕΣΠΑ, που είναι θε-
µελιώδη για να ξεκινήσει να κινείται επιτέλους η χώρα οικονο-
µικά, καταναλώθηκαν, χαρίστηκαν θα έλεγα, σε µεγάλους
παράγοντες της οικονοµικής ζωής και φτιάξαµε δρόµους.

Και τι έγινε που φτιάξαµε δρόµους; Τώρα συζητούν οι πάντες
σε όλο τον κόσµο τι θα γίνει σε περίπτωση ελληνικής χρεοκο-
πίας. Εµείς λέµε ότι σε µια τέτοια περίπτωση η χώρα µας δεν πα-
ράγει απολύτως τίποτα, άρα είναι αδύνατον να επιβιώσει. Γι’
αυτό και είµαστε κλεισµένοι µέσα στη µέγγενη των διεθνών το-
κογλύφων. Δεν υπάρχει απάντηση σε αυτό το ερώτηµα.

Το δεύτερο κοµµάτι της επίκαιρης ερώτησής µας, στο οποίο
θα επεκταθώ και στη δευτερολογία µου, είναι τι σχεδιασµός
υπάρχει για οικονοµική ανάπτυξη. Έστω ότι επιτέλους επιβάλλε-
ται η νοµιµότητα και αυτά τα χρήµατα του ΕΣΠΑ δεν πηγαίνουν
στο µεγάλο κεφάλαιο, στα µεγάλα συµφέροντα. Έστω ότι πηγαί-
νουν σε καλό σκοπό, σε καινοτόµες τεχνολογίες, στην παρα-
γωγή. 

Τι σχεδιασµός υπάρχει από τη δική σας πλευρά, εάν έρθει
αυτή η δίκαιη κατανοµή των κεφαλαίων του ΕΣΠΑ, ώστε να ξεκι-

νήσει επιτέλους να κινείται η παραγωγική µηχανή της χώρας, να
υπάρχει πραγµατική παραγωγική ανασυγκρότηση στην Ελλάδα;

Σας ευχαριστώ. Περιµένω τις απαντήσεις σας, ούτως ώστε να
γίνει ένας γόνιµος πολιτικός διάλογος στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού): Νοµίζω ότι όλοι αναγνωρίζουµε ότι
είµαστε σε µια µεταβατική χρονιά. Το ΕΣΠΑ της προηγούµενης
περιόδου λήγει µέχρι το τέλος του 2015 και από τον Ιούνιο του
2015 ξεκινάει το επόµενο ΕΣΠΑ, της περιόδου 2014-2020. 

Ως προς τον τρόπο σχεδιασµού του προηγούµενου ΕΣΠΑ,
είναι γνωστό ότι έδωσε υπερβολική έµφαση στα µεγάλα έργα.
Δέσµευσε τεράστιους πόρους του ΕΣΠΑ στα έργα αυτά, τα
οποία στη συνέχεια εν µέσω της κρίσης χρεοκόπησαν ως γνω-
στόν. Με την αναθεώρηση των συµβάσεων πέρυσι από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, τα έργα αυτά αναµένεται να ολο-
κληρωθούν µέχρι το τέλος του 2016 και εκ των πραγµάτων η συ-
νέχιση αυτών των έργων στο επόµενο ΕΣΠΑ έχει δεσµεύσει ήδη
ένα µέρος των πόρων, σίγουρα, µετά βεβαιότητας, αυτό που
προβλέπεται για έργα υποδοµής.

Στο συγκεκριµένο θέµα αυτό που προσπαθεί η Κυβέρνηση να
κάνει είναι να διασφαλίσει, επειδή προφανώς τα έργα θα ολο-
κληρωθούν υπό τις δεδοµένες συνθήκες, έναν τρόπο µε τον
οποίο η συνέχιση των έργων αυτών θα γίνει είτε από νέους δα-
νειακούς πόρους από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων ή
αλλού. Αναζητούµε την άριστη λύση, προκειµένου να απελευθε-
ρωθεί το επόµενο ΕΣΠΑ και να µπορέσουν στο επόµενο ΕΣΠΑ
στα έργα υποδοµής να σχεδιαστούν -αυτό που εµείς επιθυµούµε
ως Κυβέρνηση- έργα µικρής και µεσαίας κλίµακας, συµβατά και
δεµένα µε την παραγωγική ανασυγκρότηση της οικονοµίας.

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι το επόµενο ΕΣΠΑ του 2014-2020
έχει τεράστιες δυνατότητες, ακριβώς επειδή υποτιµά τα µεγάλα
έργα. Κάνει τρία πράγµατα το καινούργιο ΕΣΠΑ, που είναι λίγο
πιο συµβατά µε αυτά που έχουµε κατά νου:

Πρώτον, ενισχύει πιο πολύ τις µικρές και µεσαίες κλίµακες
έναντι των µεγάλων. Αυτό δηµιουργεί µια καλύτερη ευελιξία για
τους σχεδιασµούς µας.

Δεύτερον, δίνει µεγάλη δύναµη και διαχείριση πόρων στις πε-
ριφέρειες έναντι του κεντρικού κράτους. Και αυτό είναι καλό,
διότι οι περιφέρειες θα σχεδιάσουν καλύτερα τις παρεµβάσεις
σε σχέση µε την τοπική οικονοµία.

Το τρίτο είναι ότι δηµιουργεί ένα περιβάλλον για ένταξη έργων
που να είναι πιο φιλικά προς το περιβάλλον.

Η στρατηγική µας είναι σαφής. Εµείς θέλουµε οικονοµική ανά-
πτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη. Άρα θέλουµε ενίσχυση ιδιαίτερα
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, στροφή στην καινοτοµία και την
εγχώρια προστιθέµενη αξία και την εγχώρια παραγωγή και αξιο-
ποίηση των τεραστίων ικανοτήτων του ανθρώπινου δυναµικού
της χώρας µας, των νέων µας, δηλαδή, οι οποίοι, όπως γνωρί-
ζετε, είναι υψηλού µορφωτικού επιπέδου και αποτελούν ένα εξαι-
ρετικό ανθρώπινο δυναµικό.

Υπό το βάρος αυτών των αρχών, υπό το κριτήριο αυτών των
αρχών, οι νέοι σχεδιασµοί που θα γίνουν από τις επιτελικές
δοµές Υπουργείων, περιφερειών και ένταξης των νέων προγραµ-
µάτων από τον Ιούνιο και µετά θα έχουν αυτό το πνεύµα, το
οποίο µόλις ανέπτυξα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κασιδιάρη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν προχωρήσω στη
δευτερολογία µου, θα ήθελα να απευθυνθώ σε εσάς και να θέσω
ένα µείζον ζήτηµα. Θέλω να ρωτήσω το Προεδρείο πότε επιτέ-
λους θα σταµατήσει αυτή η παρωδία. Δηλαδή εγώ σήµερα έχω
πάρει άδεια να έρθω από τη φυλακή στη Βουλή για να κάνω επί-
καιρη ερώτηση και µου απαγορεύεται να παραµείνω στη Βουλή
για να συµµετάσχω εν συνεχεία στο νοµοθετικό έργο της Βου-
λής. Με απλά λόγια έχει τσακιστεί κυριολεκτικά η λαϊκή κυριαρ-
χία, που θέλει εδώ πέρα στη Βουλή συγκεκριµένους Βουλευτές,
εκλεγµένους από τον λαό, να δίνουν το παρόν και να νοµοθε-
τούν.

Απευθύνοµαι σε εσάς, λοιπόν, γιατί την προηγούµενη φορά,
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όπως θυµάστε πολύ καλά, είχε γίνει η άρση ασυλίας µου. Ήρθα
εδώ να µιλήσω σε ένα νοµοσχέδιο και ήρθε ο Φρούραρχος στο
γραφείο µας και µου έλεγε: «Κατεβείτε κάτω στα υπόγεια να σας
πάρει η Ειδική Οµάδα Μεταγωγών να σας πάει στη φυλακή και
να µη µιλήσετε.».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Προχωρήστε
τώρα στην ερώτησή σας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ναι, αλλά περιµένω την απάντησή σας.
Δεν έχω άλλο περιθώριο να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην εκµεταλλεύεστε
την ευγένειά µου.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα προχωρήσω στην ερώτηση, γιατί έχει
πολύ µεγάλη σηµασία για τα εθνικά µας θέµατα, αλλά περιµένω
και από εσάς µία απάντηση, διότι δεν έχω άλλο περιθώριο µετά.
Θα πάω µέσα µετά. Πότε θα θέσω αυτό το ζήτηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κασιδιάρη, δεν
είναι δουλειά του Προεδρείου.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Η κυρία Πρόεδρος της Βουλής είχε πει
ότι είναι παράνοµα τα νοµοσχέδια τα οποία ψηφίζονται χωρίς
τους τριακόσιους Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε. Προ-
χωρήστε στην ερώτηση.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Προχωρώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γνωρίζετε δε ότι την

άλλη φορά έδειξα µεγάλη ευελιξία, γιατί έτυχε και προήδρευα
και µιλήσατε.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Με τον Φρούραρχο από πίσω µου, να
έχει γίνει η ουρά µου και να περιµένω πότε θα βάλω χειροπέδες
να φύγω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ µιλάω. Εννοώ
την ευελιξία  εντός Αιθούσης.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Αν αυτό θεωρείτε ότι είναι δηµοκρατία,
κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι µας κοροϊδεύετε. Προχωρώ τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα υπόλοιπα δεν είναι
δουλειά του Προεδρείου.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δεν είναι δουλειά του Προεδρείου; Μα
τι λέτε τώρα; Δεν είναι δουλειά του Προεδρείου αν θα λειτουρ-
γήσει το Κοινοβούλιο µε τριακόσιους Βουλευτές; Ποια είναι η
δουλειά του; Η Μέρκελ είναι δουλειά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει αρχίσει ο χρό-
νος σας.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Λοιπόν, συνεχίζω και περιµένω µία απάν-
τηση, γιατί το ζήτηµα που έθεσα είναι µείζον.

Κύριε Υπουργέ, θα σας διορθώσω. Είπατε ότι τα περισσότερα
λεφτά από το ΕΣΠΑ που λήγει πήγαν σε µεγάλα έργα. Δεν πήγαν
σε µεγάλα έργα. Πήγαν σε µεγάλα συµφέροντα, για να ακριβο-
λογούµε, διότι τα µεγάλα έργα στην Ελλάδα τα κάνουν οι ίδιοι
και οι ίδιοι, τα ίδια µεγάλα ονόµατα, τα οποία εµείς -δεν κρυφτή-
καµε ποτέ- τα ονοµατίζουµε. Άµα δείτε στην υπόθεση ανέγερσης
ισλαµικού τεµένους ποιοι έχουν µπει µέσα, είναι οι ίδιοι που αρ-
πάζουν τα λεφτά από το ΕΣΠΑ, όπως είπα, Μπόµπολας, Περιστέ-
ρης κ.λπ.. Είναι µία κοινοπραξία, που είναι και ο κ. Κόκκαλης
µέσα. Μιλάµε για ένα έργο καµµίας απολύτως οικονοµικής ση-
µασίας, αλλά σας δείχνω τώρα πώς λειτουργεί αυτό το σύστηµα,
το οποίο εσείς έχετε υποχρέωση να ακυρώσετε. Αυτά είπατε
στους Έλληνες πολίτες πριν από τις εκλογές.

Εµείς, λοιπόν, απαιτούµε ως εθνική Aντιπολίτευση µέσα στο
Κοινοβούλιο όλα αυτά τα έργα, τα οποία έχουν δεσµεύσει τόσα
κεφάλαια, τα οποία θα µπορούσαν πραγµατικά να οδηγήσουν τη
χώρα σε ανάπτυξη, να ακυρωθούν. Δεν έχουµε ανάγκη να φτια-
χτούν οι δρόµοι τη στιγµή που πένεται ο ελληνικός λαός.

Και επειδή είπατε σε προηγούµενη ερώτηση που παρακολου-
θούσα ότι κατάγεστε από τα Χανιά, θα ήθελα να αναφερθώ σε
ένα µείζον ζήτηµα για την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας εις
ό,τι αφορά τα ενεργειακά κοιτάσµατα νοτίως της Κρήτης. Πι-
στεύω ότι είστε ενήµερος. Ο καθηγητής κ. Νίκος Λυγερός µίλησε
για αστρονοµικά ποσά, για εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία βρίσκονται στον υποθαλάσσιο χώρο της Ελλάδος, της
ελληνικής Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης.

Ασφαλώς αυτό είναι ένα ζήτηµα που αφορά και εσάς, γιατί δεν
µπορεί να επέλθει οικονοµική ανάπτυξη στη χώρα, αν επιτέλους

δεν εκµεταλλευτούµε τον ορυκτό µας πλούτο. Ήδη, όπως ξέρετε
πολύ καλά, έχει εκδηλώσει ενδιαφέρον συγκεκριµένη νορβηγική
εταιρεία, για να επεκτείνει τις έρευνες πολλά χιλιόµετρα νοτιό-
τερα και ανατολικότερα, εκεί που πραγµατικά υπάρχει ένας θη-
σαυρός, ο οποίος παραµένει αναξιοποίητος. 

Απαιτούµε, λοιπόν, ως εθνική Aντιπολίτευση όσα κεφάλαια
είναι να διατεθούν για να φτιάξουν δρόµους, όπου θα τα οικονο-
µήσουν και πάλι µέσω των διοδίων οι γνωστοί µεγαλοεργολάβοι,
το σχέδιο αυτό να ακυρωθεί και τα χρήµατα να πάνε σε νέες και-
νοτόµες τεχνολογίες και κυρίως στην παραγωγή. Χωρίς πρωτο-
γενή παραγωγή και χωρίς πρωτογενή τοµέα µια χώρα δεν µπορεί
να προχωρήσει.

Επίσης, έχω την υποχρέωση να ρωτήσω, διότι ο κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος αφορά συνολικά την πορεία της οικονοµικής ζωής
της χώρας, τι γίνεται επιτέλους µε τη διαπραγµάτευση, όπως τη
λέτε εσείς, εµείς λέµε µε τις επαφές µε τη διεθνή τοκογλυφία.
Διότι µόνο διεθνείς τοκογλύφοι είναι αυτοί που έχουν αφαιµάξει
οικονοµικά τη χώρα µας και απαιτούν ξεδιάντροπα πλέον, το εί-
δατε, την οριστική ισοπέδωση του ελληνικού λαού. 

Τα γελάκια µε τη Μέρκελ του κ. Τσίπρα δεν απέδωσαν. Τα γε-
λάκια µε τη Μέρκελ, την οποία εσείς αποκαλείτε Καγκελάριο,
εµείς όµως ορθώς αποκαλούµε «αρχιτοκογλύφο», δεν έχουν
αποδώσει. Είδατε πού οδηγούµαστε. Διαπραγµάτευση από τη
δική σας πλευρά δεν υπάρχει και αυτό το αναγνωρίζουν οι πάν-
τες. Και πλέον σας έχουν εξωθήσει οι διεθνείς τοκογλύφοι σε µια
πορεία καταστροφής για την Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ερωτούµε, λοιπόν, εκτός των άλλων, τι γίνεται µε τις επαφές
σας µε τη διεθνή τοκογλυφία, η οποία έχει µοναδικό σκοπό την
οικονοµική καταστροφή της Ελλάδος για να αφαιµάξει εν συνε-
χεία µε την ησυχία της τον ορυκτό πλούτο της χώρας.

Η Χρυσή Αυγή –και µε αυτό κλείνω- δεσµεύεται ασφαλώς να
καταψηφίσει κάθε συµφωνία, κάθε νέο µνηµόνιο που θα συνεχί-
ζει την καταστροφική πολιτική που έχει οδηγήσει σε αυτό το οι-
κονοµικό αίσχος την πατρίδα µας.

Οποιαδήποτε συµφωνία δεν καταγγέλλει τα προηγούµενα µνη-
µόνια και δεν καταργεί τους προηγούµενους εφαρµοστικούς νό-
µους που κατέστρεψαν την Ελλάδα ασφαλώς και θα κατα-
ψηφιστεί και θα πολεµηθεί από τον Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Υποδοµών,

Ναυτιλίας και Τουρισµού): Θα αναγνωρίσετε και εσείς ότι το αν
θα γίνει ισλαµικό τέµενος ή όχι, δεν είναι θέµα µεγάλων ή µικρών
κατασκευαστικών συµφερόντων. Η σκοπιµότητα ή µη είναι µια
άλλη συζήτηση και δεν εµπίπτει στο θέµα το οποίο συζητάµε.

Το δεύτερο σχετικά µε τα πετρέλαια της νότιας Κρήτης, νο-
µίζω ότι παρακολουθούµε στενά τη δεύτερη φάση, η οποία είναι
εν εξελίξει και αφορά την επεξεργασία και δηµοσιοποίηση των
στοιχείων, που όντως κάνει η νορβηγική εταιρεία, η οποία έχει
µια σειρά από στάδια πριν φτάσουµε σε οποιαδήποτε διαγωνι-
στική επί της ουσίας διαδικασία, που αφορά την ίδια την αξιοποί-
ηση, η οποία θα πάρει αρκετό χρόνο ακόµη και θα είναι και το
πιο σηµαντικό κοµµάτι της δραστηριότητας αυτής. 

Σχετικά µε τις διαπραγµατεύσεις, δεν νοµίζω ότι είµαι ο καθ’
ύλην αρµόδιος αυτήν τη στιγµή για να ανοίξουµε αυτό το θέµα.
Νοµίζω, πάντως, ότι δύσκολα µπορεί να ασκηθεί κριτική στην Κυ-
βέρνηση ότι δεν έχει µια σαφή διαπραγµατευτική στρατηγική, η
οποία, όπως οι περισσότεροι Έλληνες πολίτες αναγνωρίζουν, εκ-
πέµπει αξιοπρέπεια και σαφείς στόχους που θα εξυπηρετήσουν
το συµφέρον του ελληνικού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν πάµε στην τε-
λευταία σηµερινή ερώτηση, θα ήθελα να παρακαλέσω τις Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες που ενδεχοµένως από το εσωτερικό
κύκλωµα παρακολουθούν τη συνεδρίαση να στείλουν τους εκ-
προσώπους τους, τους εισηγητές και τους Κοινοβουλευτικούς
τους Εκπροσώπους, για να µπούµε αµέσως µετά στη νοµοθετική
εργασία και να µην χάσουµε χρόνο.

Θα συζητήσουµε τώρα την τέταρτη µε αριθµό 314/5-6-2015
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επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Ποταµιού κ. Χριστίνας Ταχιάου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τον
κίνδυνο που αντιµετωπίζουν τα νησιά του Αιγαίου από την έλ-
λειψη νερού εν όψει της τουριστικής περιόδου.

Παρ’ ότι, κύριε Υπουργέ, εγώ είµαι γέννηµα θρέµµα νησιώτης
της Άνδρου, που το παλαιό της όνοµα είναι «Υδρούσα» και ευτυ-
χώς δεν αντιµετωπίζει επί του παρόντος τέτοιο πρόβληµα, προ-
συπογράφω την πολύ ωραία ερώτηση της κ. Ταχιάου.

Κυρία Ταχιάου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για

τα καλά σας λόγια.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί –µια και είναι εδώ και ο υπερυπουρ-

γός κ. Σταθάκης- καταθέσαµε στις 5 Ιουνίου επίκαιρη ερώτηση
σχετικά µε την προµήθεια των νησιών µε νερό. Από τότε µέχρι
σήµερα, κάποια δεδοµένα έχουν αλλάξει. Όµως, δεν έχουν λυθεί
τα προβλήµατα που σχετίζονται µε την υδροδότηση. 

Ας δούµε λίγο το πρόβληµα όπως ήταν στις 5 του µηνός. Αντί
να συνεχίσετε µε διαγωνιστικές διαδικασίες τη συµβασιοποίηση
του έργου, προσφύγατε σε απευθείας αναθέσεις από τον Φε-
βρουάριο. Η µοναδική εταιρεία που λάµβανε µέρος στους δια-
γωνισµούς και στην οποία γίνονταν οι αναθέσεις και µέχρι τώρα
εκτελεί τις υδροδοτήσεις των νησιών, βρέθηκε στις αρχές Ιου-
νίου να έχει ολοκληρώσει το έργο της από δίµηνες συµβάσεις µε
απευθείας ανάθεση. Βρέθηκε και να µην έχει πληρωθεί και να
µην µπορεί να συνεχίσει την υδροδότηση. Από την άλλη µεριά,
τα νησιά άρχισαν να στερεύουν και να εκπέµπουν από µέρες πριν
σήµα κινδύνου. 

Το κατεπείγον του θέµατος προέκυψε επειδή το Υπουργείο
σας κωλυσιεργούσε τόσο στη συµβασιοποίηση του έργου για
την υδροδότηση, όσο και στην εξόφληση, ενώ από την άλλη το
Ελεγκτικό Συνέδριο καθυστερούσε παρά πολύ να ελέγξει τη σύµ-
βαση.

Ας δούµε τώρα τι έγινε. Εµείς κάνουµε µία ερώτηση, δίδεται
µία κάποια δηµοσιότητα από τα κανάλια και στη συνέχεια πλη-
ροφορούµαστε ότι την προηγούµενη Παρασκευή το θέµα διευ-
θετήθηκε µέσα σε λίγες ώρες. Δηλαδή, µέσα σε λίγες ώρες
ολοκληρώθηκε µε ταχείες διαδικασίες ο έλεγχος από το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο. Συµβασιοποιήθηκε το έργο από την προηγού-
µενη ανοικτή διαδικασία του διαγωνισµού και πέρασε απ’ όλους
τους υπαλλήλους.

Βάλατε υπογραφή εσείς, κύριε Δρίτσα. Βάλατε κι εσείς, κύριε
Σταθάκη και όλα καλά. Δηλαδή, αυτό που πήρε µήνες για γίνει
και δεν γινόταν και προκάλεσε τον κίνδυνο να διψάσουν τα νησιά,
λύθηκε σε λίγες ώρες.

Ως εδώ όλα είναι πάρα πολύ καλά. Αν ήταν µία επίκαιρη ερώ-
τηση και εάν ήταν ο κίνδυνος τού να έρθετε εδώ στη Βουλή σή-
µερα, Δευτέρα 15 Ιουνίου και να απαντήσετε στην ερώτηση
δηµοσίως, στο γιατί αφέθηκε δηλαδή το Καστελόριζο χωρίς νερό
και γιατί στο Φαρµακονήσι έπρεπε να πάει το Πολεµικό Ναυτικό
να δώσει νερό στους λίγους φαντάρους που είναι εκεί διότι δεν
θα είχαν να πιουν, αν αυτή είναι η λύση, τότε να το κάνουµε για
κάθε θέµα. 

Όµως, αυτό υπερβαίνει τα όρια του κοινοβουλευτικού ελέγχου
και αγγίζει κυβερνητικό έργο, για το οποίο εµείς πάντως δεν εί-
µαστε υπεύθυνοι. Με δεδοµένο ότι η ερώτησή µας έχει εν τοις
πράγµασι απαντηθεί στο σκέλος που αφορά το επείγον του θέ-
µατος, δεν έχουµε να σχολιάσουµε κάτι άλλο. 

Όµως, έχουµε να ρωτήσουµε κάτι. Με δεδοµένο ότι αυτή η
σύµβαση θα διαρκέσει µέχρι τέλη Σεπτεµβρίου του 2015, ενώ τα
νησιά θα εξακολουθήσουν να παραµένουν στη θέση τους και
µετά, παραµένει η ουσία της ερώτησης: Πώς θα υδροδοτούνται
τα νησιά που δεν διαθέτουν σύστηµα αφαλάτωσης; Με συµβά-
σεις έργου δύο, τριών και τεσσάρων µηνών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δρίτσα, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ειλικρινά σας ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε, για την ερώτηση,

γιατί µου δίνετε τη δυνατότητα ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας και ενώπιον των πολιτών και από τα νησιά που µας ακούν,
να σας βεβαιώσω ότι αυτά που περιγράφετε δεν ανταποκρίνον-
ται στην πραγµατικότητα. Άλλη είναι η πραγµατικότητα και θα
σας την πω αµέσως µε στοιχεία και όχι µε δικούς µου ισχυρι-
σµούς.

Πρέπει να επισηµάνω πάντως ότι εδώ και δέκα ηµέρες υπήρχε
µία αναταραχή. Κάποιοι από κάποια νησιά έστελναν κάποια µη-
νύµατα ότι τα νησιά είναι χωρίς νερό. Δεν υπήρχε κανένα –µα,
κανένα- νησί χωρίς νερό. Υπήρχαν δηµοσιογράφοι και κανάλια
που αναδείκνυαν το θέµα και εµείς από το Υπουργείο απαντού-
σαµε «µα, δεν υπάρχει θέµα». 

Υπάρχει γενικώς θέµα µεγάλο –όντως- µε ποιο σύστηµα δια-
χρονικά και µε σταθερό και οικονοµικό τρόπο θα υδροδοτούνται
τα νησιά, αλλά αυτό αφορά δεκαετίες, όπως και την πορεία προς
την επίλυσή του από εδώ και πέρα. Αυτό, βέβαια, πρέπει να το
συζητάµε συνεχώς και µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα. Όµως, επί-
καιρο θέµα ότι τα νησιά δεν είχαν νερό, δεν υπήρχε. Απορού-
σαµε γιατί µας βοµβάρδιζαν διάφοροι δηµοσιογράφοι µε τέτοιου
είδους ισχυρισµούς που εµπεριέχονται και στην ερώτησή σας.

Πράγµατι, ο διαγωνισµός για το 2015 για την υδροδότηση των
νησιών ήταν µε τη γνωστή παραδοσιακή διαδικασία της µεταφο-
ράς νερού µε υδροφόρο, που είναι κάτι που πρέπει να τελειώνει,
όπως το ξέρουµε και το συνοµολογούµε όλοι. Υπάρχουν τρόποι
πια σύγχρονοι να έχουν τα νησιά µόνιµες εγκαταστάσεις είτε
αφαλατώσεων είτε άλλες να υδροδοτούνται, µε σταθερό και
φθηνότερο τρόπο. Όµως, ακόµα αυτό δεν έχει γίνει κατορθωτό.

Όταν παραλάβαµε το Υπουργείο, ο διαγωνισµός που έπρεπε
να είχε προκηρυχθεί τοn Νοέµβριο του 2014, δεν είχε προκηρυχ-
θεί. Αυτό το γνωρίζετε; Δεν το γνωρίζετε. Και εµείς σπεύσαµε
αµέσως, από την αρχή…

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Εσείς απαντάτε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ναι, αλλά αυτό είναι µια
µεγάλη καθυστέρηση που δεν οφείλεται στη σηµερινή Κυβέρ-
νηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Σπεύσαµε, λοιπόν, προκηρύχθηκε ο διαγωνισµός και µπήκαµε
µπροστά στη διαδικασία για την άµεση αντιµετώπιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πότε προκηρύχθηκε
ο διαγωνισµός, κύριε Υπουργέ, για να έχουµε πλήρη εικόνα; Θα
έχετε ανοχή, γιατί είναι ενδιαφέρον το θέµα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ο διαγωνισµός προκη-
ρύχθηκε ακριβώς µετά την ανάληψη της δικής µας διακυβέρνη-
σης. Θα σας βρω και την ακριβή ηµεροµηνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, στη δευτε-
ρολογία σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Στις 23-1-2015 ξεκίνησε
η διενέργεια του ηλεκτρονικού ανοικτού δηµόσιου διαγωνισµού
και αναλάβαµε αµέσως εµείς να τον τρέξουµε συστηµατικά από
εκεί και πέρα.

Όπως καταλαβαίνετε, οι προθεσµίες δεν µπορούσαν να τρέ-
ξουν. Πράγµατι, τρέξαµε και πράγµατι, έχετε δίκιο ότι σε διάφο-
ρες φάσεις και ο Υπουργός, ο κ. Σταθάκης και εγώ και οι
Υπηρεσίες της Γραµµατείας Αιγαίου ήµασταν σε εγρήγορση
ακριβώς γιατί έπρεπε όλες αυτές οι διαδικασίες να γίνουν πολύ
γρήγορα. Πράγµατι, είχαµε όλη αυτήν τη διαδικασία ανοικτή και
γι’ αυτό για να έχουµε τη δυνατότητα στο ενδιάµεσο διάστηµα,
µε εγκεκριµένο διαγωνισµό πλέον και µε ανοικτό διαγωνισµό,
προχωρήσαµε και στην απευθείας ανάθεση, όπως προβλέπει η
νοµοθεσία.

Όλα αυτά τα στοιχεία θα σας τα καταθέσω στα Πρακτικά για
να ενηµερωθείτε και λεπτοµερέστερα.

Θέλω να σας επισηµάνω ότι σε αυτήν τη διαδικασία πετύχαµε
την καλύτερη τιµή των τελευταίων ετών, η οποία είναι υψηλή σε
σχέση µε το τι κόστος θα έχει η υδροδότηση των νησιών, εάν
έχουµε αφαλάτωση ή εάν έχουµε άλλες εγκαταστάσεις. Είναι
κατά πολύ υψηλότερη, αλλά είναι η χαµηλότερη τιµή των τελευ-
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ταίων ετών, δηλαδή 10,40. Η δε υδροδότηση, όταν απαιτείται και
όταν χρειάζεται σε εντελώς έκτακτες περιπτώσεις σε ένα νησί,
γίνεται µε τη βοήθεια που µας δίνει ακριβώς το Γενικό Επιτελείο
Ναυτικού. Το τιµούµε γι’ αυτό, γιατί είναι πάντα σε εγρήγορση
το Γενικό Επιτελείο Ναυτικού, για να καλύπτει τέτοιου είδους
ανάγκες και δεν είναι η πρώτη φορά, είναι πολύ συχνό αυτό. Σε
ορισµένες περιπτώσεις ζητήσαµε τη βοήθειά του πράγµατι.

Και εκεί για πρώτη φορά, ενώ συνήθως το κόστος µε την υδρο-
δότηση µέσω των υπηρεσιών του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού
είναι υψηλότερο, είχαµε πολύ καλή τιµή, ίδια δηλαδή µε την τιµή
του διαγωνισµού.

Ως εκ τούτου, πρέπει να σας πω ότι η νέα σύµβαση υδροδό-
τησης εγκρίθηκε από το Ελεγκτικό Συνέδριο πράγµατι µε τις δια-
δικασίες, αλλά υπάρχουν και καθυστερήσεις. Όµως, αυτή είναι
η διαδικασία, δεν υπάρχει κάτι άλλο. Δεν έµεινε όµως κανένα, µα
κανένα, νησί χωρίς νερό ούτε απειλήθηκε να µείνει. Και ο Γενικός
Γραµµατέας Αιγαίου, ο κ. Γιαννέλης, µε συστηµατική και καθη-
µερινή προσπάθεια ανταποκρινόταν σε όλη αυτήν τη διαδικασία.

Θα περάσω στη δευτεροµιλία µου στα ζητήµατα των αφαλα-
τώσεων, αλλά να είστε βέβαιη, κυρία συνάδελφε, ότι κάτι άλλο
συµβαίνει.

Αυτή η ανησυχία που γεννήθηκε, δεν γεννήθηκε από πραγµα-
τική έλλειψη νερού στα νησιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ταχιάου, έχετε
τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, κι εγώ ως δηµοσιογράφος έχω µάθει

ότι όταν έχεις δέκα, είκοσι, τριάντα ανθρώπους οι οποίοι σου
λένε «αυτό συµβαίνει», έχεις έναν που σου λέει «δεν συµβαίνει
αυτό» και δεν βγάζει και ένα δελτίο Τύπου το Υπουργείο να το
διαψεύσει επισήµως –γιατί δεν ξέρω, νοµίζω πως δεν έβγαλε το
Υπουργείο σας, έτσι δεν είναι;- και να πείτε στα κανάλια: «Ξέρετε,
βλέπω αυτό το πράγµα, αυτό το ρεπορτάζ. Ωστόσο, επειδή δεν
ισχύει...», νοµίζω ότι πρέπει να βγάλετε δελτίο Τύπου. Δεν είδαµε
κάτι τέτοιο. Απλώς το επισηµαίνω κι εγώ ως επαγγελµατίας.

Επίσης, να πούµε ότι η τελευταία σύµβαση απευθείας ανάθε-
σης αφορούσε υδροδότηση των νησιών µε σαράντα εννέα χιλιά-
δες κυβικά µέτρα νερού µέχρι τις 8-6-2015, υποχρέωση
συµβατική, η οποία ολοκληρώθηκε στις 4-6-2015 µετά την τελευ-
ταία υδροδότηση στην Πάτµο.

Επίσης, εγώ -να το ξεκαθαρίσω αυτό το πράγµα- δεν αµφισβή-
τησα καθόλου τη νοµιµότητα της ενέργειας που κάνατε. Δεν σας
εγκαλώ για αυτό. Έπρεπε να βρεθεί µία λύση. Βρέθηκε µία λύση.
Το πρόβληµα είναι το πώς θα λύνεται το ζήτηµα µονίµως.

Επίσης, έχω να πω ότι παραδέχεστε, όντως, ότι το ζήτηµα εκ-
κρεµούσε για µήνες και ξαφνικά, βεβαίως, παραδέχεστε ότι λύ-
θηκε µέσα σε ένα απόγευµα. Άρα ήταν ίσως αναγκαίο να γίνει
αυτός ο θόρυβος; Πάνω σε αυτό δεν δόθηκε κάποια εξήγηση
επαρκής. 

Και βεβαίως επιµένω για το ζήτηµα της υδροδότησης στο µέλ-
λον τι πρόκειται να γίνει; Όπως πολύ σωστά είπατε προηγουµέ-
νως, το Πολεµικό Ναυτικό χρεώνει πάρα πολλά χρήµατα.
Χρεώνει υπερδιπλάσια από ό,τι χρεώνει ο ιδιώτης για να πηγαίνει
το νερό στα νησιά αυτά. Και δυστυχώς…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Λάθος!

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Ορίστε;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Λάθος κάνετε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Εσείς είπατε ότι είναι πολύ υψηλή η χρέ-

ωση. Πριν από λίγο αυτό δεν µου είπατε ή δεν άκουσα καλά;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Θα σας απαντήσω µετά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Είπατε ότι είναι πολύ υψηλότερη η χρέ-

ωση που κάνει το Πολεµικό Ναυτικό. Τώρα το βρήκατε φθηνό-
τερο είπατε. Όµως, γενικά µιλάµε ότι ήταν πολύ υψηλότερη
χρέωση. Αυτό είπατε προηγουµένως.

Γιατί είναι µία κατάσταση η οποία δεν συµβαίνει τώρα πρώτη
φορά συνέβαινε και στο παρελθόν και είναι γνωστό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ξαναρωτώ εγώ, αφού το πρόβληµα παραµένει ανοικτό: Πώς
δηµιουργούνται οι συνθήκες για την ασφαλή υδροδότηση των
νησιών; Και µε τον όρο «ασφαλή» εννοώ τη µη εξάρτηση της
υδροδότησης της Ανάφης, της Αµοργού, της Πάτµου, της Κιµώ-
λου, της Σύµης, της Ρόδου, του Φαρµακονησίου, του Καστελό-
ριζου -για να ξέρουµε για τι πράγµα µιλάµε- από τη µία και
µοναδική ιδιωτική εταιρεία που υπάρχει. 

Πώς δηµιουργούνται από την Κυβέρνηση, πώς δηµιουργούν-
ται από το Υπουργείο, πώς δηµιουργούνται από τη Γενική Γραµ-
µατεία Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής συνθήκες ανταγωνι-
σµού για την προσέλευση, πιθανόν, άλλων εταιρειών, ώστε η
εναλλακτική να µην είναι «να µείνουµε από νερό» ή «να το πλη-
ρώσουµε πολύ ακριβά στο Πολεµικό Ναυτικό»;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,

Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Ειλικρινά, κυρία συνά-
δελφε, δεν κατανοώ γιατί επιµένετε. Σας βεβαιώνω ότι δεν έµεινε
κανένα νησί χωρίς νερό ούτε απειλήθηκε να µείνει χωρίς νερό
και η πραγµατικότητα το επιβεβαιώνει.

Εγώ θα σας πω ένα παράδειγµα. Το Πολεµικό Ναυτικό χρει-
άστηκε να πάει τρεις φορές την τελευταία εβδοµάδα, τώρα, νερό
στο Καστελόριζο, εντελώς επικουρικά. Μέσα στο σύνολο των νη-
σιών που υδροδοτούνται, καταλαβαίνετε ότι προέκυψε ένα επι-
µέρους ζήτηµα στο Καστελόριζο. Πήγε τρεις φορές από
εξακόσια κυβικά νερό από την περασµένη Κυριακή, 7-6-2015, µε-
σοβδόµαδα την Τετάρτη και το Σάββατο. 

Σήµερα, µας ειδοποίησαν από το Καστελόριζο ότι δεν έχουν
νερό. Τρεις φορές επί εξακόσια κυβικά νερό είναι χίλια οκτακό-
σια κυβικά. Η µέση κατανάλωση, καθ’ υπέρβαση όλων των υπο-
λογισµών, τέτοια εποχή για το Καστελόριζο είναι για το ίδιο
διάστηµα το πολύ χίλια εκατόν εβδοµήντα κυβικά και όµως –λέει-
το Καστελόριζο ότι δεν έχει νερό τώρα. Το αποθηκεύουν σε
στέρνες για λόγους ασφάλειας; Ενδεχοµένως. Χρειάζεται έλεγ-
χος µήπως και έχουµε διαρροές; Ενδεχοµένως. Προσπαθούµε
και το φροντίζουµε. Όµως, δεν υπήρχε τέτοιο ζήτηµα. 

Και σας λέω ότι σε αυτές τις ελάχιστες –ελαχιστότατες- περι-
πτώσεις που χρειάστηκε το Πολεµικό Ναυτικό να βοηθήσει και
να πάει νερό στο Καστελόριζο, η τιµή, όπως και σε άλλη τέτοια
περίπτωση, είναι η ίδια µε την τιµή του διαγωνισµού, 10,40 λεπτά.
Είναι και στις δύο περιπτώσεις αυτή η τιµή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Άρα δεν έχουµε υπερβάλλουσα τιµή στο Πολεµικό Ναυτικό.
Γενικώς είναι ακριβή η τιµή σε σχέση µε λύσεις µόνιµες, τις
οποίες βέβαια παρακολουθούµε, δροµολογούµε και τρέχουµε. 

Και σε αυτήν την κατεύθυνση, πάλι θα σας καταθέσω όλα τα
στοιχεία, σε ποια κατεύθυνση βρίσκονται τα πράγµατα. Στη Δο-
νούσα έχει ολοκληρωθεί η µελέτη και αναµένεται σύντοµα η έκ-
δοση εγκατάστασης. Στην Αµοργό ολοκληρώθηκε η µελέτη και
εκδόθηκε ήδη η άδεια εγκατάστασης και αναµένεται η δηµοπρά-
τηση του έργου από το δήµο. Στην Αµοργό έχει εκπονηθεί η µε-
λέτη εγκατάστασης συνοδών έργων και απαιτείται η επικαι-
ροποίησή της και εκδόθηκε η άδεια εγκατάστασης. Στην Κίµωλο
εκπονείται µελέτη και αναµένεται η έκδοση άδειας εγκατάστασης.
Στην Ηρακλειά εκπονείται µελέτη και αναµένεται η έκδοση άδειας
εγκατάστασης. Στη Σχοινούσα επίσης κ.τ.λ.. θα σας τα δώσω όλα
–γιατί δεν θα τα συγκρατήσετε- και µε αυτό τον τρόπο αναλυτικό-
τατα. 

Κοντά σε αυτά, είµαστε µπροστά σε έναν σχεδιασµό και συ-
ζητάµε ήδη µε τους εµπλεκοµένους και τους δήµους και όλους
τους κατοίκους για να διαµορφώσουµε µία συνολική λύση, ώστε
να µην έχουµε κατάτµηση όλων αυτών των επενδύσεων και των
σχεδιασµών, αλλά να έχουµε µια συνολική προσέγγιση που και
το κόστος θα ρίξει για τις εγκαταστάσεις αφαλατώσεως και για
όλα τα συνοδά έργα και πολλές άλλες ευέλικτες λύσεις θα µας
δώσουν. Όµως, προς θεού, πού βλέπετε σε αυτήν τη κατάσταση
που σας περιγράφω αδιαφορία, έλλειψη προγραµµατισµού, ασυ-
νέπεια ή οτιδήποτε άλλο;

Επαναλαµβάνω ότι πρέπει να τερµατιστεί αυτή η υπέρµετρη
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επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισµού µε την υδροδότηση
των νησιών µε αυτόν τον παλαιό τρόπο. Ήδη έχουν ξεκινήσει,
από τα προηγούµενα χρόνια, διαδικασίες για την εγκατάσταση
αφαλατώσεων -δεν είναι η µόνη λύση, υπάρχουν κι άλλες, τις µε-
λετάµε- αλλά τουλάχιστον το πρόγραµµα των αφαλατώσεων το
τρέχουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ τρέξτε
λίγο και την οµιλία σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού): Και µάλιστα, κύριε Πρό-
εδρε, είµαστε σε συνεργασία και µε το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος, ώστε να νοµοθετήσουµε µία επιτάχυνση της διαδικασίας
αδειοδότησης ώστε να κερδίσουµε χρόνο και σε αυτές που ήδη
βρίσκονται σε εξέλιξη, τις αδειοδοτηµένες εγκαταστάσεις. 

Νοµίζω ότι και τα έγγραφα που θα δείτε στα Πρακτικά µπο-
ρούν να σας δώσουν πλήρη απάντηση. Πάντως τελείωσα, δεν
έχει µείνει κανένα νησί χωρίς νερό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας, Υπο-
δοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού κ. Θεόδωρος Δρίτσας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία

βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστεί το Προ-
εδρείο για την παρουσία των δύο Υπουργών και την έγκαιρη προ-
σέλευση τους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί αποχωρούν; Τους
συµπαθούµε. Να µας κάνουν παρέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κ. Βαλαβάνη έχει
έρθει; 

Καλά, µέχρι να διαβάσω τα προκαταρκτικά, για να µην κά-
νουµε διακοπή, θα έχει έρθει. Εάν είναι, θα την κάνουµε τότε. 

Κύριε Σταθάκη, µιας και είστε πολύ βολικός, καθίστε µήπως
καθυστερήσει λίγο η κ. Βαλαβάνη, για να µη χρειαστεί να δια-
κόψω. Ελπίζω να µη σας καθυστερήσουµε, αλλά είστε πολύ ευ-
γενής, να µην διακόψουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κι εντός της Αιθούσης
να µείνετε, µετράει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τρο-
ποποίηση διατάξεων Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος και άλλες
διατάξεις».

Το παραπάνω νοµοσχέδιο χαρακτηρίσθηκε από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον, σύµφωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 4
του Συντάγµατος. 

Η Αρµόδια Διαρκής Επιτροπή της Βουλής αποδέχθηκε τον χα-
ρακτηρισµό του προαναφερθέντος νοµοσχεδίου ως κατεπείγον-
τος, όπως ορίζεται από το άρθρο 109 παράγραφος 2 του
Κανονισµού της Βουλής και προέβη στην επεξεργασία και εξέ-
ταση του σε µία συνεδρίαση. Υπέβαλε την έκθεση του στις 12-6-
2015, όπως ορίζεται στην παράγραφο 3 του παραπάνω άρθρου
του Κανονισµού της Βουλής.

Αµέσως µετά το νοµοσχέδιο, εγγράφηκε κατά προτεραιότητα
στην ηµερήσια διάταξη, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στο
άρθρο 62 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής και κατά
παρέκκλιση του άρθρου 91 παράγραφος 7 αυτού.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε όσα προβλέπον-
ται στο άρθρο 109 παράγραφοι 4, 5 και 6 του Κανονισµού της
Βουλής, η συζήτηση και ψήφιση των κατεπειγόντων νοµοσχεδίων
ολοκληρώνεται σε µία συνεδρίαση που διαρκεί κατά ανώτατο
όριο δέκα ώρες. Στην αρχή της συνεδρίασης η Βουλή µπορεί
µετά από πρόταση του Προέδρου της να καθορίσει τον χρόνο
που θα διατεθεί για την κατ’ αρχήν και την κατ’ άρθρο συζήτηση.
Αν δε για οποιοδήποτε λόγο δεν ληφθεί απόφαση της Βουλής
σχετικά, διατίθενται τέσσερις ώρες για την κατ’ αρχήν και έξι
ώρες για την κατ’ άρθρο συζήτηση. 

Στην κατ’ αρχήν και κατ’ άρθρο συζήτηση µετέχουν, εκτός από
τους εισηγητές και του ειδικούς αγορητές, εφόσον το επιθυµούν
ο Πρωθυπουργός, ο αρµόδιος Υπουργός, οι Πρόεδροι των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων και ένας εκπρόσωπός τους. Η οµιλία
τους περιορίζεται στο µισό του χρόνου που προβλέπεται από τα
άρθρα 97 και 103 του Κανονισµού της Βουλής. 

Θα ήθελα, λοιπόν, κατόπιν των ανωτέρω να σας προτείνω να
συζητήσουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και επί των άρθρων
ενιαία, προκειµένου να δοθεί άνεση χρόνου στους εισηγητές,
τους ειδικούς αγορητές και σε Βουλευτές να τοποθετηθούν επί
του νοµοσχεδίου. 

Σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων στις
12-6-2015, η συζήτηση του νοµοσχεδίου θα διεξαχθεί σε δύο συ-
νεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα µιλήσει η αρµόδια Ανα-
πληρώτρια Υπουργός Οικονοµικών, καθώς και οι εισηγητές και
οι ειδικοί αγορητές. Στην αυριανή συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί
η συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Επίσης, προτείνω να λάβουν τον λόγο δύο οµιλητές ορισµένοι
από τον ΣΥΡΙΖΑ, δύο οµιλητές ορισµένοι από τη Νέα Δηµοκρατία
και ένας οµιλητής ορισµένος από τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Όσον αφορά τους χρόνους οµιλίας, προτείνω να διαµορφω-
θούν ως εξής: Οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές να έχουν
χρόνο οµιλίας δεκαπέντε λεπτά, ο αρµόδιος Υπουργός δεκαοκτώ
λεπτά, οι συναρµόδιοι Υπουργοί, εφόσον επιθυµούν να µιλήσουν,
εννέα λεπτά. Ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, εάν και εφόσον
επιθυµούν να µιλήσουν, δέκα λεπτά. Οι Πρόεδροι των υπολοίπων
Κοινοβουλευτικών Οµάδων επτάµισι λεπτά. Οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι δώδεκα λεπτά, οι ορισθέντες από τα κόµµατα οµι-
λητές επτά λεπτά. Οι δευτερολογίες, ως γνωστόν, προσδιορίζον-
ται στο µισό των ανωτέρω χρόνων οµιλίας, εκτός των χρόνων
των εισηγητών, των ειδικών αγορητών και οµιλητών. 

Επειδή έχω γίνει δέκτης αιτήµατος από τη Νέα Δηµοκρατία να
υπάρξει και τρίτος οµιλητής, υποτίθεται ότι αυτό ισχύει και για
τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και για τα υπόλοιπα κόµµατα εφόσον το επι-
θυµούν. Όµως, επειδή αύριο έχει οριστεί χρόνος τερµατισµού
της συζήτησης, αν θελήσουν όλα τα κόµµατα να βάλουν έναν

επιπλέον οµιλητή, θέλω να δεχθείτε αυτοί να µπουν στο τέλος
του ήδη υπάρχοντος καταλόγου. Επίσης, εφόσον υπάρχει χρό-
νος µέχρι τη λήξη της συνεδρίασης, ευχαρίστως να µιλήσουν. 

Συµφωνεί το Σώµα µε την πρόταση που έγινε τελευταία, αλλά
και συνολικά επί της διαδικασίας; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κου-

τσούκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ας ξεκινήσουµε από τον τελευταίο

στην κοινοβουλευτική τάξη. 
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διαµαρτυρηθώ στο Προεδρείο,

καθώς ένα ακόµα διαχειριστικού, διεκπεραιωτικού και δευτε-
ρεύοντος χαρακτήρα διατάξεων νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οι-
κονοµικών έρχεται µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος.
Αντιλαµβανόµαστε ότι το Υπουργείο Οικονοµικών έχει µείζονα
ζητήµατα να αντιµετωπίσει -στην τοποθέτησή µου θα αναφερθώ
σε µερικά από αυτά- αλλά δεν είναι δυνατόν να ταλαιπωρεί τη
Βουλή και το Σώµα φέρνοντας την Πέµπτη το βράδυ κατεπείγον
νοµοσχέδιο να το συζητήσουµε την Παρασκευή και να έρθει σή-
µερα στην Ολοµέλεια. Θέλω να καταγραφεί αυτή η άποψη. 

Επίσης, θέλω να ρωτήσω αν σύµφωνα µε τη διαδικασία που
προτείνατε, θα έχουµε το χρόνο να τοποθετηθούµε συγκεκρι-
µένα στη δευτερολογία µας, αφού ακούσουµε –διότι έχουµε ορι-
σµένες παρατηρήσεις επί των άρθρων- και την κυρία Υπουργό. 

Το τρίτο, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής. Θέλω να σας ρωτήσω
αν έχετε την άδεια από την κ. Κωνσταντοπούλου για να ξεκινή-
σετε τη συνεδρίαση, γιατί αν ήταν η ίδια εδώ, φοβάµαι ότι θα µας
µετρούσε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουτσούκο, για

την τελευταία παρατήρηση θέλω να πω ότι εγώ έχω συνεργασία
µε την Πρόεδρο της Βουλής. Εντάξει, αντιλαµβάνοµαι το χιού-
µορ της τοποθέτησής σας, αλλά το ξεπερνώ.

Με τη διαδικασία που πρότεινα, επειδή είστε παλαιός, ξέρετε
ότι θα υπάρχει ο χρόνος στη δευτερολογία και για τα άρθρα. Γι’
αυτό και πρότεινα να ενοποιηθεί η συζήτηση. Μπορείτε και στην
πρωτολογία να µιλήσετε και στη δευτερολογία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχουµε απαρτία; Δεν
έχουµε, δεν είµαστε εβδοµήντα πέντε. Δεν µπορούµε να συνεχί-
σουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,
αναλαµβάνω εγώ την ευθύνη και έχει ξεκινήσει η συνεδρίαση.
Ούτως ή άλλως, µην κάθοµαι και µετρώ, είναι εβδοµήντα πέντε
οι παρόντες.

Συµφωνεί εποµένως το Σώµα οµοφώνως επί της διαδικασίας.
Πριν ξεκινήσει η πρώτη εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να

αναφέρω ότι ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -υπάρχουν οι επι-
στολές από τα κόµµατα, αλλά δεν τις διαβάζω για να µην χά-
νουµε χρόνο- έχουν οριστεί ο κ. Νίκος Φίλης για τον ΣΥΡΙΖΑ, ο
κ. Κυριάκος Μητσοτάκης για τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Αρτέµιος
Ματθαιόπουλος για τη Χρυσή Αυγή, η κ. Λυµπεράκη για το Πο-
τάµι, ο κ. Καραθανασόπουλος για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, ο κ. Νικολόπουλος για τους ΑΝΕΛ και ο κ. Λεωνίδας
Γρηγοράκος για το ΠΑΣΟΚ. 

Εισηγητές θα είναι η κ. Κατερίνα Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ
κι ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία και ει-
δικοί αγορητές έχουν οριστεί για τη µεν Χρυσή Αυγή ο κ. Γεώρ-
γιος Γαλέος, για το Ποτάµι ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, για το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Αθανάσιος Βαρδαλής, για
τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο κ. Δηµήτριος Καµµένος και από
το ΠΑΣΟΚ ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο επί
της διαδικασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για τι πράγµα ζητάτε
τον λόγο;

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Επί της διαδικασίας. Αν µε αφήσετε θα σας
το αναλύσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό, κυρία Μακρή.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή έχουν κατατεθεί βουλευτικές τροπολογίες, σύµφωνα
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µε τον Κανονισµό της Βουλής οι Βουλευτές που τις έχουν κατα-
θέσει δικαιούνται να αναλύσουν τις τροπολογίες και να δει αν τις
κάνει αποδεκτές η Υπουργός.

Εποµένως νοµίζω ότι πρέπει να δοθεί λόγος και στους Βουλευ-
τές και να ανοίξει και λίστα οµιλητών που θα µιλήσουν τουλάχιστον
για τρία λεπτά. Έτσι νοµίζω ότι είναι το σωστό, γιατί δεν µπορεί
να παρευρισκόµαστε συνεχώς σε διαδικασίες στις οποίες οι Βου-
λευτές δεν µιλούν.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Συµφωνήσατε όµως, κυρία συνά-
δελφε, µε το κατεπείγον!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουτσούκο, ηρε-
µήστε. Έπρεπε να είστε και χαρούµενοι, διότι βγάλατε και και-
νούργια Πρόεδρο. Ηρεµήστε. Σήµερα βρήκατε να είστε τόσο
ζωηρός;

Έχετε και τις ευχές των πτερύγων της Βουλής για την Πρόεδρό
σας!

Κυρία Μακρή, συνεχίστε.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Από τη στιγµή, λοιπόν, που στη διαδικασία του

κατεπείγοντος επιτρέπεται, σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βου-
λής, να κατατίθενται βουλευτικές τροπολογίες, νοµίζω ότι τουλά-
χιστον οι Βουλευτές που έχουν καταθέσει τροπολογίες πρέπει να
έχουν τον λόγο για να αναπτύξουν τις τροπολογίες τους. Νοµίζω
ότι αυτό είναι λογικό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να µην νοµίζετε, αλλά

να είστε σίγουρη. Αύριο ξεκινώντας τη διαδικασία όποιος και αν
είναι στο Προεδρείο θα ρωτήσει την κυρία Υπουργό ποιες τροπο-
λογίες κάνει δεκτές, ποιες δεν κάνει δεκτές και αναλόγως θα γίνει
και αυτό το οποίο λέτε. Εµένα µε βρίσκετε σύµφωνο. Απλώς σή-
µερα δεν είναι η ώρα γι’ αυτό το πράγµα.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πω κάτι γι’ αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ. Βα-
λαβάνη.

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κυρία Μακρή, στη συζήτηση που έγινε µε την Πρόεδρο
της Βουλής δεσµεύτηκα ότι δεν θα κατατεθούν καθόλου τροπο-
λογίες ούτε από εµένα ούτε θα κάνω δεκτές τροπολογίες. Το λέω
για να το έχετε υπ’ όψιν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και αυτό είναι και το ορθό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλά κάνατε και το

λέτε από σήµερα. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ο Κανονισµός της Βουλής το επιτρέπει, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε, κυρία Μακρή.

Προστατεύω εγώ τους Βουλευτές.
Αυτό δεν αποστερεί το δικαίωµα από τους Βουλευτές, εφόσον

ο χρόνος το επιτρέπει, να εξηγήσει ο Βουλευτής ή η Βουλευτής
τον λόγο κατάθεσης της τροπολογίας. Αυτά θα τα πούµε αύριο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ:Κύριε Πρόεδρε,….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιµένετε, κύριε Γε-

ωργιάδη, είστε ζωηρός και εσείς σήµερα. Σήµερα βρήκατε που
είµαι εγώ στο Προεδρείο; Ηρεµήστε.

Πριν δώσω τον λόγο για ένα λεπτό και στον κ. Γεωργιάδη –κύριε
Βορίδη, καλά του τα λέω;- έχω την τιµή να  ανακοινώνω προς το
Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος και
άλλες διατάξεις».

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης και η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Τρο-
ποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας - Ενσωµάτωση
στην ελληνική έννοµη τάξη των οδηγιών 2011/98/ΕΕ σχετικά µε
την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους
πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας στην
επικράτεια κράτους-µέλους και σχετικά µε κοινό σύνολο δικαιω-
µάτων για τους εργαζοµένους από τρίτες χώρες που διαµένουν
νοµίµως σε κράτος-µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προϋπο-
θέσεις εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την

εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις».
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σε τι συνίσταται που

ζητάτε τον λόγο, κύριε Γεωργιάδη; Επί της διαδικασίας; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ένα λεπτό, κύριε

Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για το θέµα των τροπολο-

γιών θα συµφωνήσουµε µε την κυρία Υπουργό. Σε µία κατεπεί-
γουσα διαδικασία οι υπόλοιποι συνάδελφοι δεν µπορούν να
λάβουν τον λόγο γιατί είναι οργανωµένη η συζήτηση. Άρα καλό
είναι να µην κατατεθούν και να µην γίνουν δεκτές τροπολογίες,
γιατί µπορεί κάποιοι άλλοι συνάδελφοι, οι οποίοι θέλουν να λά-
βουν τον λόγο επί της τροπολογίας της κ. Μακρή, για παράδειγµα,
να µη µπορούν να µιλήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κυρία Υπουργός
ήταν σαφής ως προς αυτό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Άρα συµφωνούµε µε τη
διαδικασία όπως ετέθη. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Επιτρέπεται πάντως από τον Κανονισµό, κύριε
Γεωργιάδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για δεκαοκτώ λεπτά. 

ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν, µικρό σε µέ-
γεθος σχέδιο νόµου ρυθµίζει ορισµένα φορολογικά ζητήµατα που
χρειάζονται άµεση αντιµετώπιση, µε κορυφαία παραδείγµατα
αυτά που αφορούν τον ν. 4172/2013, µε άλλα λόγια τον νέο Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος, ο οποίος για πρώτη φορά εφαρ-
µόζεται, ψηφίστηκε το καλοκαίρι του 2013 και εφαρµόζεται για τα
εισοδήµατα του 2014. 

Ρυθµίζει λοιπόν, πρώτον, στο άρθρο 1 ορισµένες ακραίες περι-
πτώσεις φορολογικής επιβάρυνσης που επέφερε ο νέος Κώδικας
Φορολογίας Εισοδήµατος και που αφορούν τις φορολογικές δη-
λώσεις που υποβάλλονται τώρα. Οι περιπτώσεις αυτές απαιτούν,
όπως αποδείχθηκε, µια πιο ολοκληρωµένη αντιµετώπιση για τη µη
ενεργοποίηση των τεκµηρίων σε σχέση µε τη ρύθµιση του ν.
4321/2015 που επιχείρησε ακριβώς αυτό. Αυτά αφορούν πριν από
όλα νέους κυρίως ανθρώπους που έχουν εισόδηµα αποκλειστικά
από τόκους ή και νοίκια και έχουν π.χ. επίσης ένα αυτοκίνητο,
καθώς και τους οµογενείς κυρίως, µόνιµους κάτοικους εξωτερι-
κού, που έχουν εισόδηµα από τόκους, αλλά διαθέτουν και µια δευ-
τερεύουσα κατοικία ή ένα αυτοκίνητο στην Ελλάδα. Όσοι
υπάγονταν σε αυτές τις δύο κατηγορίες µε εισόδηµα από τόκους
ή νοίκια, πολλές φορές ελάχιστων ευρώ, τα οποία έτσι κι αλλιώς
φορολογούνται αυτοτελώς, µε τη ρύθµιση του ν. 4123/2015 γλί-
τωναν µεν από το τεκµήριο ελάχιστης διαβίωσης των 3 χιλιάδων
ευρώ, έµπαιναν, όµως, σε λειτουργία τα υπόλοιπα τεκµήρια, µε
αποτέλεσµα πολλές φορές για εισόδηµα ελάχιστων ευρώ να χρει-
αστεί να πληρώσουν φόρο φέτος, αν αυτό δεν διορθωνόταν, µε-
ρικές χιλιάδες ευρώ.

Σε σχέση µε το άρθρο 1 παράγραφος 1, που αφορά τα τεκµήρια
κατοίκων εξωτερικού, ως προς τα τεκµήρια διαβίωσης τίθεται εκ
νέου σε εφαρµογή το καθεστώς που ίσχυε µε τον προηγούµενο
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, τον ν. 2238/1994, για το οικο-
νοµικό έτος 2014 -χρήση δηλαδή του 2013 αυτό που είχε εφαρ-
µοστεί τελευταία φορά- και αποτρέπεται η άδικη φορολόγηση των
κατοίκων εξωτερικού, κυρίως των χιλιάδων Ελλήνων οµογενών µε
βάση τις τεκµαρτές δαπάνες διαβίωσης, δευτερεύουσα κατοικία,
αυτοκίνητο κ.λπ., όπως είπα ήδη, επειδή π.χ. απέκτησαν εισόδηµα
από τόκους καταθέσεων στη χώρα µας ακόµα και ενός ευρώ. Έτσι
αντιµετωπίζεται και πρόβληµα ενδεχόµενης αθρόας εκροής κατα-
θέσεων από τη χώρα, προκειµένου οι Έλληνες οµογενείς που δεν
έχουν οποιοδήποτε επιχειρηµατικό συµφέρον στην Ελλάδα να
γλυτώσουν τη φορολογία µε βάση τεκµαρτό εισόδηµα ενώ ζουν
στο εξωτερικό. 

Άρθρο 1 παράγραφος 2. Η σχετική πρόβλεψη του ν. 4123/2015
συµπληρώνεται µε τη ρύθµιση ότι η διαφορά µεταξύ του τεκµαρ-
τού εισοδήµατος και του εισοδήµατος που αποκτά ο φορολογού-
µενος µόνο από κεφάλαιο φορολογείται µε την κλίµακα των
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µισθωτών-συνταξιούχων. 
Εδώ επισηµαίνω ότι, για να γίνει αυτό, χρειάζεται προσκόµιση

αποδείξεων, για να υπάρξει η µείωση του φόρου 2.100 ευρώ που
είναι από την κλίµακα µισθωτών και συνταξιούχων. Με αυτόν τον
τρόπο ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, όπως είναι για παράδειγµα
οι άνεργοι, µε εισόδηµα 1 ευρώ από τόκους και τεκµαρτό εισό-
δηµα έως 9.500 ευρώ δεν θα υποχρεωθούν να καταβάλουν πα-
ράλογους φόρους βάσει τεκµηρίων, όπως για παράδειγµα µε
βάση το τεκµήριο 9499 επί 26% φορολογία συν 55% προκατα-
βολή επί του φόρου που διαµορφώνεται σε αυτήν την περίπτωση
µε 1 ευρώ όλο και όλο έσοδο από φόρους το ποσό του φόρου
στις 3.828 ευρώ, κάτι που είναι παντελώς παράλογο και αυτό
ακριβώς εννοούµε όταν λέµε ότι πρόκειται για ακραίες περιπτώ-
σεις φορολογικής επιβάρυνσης.

Άρθρο 1 παράγραφος 3. Αναφέρεται στην κατάργηση του ε’
της παραγράφου 1 του άρθρου 34 του Κώδικα Φορολογίας Ει-
σοδήµατος, για να µην υπάρξουν αλληλοεπικαλύψεις. 

Σε αυτό το σηµείο και σε σχέση µε την παράγραφο 4 του άρ-
θρου 1 του παρόντος νοµοσχεδίου θα ήθελα να σας διαβάσω και
να καταθέσω στη συνέχεια, για να µοιραστεί –δεν υπάρχει καµ-
µία άλλη, αυτή είναι όλη και όλη- µία νοµικοτεχνική βελτίωση,
στην οποία συµπληρώνεται µε πιο ορθή διατύπωση η υπάρχουσα
παράγραφος 4 του άρθρου 1, έτσι ώστε µε βάση και τις παρα-
τηρήσεις που έγιναν από τους Βουλευτές όλων σχεδόν των κοµ-
µάτων κατά τη συζήτηση στην επιτροπή να διευρυνθεί το εύρος
της, ώστε να είµαστε σίγουροι ότι συµπεριλαµβάνει όλους για

όσους µπήκε εδώ ζήτηµα ότι θα έπρεπε να συµπεριλαµβάνει.
Σας διαβάζω: Αντικαθίσταται η παράγραφος 4 του άρθρου 1

του παρόντος νοµοσχεδίου ως εξής: 4. Στο άρθρο 72 του ν.
4172/2013 προστίθεται νέα παράγραφος 35 ως εξής:

«35. Όταν το πραγµατικό εισόδηµα των φορολογουµένων
κατά το φορολογικό έτος 2014 δεν υπερβαίνει το ποσό των 6.000
ευρώ και το τεκµαρτό τους εισόδηµα δεν υπερβαίνει το ποσό
των 9.500 ευρώ και εφόσον δεν ασκείται επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα για την οποία απαιτείται η υποβολή δήλωσης έναρξης
εργασιών ή ατοµική αγροτική δραστηριότητα, το εισόδηµα αυτό,
εξαιρουµένου του εισοδήµατος από κεφάλαιο και από υπεραξία
µεταβίβασης κεφαλαίου, και η προστιθέµενη διαφορά τεκµη-
ρίων, φορολογούνται µε την κλίµακα των µισθωτών-συνταξιού-
χων της παραγράφου 1 του άρθρου 15. Εάν το πραγµατικό
εισόδηµα της προηγούµενης παραγράφου υπερβαίνει το ποσό
των 6.000 ευρώ, το υπερβάλλον ποσό φορολογείται µε την κλί-
µακα της επιχειρηµατικής δραστηριότητας. Οι διατάξεις του πα-
ρόντος άρθρου εφαρµόζονται και για τους φορολογούµενους
που διέκοψαν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα, για το ει-
σόδηµα που απέκτησαν µετά τη διακοπή της».

Την καταθέτω στα Πρακτικά και παρακαλώ να µοιραστεί στους
συναδέλφους.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονοµικών κ.
Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη καταθέτει στα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:

3552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών):  Τι λέµε, λοιπόν, στην παράγραφο 4 του άρθρου 1
του παρόντος νοµοσχεδίου; Τα εισοδήµατα που αποκτούν οι πε-
ριστασιακά ή ευκαιριακά απασχολούµενοι, άνεργοι, νοικοκυρές,
φοιτητές, συµµετέχοντες σε προγράµµατα εργασιακής εµπει-
ρίας κ.λπ. και εφόσον αυτοί δεν είναι επιτηδευµατίες, δηλαδή δεν
έχουν κάνει έναρξη εργασιών, αντιµετωπίζονται φορολογικά, για
λόγους φορολογικής δικαιοσύνης, ως εισόδηµα από µισθούς και
συντάξεις, υπολογιζόµενου του ποσού της µείωσης φόρου των
2.100 ευρώ –να επισηµάνω και εδώ ότι χρειάζονται αποδείξεις-
και χωρίς να βεβαιώνεται προκαταβολή επόµενου έτους. Στη συ-
νέχεια, καθιερώνεται ορθολογική και δίκαιη κλιµακωτή φορολό-
γηση για τους περιστασιακά και ευκαιριακά ως ανωτέρω
απασχολούµενους, των οποίων το εισόδηµα µπορεί να υπερβαί-
νει έστω και για λίγα ευρώ το ποσό των 6.000 ευρώ. 

Το υπερβάλλον ποσό υπάγεται στην κλίµακα της επιχειρηµα-
τικής δραστηριότητας, ενώ το ποσό έως 6.000 ευρώ φορολογεί-
ται µε την κλίµακα των µισθωτών. 

Στη συνέχεια αντιµετωπίζεται κι η περίπτωση των φορολογού-
µενων, που λόγω της οικονοµικής κρίσης, διέκοψαν την άσκηση
της επιχειρηµατικής τους δραστηριότητας, ώστε να υπάγονται
σε δικαιότερο φορολογικό καθεστώς, εφόσον το εισόδηµα που
απέκτησαν, πραγµατικό και τεκµαρτό, µετά τη διακοπή της δρα-
στηριότητάς τους, είναι εντός των ορίων της παραγράφου 35. 

Άρθρο 1 παράγραφος 5 για την ιδιοχρησιµοποίηση ή δωρεάν
παραχώρηση αγροτικών εκτάσεων. 

Για να υπάρξει δικαιότερη φορολόγηση των κατ’ επάγγελµα
αγροτών, µε γνώµονα την πραγµατική φοροδοτική τους ικανό-
τητα, δεν θα πρέπει να υπολογίζεται τεκµαρτό εισόδηµα για την
ιδιοχρησιµοποίηση ή για τη δωρεάν παραχώρηση αγροτικών
εκτάσεων για καλλιέργεια, καθώς κι αν αυτό αφορά, επίσης, λι-
βάδια, βοσκοτόπια, εγκαταστάσεις για αγροτική ή κτηνοτροφική
παραγωγή, µια παραχώρηση που γίνεται προς τους στενούς
συγγενείς τους, ανιόντες, κατιόντες, συζύγους, παιδιά, γονείς,
αδέλφια. 

Η παραγωγή αυτών των εκτάσεων και εγκαταστάσεων φορο-
λογείται έτσι κι αλλιώς ως αγροτικό εισόδηµα. Με το νέο Κώδικα
Φορολογίας Εισοδήµατος ωστόσο, προβλέπεται –κι αυτό θέ-
λουµε να αλλάξουµε- για πρώτη φορά και ένα είδος τεκµαρτού
ενοικίου προς το κράτος. Για όλους αυτό σηµαίνει ταλαιπωρία
και έξοδα, καθώς θα πρέπει να κάνουν χρήσεις συµβολαιογρα-
φικών υπηρεσιών για τον καθορισµό βάσει του πίνακα αντικειµε-
νικών αξιών γης που έχουν οι συµβολαιογράφοι, της
αντικειµενικής αξίας των χωραφιών, που είναι άλλη αν βρίσκονται
στο βουνό και πολύ ψηλότερη εάν είναι παραθαλάσσια, λες και
το στάρι ή οι ελιές έχουν άλλη τιµή το κιλό, ανάλογα µε την το-
ποθεσία χωραφιού. 

Από εκεί και πέρα, υπολογίζεται το 3% της αντικειµενικής
αξίας και επ’ αυτού φόρος 11%. Για κάποιον που καλλιεργεί όλα
ή σχεδόν όλα τα χωράφια του, αυτό επειδή µπαίνει ως δαπάνη
στα βιβλία του, δεν έχει άλλο οικονοµικό αποτέλεσµα. Μπορεί,
όµως, να πληρώσει έξτρα φόρο αν καλλιεργεί λίγα χωράφια,
γιατί δεν µπορεί να γίνει διαχωρισµός µεταξύ καλλιεργούµενων
και µη γαιών ή αν έχει την ατυχία να είναι κάµποσα κοντά στη θά-
λασσα, οπότε σε αυτήν την περίπτωση οι δαπάνες µπορεί να
είναι πολύ υψηλότερες από τα έσοδα και άρα, δεν µπορεί να
υπάρξει ο προβλεπόµενος συµψηφισµός.

Άρθρο 1 παράγραφος 6. Προβλέπεται ότι οι παράγραφοι 1, 2
και 5 –η 5 είναι που αφορά το αγροτικό νοίκι γης στο κράτος-
έχουν εφαρµογή από το οικονοµικό έτος 2014 και εξής.

Στην παράγραφο 4 υπάρχει η λέξη 2014 µέσα στο κείµενο, γι’
αυτό και δεν αναφέρεται -για να προλάβω απορίες που εκφρά-
στηκαν και στην επιτροπή. 

Ας πάµε τώρα στο άρθρο 2. Στο άρθρο 2, ορίζεται ο υπόχρεος
απόδοσης ΦΠΑ για κατασκευή αγωγών φυσικού αερίου στη
χώρα. Αφορά σήµερα τις επιχειρήσεις που ανταποκρίνονται στην
πρόσκληση του TAP για κατάθεση προσφορών, υλικών και υπη-
ρεσιών αποκλειστικά ως προς το κατασκευαστικό µέρος της διέ-
λευσής του από την Ελλάδα. Αύριο µπορεί να αφορά, επίσης,
τον Greek Stream και βέβαια όποιον άλλον αγωγό βρεθεί να διέρ-
χεται από την Ελλάδα στο µέλλον.

Σύµφωνα µε τη νοµοθεσία περί ΦΠΑ, τα αγαθά τα οποία προ-
έρχονται από ενδοκοινοτικές αποκτήσεις τυγχάνουν αναστολής
καταβολής ΦΠΑ, ενώ αντίθετα, τα αγαθά τα οποία προέρχονται
είτε από την Ελλάδα είτε από λοιπές τρίτες χώρες, επιβαρύνον-
ται µε τον αναλογούντα ΦΠΑ. Αν πηγαίναµε στις χώρες εκεί να
δώσουµε προσφορά για κάποιον αγωγό που περνούσε από εκεί,
θα ήµασταν κι εµείς απαλλαγµένοι από το ΦΠΑ. 

Γίνεται κατανοητό ότι δηµιουργείται µε αυτόν τον τρόπο θέµα
αθέµιτου ανταγωνισµού µεταξύ των εταιρειών που συµµετέχουν
στους διαγωνισµούς για την προµήθεια αγαθών και υπηρεσιών
που σχετίζονται µε την κατασκευή του αγωγού στο κοµµάτι που
περνάει µέσα από τη χώρα, αφού τα αγαθά των εταιρειών που
συµµετέχουν στο διαγωνισµό από τις λοιπές χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης δεν θα χρεώνονται µε τον αναλογούντα ΦΠΑ.

Με τη νέα διάταξη θα ισχύσει ο λεγόµενος µηχανισµός αντι-
στροφής της υποχρέωσης για το ΦΠΑ από τον λήπτη TAP και
έτσι θα έχουν τη δυνατότητα να συµµετέχουν µε ίσους όρους
στις προσφορές τους προς τον TAP, µε εγκατάσταση στην Ελ-
λάδα, ελληνικές και αλλοδαπές εταιρείες. 

Εδώ πρόκειται για ένα τυπικά ουδέτερο δηµοσιονοµικό απο-
τέλεσµα καθώς δεν πρόκειται για απαλλαγή από ΦΠΑ, εφόσον ο
ΦΠΑ είτε χρεωθεί στον TAP είτε στους προµηθευτές του έτσι και
αλλιώς επιστρέφεται. Στον TAP είναι µηδενικό, στους προµηθευ-
τές του επιστρέφεται. 

Όµως, το πραγµατικό αποτέλεσµα δεν είναι καθόλου ουδέ-
τερο, καθώς αποκαθιστά συνθήκες ισότιµου ανταγωνισµού. Πρέ-
πει να σας πω ότι η διεύθυνση της εταιρείας του TAP έχει κάνει
γνωστό ότι δεν σκοπεύει να υποβληθεί στη φασαρία της επιστρο-
φής του ΦΠΑ που σε διαφορετική περίπτωση, αν προτιµηθούν
ελληνικές εταιρείες, θα πρέπει να καταβάλλει πριν της επιστρα-
φεί από το δηµόσιο.

Το άρθρο 3, που αφορά τη χρήση φυσικού αερίου ως πρώτη
ύλη στη βιοµηχανία αποσύρεται. Το θέµα απαλλαγής του από
τον ειδικό φόρο κατανάλωσης κατ’ αναλογία προς όλα τα άλλα
ενεργειακά προϊόντα που χρησιµοποιούνται ως πρώτη ύλη κατ’
εφαρµογή συγκεκριµένης οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα
πρέπει να λυθεί. Ωστόσο, 25 εκατοµµύρια ευρώ είναι πολύ µε-
γάλο ποσό, ώστε να υπάρξει είτε απαλλαγή –γιατί σε αυτό είχαµε
καταλήξει- είτε επιστροφή, χωρίς να εξασφαλιστεί το πού θα διο-
χετευθεί, πολύ περισσότερο αν εταιρείες που θα είναι διατεθει-
µένες να πάρουν αυτήν την επιστροφή, χρωστούν σε
εργαζόµενους, σε ασφαλιστικά ταµεία, στη ΔΕΠΑ, σε άλλες
ΔΕΚΟ κ.λπ.. Είναι φανερό ότι χρειάζεται παραπέρα έρευνα και
επεξεργασία του θέµατος. Θα το επαναφέρουµε σε επόµενο
σχέδιο νόµου. 

Άρθρο 4: Από 1-1-2015 έως 31 Δεκεµβρίου του τρέχοντος
έτους, απαλλάσσονται από τη φορολόγησή τους οι δωρεές προς
τα παιδιά, τις συζύγους και τους συζύγους, τους γονείς και τα
αδέλφια των νεκρών και αγνοούµενων στη µεγάλη ναυτική τρα-
γωδία του «NORMAN ATLANTIC». Νοµίζω ότι δεν χρειάζονται πα-
ραπέρα επεξηγήσεις ή αιτιολογίες. Ξέρουµε ήδη ότι είναι όλες
οι πτέρυγες της Βουλής σύµφωνες µε αυτήν την απαλλαγή.

Άρθρο 5: Αφορά τα πρατήρια καπνικών προϊόντων που είναι
τετρακόσια σε όλη την Ελλάδα, πολλά από τα οποία µετά την εγ-
κατάλειψή τους από τη βασική εταιρεία τσιγάρων που τα προµή-
θευε είναι πτωχευµένα. Σύµφωνα µε τις διατάξεις της
παραγράφου 4 του άρθρου 32 του ν. 3229/2004, οι πρατηριούχοι
χονδρικής πώλησης καπνοβιοµηχανικών προϊόντων από 1-1-2004
επανεντάχθηκαν στη Β’ κατηγορία βιβλίων του Κώδικα Βιβλίων
και Στοιχείων.

Επίσης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην ΠΟΛ 1134/2004 του
Υπουργού Οικονοµικών, οι πρατηριούχοι χονδρικής πώλησης κα-
πνοβιοµηχανικών προϊόντων απηλλάγησαν από την τήρηση βι-
βλίου απογραφών και τη σύνταξη απογραφής την 31η

Δεκεµβρίου του 2004. Σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 31
παράγραφος 1 περίπτωση γ’ του ν. 2238/1994, που ίσχυαν το κρί-
σιµο χρονικό διάστηµα, οι επιχειρήσεις που τηρούν βιβλία και
στοιχεία Β’ κατηγορίας του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων, όπως
δηλαδή και οι πρατηριούχοι χονδρικής πώλησης καπνοβιοµηχα-
νικών προϊόντων, όταν δεν διενεργούν απογραφή ως απογραφή
λήξης της διαχειριστικής περιόδου λαµβάνεται ποσοστό 10% επί
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των αγορών της περιόδου αυτής και ως απογραφή έναρξης πο-
σοστό 10% επί των αγορών της προηγούµενης διαχειριστικής
περιόδου.

Κατά τον φορολογικό έλεγχο που διενεργήθηκε στις συγκε-
κριµένες επιχειρήσεις για τον προσδιορισµό του καθαρού εισο-
δήµατος για τη χρήση 2004, ως απογραφή έναρξης ελήφθη η
πραγµατική απογραφή της χρήσης 2003 που οι ελεγχόµενες επι-
χειρήσεις είχαν εφαρµόσει ως εκ της κατηγορίας των βιβλίων
που τηρούσαν –Γ’ κατηγορίας βιβλίων- και όχι ποσοστό 10% επί
των αγορών της χρήσης 2003, ενώ ως απογραφή λήξης ποσο-
στού 10% επί των αγορών της χρήσης 2004. Με τον ως άνω
τρόπο υπολογισµού τα κέρδη που προέκυψαν είναι πολλαπλάσια
των πραγµατικών και δηλωθέντων κατ’ αναλογία σε όλες τις
άλλες χρήσεις. 

Επειδή πρόκειται, ουσιαστικά, για σφάλµα της φορολογικής
διοίκησης, µε την προτεινόµενη διάταξη αποκαθίσταται η φορο-
λογική ισορροπία και τερµατίζονται οι δικαστικές διενέξεις. 

Τέλος -και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε- στο άρθρο 6 διορ-
θώνονται κάποιες ακραίες όψεις της επιβολής πιστοποιητικού
ΕΝΦΙΑ κατά τις συναλλαγές -κυρίως αγοραπωλησίες, αλλά όχι
µόνο- που είχαν παγώσει και επισύρει ακυρότητα σε πολλές από
τις ελάχιστες που ολοκληρώθηκαν από την αρχή της χρονιάς.

Επίσης, εκλογικεύονται τα πρόστιµα προς συµβολαιογράφους
και υποθηκοφύλακες. Να υπενθυµίσω ότι αναφέρεται ρητά, πως
οι αλλαγές αυτές δεν µπορεί να είναι τέτοιες που να επιφέρουν
µείωση του φορολογικού εισοδήµατος και ότι όλες οι αλλαγές
έγιναν µετά από συζήτηση και έχουν τη σύµφωνη γνώµη τόσο
της φορολογικής διοίκησης όσο και των συµβολαιογράφων,
εκτός από το θέµα του προστίµου, που υπάρχει µία διάσταση
απόψεως στο πλαίσιο της ίδιας της φορολογικής διοίκησης. Και,
βέβαια, εδώ θα συζητήσουµε το θέµα. 

Η δικιά µου, προσωπική άποψη, είναι ότι αυτά είναι πρόστιµα
για λόγους αµέλειας. Αν υπάρχει θέµα δόλου, όπως καταλαβαί-
νετε, πάµε σε εντελώς άλλη κατηγορία επιπτώσεων. Και, βέβαια,
αν πρόκειται για δόλο σε µεγάλης αξίας αγοραπωλησίες -κρατι-
κές κατά πάσα πιθανότητα- ο οποίος δόλος εµφανίζεται ως αµέ-
λεια, καταλαβαίνετε ότι το να πληρώσουν 4.000 ευρώ παραπάνω
από τα 1.000 ευρώ, όταν κρίνονται εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ
ή εκατοµµύρια ευρώ, δεν είναι αυτό που θα αναχαιτίσει µια τέ-
τοια εν πάση περιπτώσει ύποπτη συµπεριφορά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άφησα άνεση χρό-
νου στην κυρία Υπουργό, διότι ανέλυε ένα-ένα τα άρθρα. Έτσι
πλέον διευκολύνεστε και οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές και
οι οµιλητές αύριο, αφού έχετε ακούσει την τοποθέτηση της
Υπουργού, και ορθώς ενοποιήσαµε και τη διαδικασία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν ανέλθει εις το
Βήµα η κ.  Παπαναστασίου, έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό
ο κ. Μητσοτάκης. Σε τι συνίσταται η παρέµβαση, κύριε Μητσο-
τάκη;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόλις ενηµερώ-
θηκα ότι το κανάλι της Βουλής, αντί να αναµεταδίδει ζωντανά τη
συνεδρίαση της Ολοµέλειας, επέλεξε να αναµεταδίδει τη συνε-
δρίαση της Επιτροπής για τον Λογιστικό Έλεγχο του Χρέους.
Αυτό είναι επιεικώς απαράδεκτο. 

Έχουµε καταγγείλει πολλές φορές το γεγονός ότι το κανάλι
της Βουλής λειτουργεί ως προσωπικό εργαλείο προβολής των
δραστηριοτήτων της κυρίας Προέδρου. 

Θα ήθελα, λοιπόν, παρακαλώ να παρέµβετε άµεσα, ώστε να
αποκατασταθεί η τάξη, το κανάλι της Βουλής να αναµεταδίδει
µία συνεδρίαση η οποία είναι κατεπείγουσα και όχι να επιλέγει
να αναµεταδίδει µία επιτροπή, η οποία συστάθηκε µε προσωπική
απόφαση της κυρίας Προέδρου, χωρίς απόφαση της Ολοµέ-
λειας και χωρίς τη συµµετοχή των κοµµάτων. 

Αυτό το οποίο συµβαίνει για άλλη µία φορά, είναι απαράδεκτο.
Παρακαλώ άµεσα, τώρα, να µη συνεχιστεί η συνεδρίαση, κύριε
Πρόεδρε, µέχρι να διασταυρωθεί ότι το κανάλι της Βουλής ανα-
µεταδίδει αυτήν τη συνεδρίαση και όχι τη συνεδρίαση της επι-

τροπής. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, παρα-

καλώ, τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Μπορεί να την µεταδίδει η ΕΡΤ, κύριε

Πρόεδρε!
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο, παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μητσοτάκη,

εάν ήµουν στη θέση σας, θα τοποθετούµουν ευθαρσώς για το
θέµα που θίξατε και ενδεχοµένως να καταλαβαίνετε και ποια θα
ήταν η τοποθέτησή µου. Ως Προεδρεύων, δεν µου επιτρέπεται
να πάρω θέση και δεν µου επιτρέπεται να διακόψω τη συνε-
δρίαση. Μου επιτρέπεται όµως -και θα το κάνω- να φροντίσω να
ενηµερωθεί άµεσα η Πρόεδρος, υπό την εποπτεία της οποίας…

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοράκο,
µισό λεπτό. Είστε παλιός κοινοβουλευτικός. Περιµένετε να τελει-
ώσω. Σας είδα. 

Αµέσως, λοιπόν, µπορώ να ενηµερώσω για το θέµα το οποίο
θίξατε. Εµµέσως, σας είπα και την άποψή µου. 

Κύριε Γρηγοράκο, υποθέτω ότι ζητάτε τον λόγο για το ίδιο
θέµα. Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ
τον λόγο.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε λάβει την επιστολή µου, την οποία κοι-

νοποίησα και στους Αντιπροέδρους, σε σχέση µε τη συµπερι-
φορά της Προέδρου της Βουλής απέναντι στους Βουλευτές και
εν γένει στη λειτουργία του Κοινοβουλίου. Νοµίζω ότι είναι υπ’
όψιν σας. Σας την έχω κοινοποιήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προσωπικά δεν την
έχω λάβει.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Σας την έχω στείλει και προσω-
πικά. Θα ήθελα, λοιπόν, να ενηµερωθείτε γι’ αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, ως κοινοβουλευτικός πάρα πολλά χρόνια,
είναι η πρώτη φορά –και µε λύπη µου µιλάω- που σε αυτήν την
Αίθουσα βλέπω ότι αυτό το Σώµα και ιδιαίτερα οι Βουλευτές, αν-
τιµετωπίζονται από την Πρόεδρο της Βουλής µε µία ανάρµοστη
συµπεριφορά. Κι εδώ, σταµατάω. 

Δυστυχώς, το Κοινοβούλιο µετά από τόσα χρόνια…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Σας παρακαλώ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,

στο βαθµό που µου επιτρέπεται να απαντήσω, θα απαντήσω. Σας
παρακαλώ, ηρεµία. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δυστυχώς, το Κοινοβούλιο µετά
από τόσα χρόνια έχει καταντήσει προσωπική υπόθεση της Προ-
έδρου. Παραδείγµατος χάριν, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της τη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Δεν τη συγκαλεί βάσει του Κανονισµού
της Βουλής και του Συντάγµατος. Παραβιάζει κατάφορα τον Κα-
νονισµό της Βουλής και το Σύνταγµα. Νοµίζει ότι η Βουλή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γρηγοράκο, θα
µου επιτρέψετε να σας πω, ως παλιός κοινοβουλευτικός, ότι ο κ.
Μητσοτάκης έβαλε ένα άλλο θέµα. Εσείς µιλάτε τώρα γενικά για
την Πρόεδρο, η οποία απουσιάζει και διακόπτετε τη διαδικασία. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Αφήστε µε να ολοκληρώσω. 
Δεν είναι η πρώτη φορά, λοιπόν, που η κυρία Πρόεδρος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, µη µε

φέρνετε σε δύσκολη θέση. Ξέρετε ότι είστε εκτός τώρα. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να τε-

λειώσω. 
Για άλλη µία φορά δείχνει τη συµπεριφορά της, όταν χρησιµο-

ποιεί το κανάλι της Βουλής για άλλο σκοπό απ’ ό,τι το κανάλι της
Βουλής έχει φτιαχτεί. 

Το Σώµα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι αρµόδιο να αποφασίσει
για αυτά. Και δεν είναι µόνο θέµα της Προέδρου το πως χρησι-
µοποιείται το κανάλι της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και η Διάσκεψη των
Προέδρων, στην οποία µετέχετε κι εσείς κι εγώ κι άλλοι. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Γεροβασίλη,
αφήστε να προχωρήσουµε τώρα. 

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, είχα ζη-
τήσει τον λόγο πριν τον κ. Γρηγοράκο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, τώρα, αντι-
λαµβάνεστε ότι αυτό που γίνεται είναι εις βάρος των αυριανών
οµιλητών όλη αυτή η διαδικασία. Για ισονοµία…

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Σηκώνω το χέρι µου τόση ώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Γεροβασίλη,

έχει ως οριστεί Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Φίλης. Θα
µιλήσετε ή εσείς ή ο κ. Φίλης. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Εγώ θα µιλήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό. 
Κυρία Λυµπεράκη, θα σας δώσω τον λόγο αµέσως µετά.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Με δεδοµένο ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν

πήρε τον λόγο ούτε επί προσωπικού ούτε επί της διαδικασίας
της συζήτησης, είναι ένα άλλο θέµα…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Δεν είναι αυτό διαδικαστικό; Εάν
δεν είναι αυτό διαδικασία τι είναι; 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως δεν διέκοψε η

κ. Γεροβασίλη κανέναν, να τη σεβαστούµε παρακαλώ, για να
λήξει το θέµα και µε την παρέµβαση της κ. Λυµπεράκη. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Και δόθηκε ο λόγος και στον κ. Γρηγο-
ράκο, προκειµένου να γίνει προσωπική επίθεση για άλλη µία
φορά στην κυρία Προέδρο. Αυτά είναι καινούρια ήθη. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τι είναι αυτά που λέτε; 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Το ζήτηµα το τηλεοπτικό θα µπορούσε

να συζητηθεί. Όµως, αυτό έγινε µόνο και µόνο για να γίνει επί-
θεση για άλλη µία φορά στην Πρόεδρο, η οποία, προφανώς, µε
πολλά από τα οποία ανακινεί, ενοχλεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
Κυρία Λυµπεράκη, έχετε κι εσείς τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελ-

φοι, ήθελα να πω το αυτονόητο. Σήµερα στην Ολοµέλεια της
Βουλής συζητάµε ένα κατεπείγον νοµοσχέδιο για φορολογικές
διευθετήσεις, επείγοντος χαρακτήρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατεπείγοντος. 
ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΛΥΜΠΕΡΑΚΗ: Επίσης, το κουβεντιάζουµε σε µία

στιγµή που η χώρα µας, κυριολεκτικά, είναι σε απόσταση ανα-
πνοής από µία πρόσκρουση σε ένα παγόβουνο. Αυτήν τη στιγµή
είναι εντελώς ανεξήγητο ότι η διαφάνεια και η ενηµέρωση, προ-
τάσσει το να δείχνει το κανάλι της Βουλής την επιτροπή για το
χρέος. 

Νοµίζω ότι είναι λογικό να ζητήσουµε να γίνει µία µικρή δια-
κοπή δέκα λεπτών, για να δούµε ακριβώς που βρίσκεται το θέµα
και πως µπορεί να διευθετηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
και να επανέλθουµε στη συζήτηση µας µε πλήρη συναίσθηση της
σηµασίας των στιγµών. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Λυµπεράκη,

διακοπή το Προεδρείο δεν δέχεται. Μη µε βάλετε στη διαδικασία
να το βάλω σε ψηφοφορία. Βλέποντας από πάνω, προβλέπω και
το αποτέλεσµα. Ας προχωρήσουµε, σας παρακαλώ. Αυτό είναι
ένα θέµα, όµως, που µπορούν οι εκπρόσωποι οι δικοί σας να το
βάλουν στην επόµενη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Σε ό,τι µε αφορά, τουλάχιστον ως εκπρόσωπος εκεί, θα το
θέσω. 

Κυρία Παπανάτσιου, σας παρακαλώ ελάτε στο Βήµα. Έχετε
τον λόγο. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν φορολογικό νοµοσχέ-

διο, «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος
και άλλες διατάξεις», ρυθµίζει ζητήµατα φορολόγησης περιστα-
σιακά απασχολούµενων µε πολύ χαµηλά ετήσια εισοδήµατα,
αγροτών, κατοίκων εξωτερικού και οµογενών, ώστε να αποφευχ-
θεί η υπερβολική φορολογική επιβάρυνση που επέφερε ο νέος
Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος, ο οποίος ψηφίστηκε το 2013
και θα εφαρµοστεί για πρώτη φορά φέτος για τα εισοδήµατα του
2014.

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι ακόµη µία απόδειξη ότι για
τη νέα Κυβέρνηση οι άνθρωποι είναι πάνω από τα νούµερα. Με
γνώµονα τη συνεχιζόµενη διόρθωση των αδικιών προηγουµένων
χρόνων και νόµων αλλά και µε βαθιά πίστη σε ένα άλλο είδος
ανάπτυξης και δηµιουργίας θέσεων εργασίας, συνεχίζουµε. 

Το νοµοσχέδιο, έρχεται για να διορθώσει µεταξύ άλλων και
φορολογικές αδικίες. Έτσι, προβλέπεται η κατάργηση των τεκ-
µηρίων διαβίωσης κατοίκων εξωτερικού, µε στόχο να αντιµετω-
πιστεί η εκροή κεφαλαίων από τη χώρα µας που ανήκουν σε
Έλληνες οµογενείς. Για τους εν λόγω φορολογούµενους, η υπο-
χρέωση να αναγράφουν στη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος
όλα τα εισοδήµατα πηγής Ελλάδας, ανεξαρτήτως ποσού, δεν
ενεργοποιεί πλέον τα τεκµήρια διαβίωσης.

Έτσι, στην περίπτωση που ένας φορολογικός κάτοικος εξωτε-
ρικού αποκτά εισόδηµα από τόκους καταθέσεων στη χώρα µας
ύψους 1 ευρώ, δεν θα επιβάλλεται τόκος στην Ελλάδα βάσει τεκ-
µαρτού εισοδήµατος αν έχει -για παράδειγµα- µια δευτερεύουσα
κατοικία ή ένα επιβατηγό ΙΧ αυτοκίνητο. 

Με την προϋπάρχουσα διάταξη όποιος κάτοικου εξωτερικού
είχε εισόδηµα από τόκους καταθέσεων έστω κι 1 ευρώ, ήταν
υποχρεωµένος να καταβάλει φόρο στην Ελλάδα βάσει των τεκ-
µηρίων διαβίωσης. Αυτό, όµως, είχε σαν αποτέλεσµα, οι φορο-
λογικοί κάτοικοι εξωτερικού και ιδίως οι Έλληνες οµογενείς, να
αποσύρουν τις καταθέσεις τους από τα ηµεδαπά τραπεζικά ιδρύ-
µατα µε προφανή συνέπεια την απώλεια κεφαλαίων και φόρων
επί των τόκων ή να εισάγουν χρήµατα για να αντιµετωπίσουν τα
κεφάλαια στην Ελλάδα, προκειµένου να καλύψουν τα τεκµήρια
διαβίωσης και στη συνέχεια να τα εξάγουν στο κράτος της φο-
ρολογικής τους κατοικίας.

Τέλος, οι δαπάνες απόκτησης περιουσιακών στοιχείων δεν
εφαρµόζονται για φορολογικούς κατοίκους εξωτερικού υπό την
προϋπόθεση ότι δεν αποκτούν εισόδηµα στην Ελλάδα.

Προκρίνουµε την τροποποίηση της φορολόγησης προστιθέ-
µενης διαφοράς τεκµηρίων αλλά και την αλλαγή του τρόπου αν-
τιµετώπισης των περιστασιακά ή ευκαιριακά απασχολουµένων.
Το εισόδηµα που αποκτούν οι περιστασιακά ή ευκαιριακά απα-
σχολούµενοι -που είναι οι άνεργοι, οι νοικοκυρές, οι φοιτητές-
συµµετέχοντας σε προγράµµατα εργασιακής εµπειρίας και εφό-
σον αυτοί δεν είναι επιτηδευµατίες, δηλαδή δεν έχουν κάνει
έναρξη εργασιών, αντιµετωπίζεται για λόγους φορολογικής δι-
καιοσύνης σαν εισόδηµα από µισθούς, συντάξεις, υπολογιζόµενο
του ποσού της µείωσης των 2.100 ευρώ και χωρίς να βεβαιώνεται
η προκαταβολή στο επόµενο έτος. 

Επίσης, στο παρόν νοµοσχέδιο, καθιερώνεται ορθολογική και
δίκαιη κλιµακωτή φορολόγηση για τους περιστασιακά και ευκαι-
ριακά απασχολούµενους. Αν τα εισοδήµατα αυτά υπερβαίνουν
τα 6.000 ευρώ, το υπερβάλλον ποσό υπάγεται στην κλίµακα της
επιχειρηµατικής δραστηριότητας, ενώ το ποσό έως 6.000 ευρώ
φορολογείται µε την κλίµακα των µισθωτών. Οι διατάξεις του πα-
ρόντος άρθρου, εφαρµόζονται και για τους φορολογούµενους
που διέκοψαν την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα και το ει-
σόδηµα που απέκτησαν µετά τη διακοπή της.

Συµπεριλαµβάνουµε, επίσης, στο νοµοσχέδιο τη µη ενεργο-
ποίηση των τεκµηρίων για τα αυτοκίνητα και τα ακίνητα όταν ο
φορολογούµενος έχει µόνο µικρά εισοδήµατα από τόκους κατα-
θέσεων και ένα αυτοκίνητο ή ακίνητο και το τεκµήριο δεν υπερ-
βαίνει τις 9.500 ευρώ, διορθώνοντας έτσι τις αδικίες των
τεκµηρίων και δίνοντας λύση στο πρόβληµα της υπερφορολόγη-
σης χιλιάδων φορολογουµένων µε πολύ χαµηλά πραγµατικά ει-
σοδήµατα από τόκους ή και από ακίνητα.

Υπάρχει ειδική ρύθµιση για τους αγρότες, µε την οποία δεν
υπολογίζεται σαν τεκµαρτό εισόδηµα για τους ασκούντες ατο-
µική αγροτική επιχειρηµατική δραστηριότητα από την ιδιοχρησι-
µοποίηση ή δωρεάν παραχώρηση των αγροτικών εκτάσεων προς
ανιόντες, κατιόντες, συζύγους, παιδιά, γονείς, αδέρφια. Με την
εν λόγω διάταξη, δίνεται µια τεχνική λύση στο πρόβληµα των
αγροτών, ώστε να µην αναγκαστούν να προσφύγουν σε συµβο-
λαιογράφο για τον υπολογισµό του «ΑΑ-Γης» µε επιπλέον επιβά-
ρυνση.

Αποφεύγεται, βέβαια, και σε κάποιες περιπτώσεις η φορολο-
γική επιβάρυνση όσων ασκούν ατοµική αγροτική επιχειρηµατική
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δραστηριότητα εξαιτίας του τεκµαρτού εισοδήµατος από ιδιο-
χρησιµοποίηση ή δωρεάν παραχώρηση αγροτικών εκτάσεων. 

Με τον τρόπο αυτό, γίνεται µια πρώτη προσπάθεια να ελαφρύ-
νουµε τον κατά πολύ επιβαρυµένο οικογενειακό προϋπολογισµό
των αγροτών. Δεσµευόµαστε πως θα ακολουθήσουν κι άλλες πα-
ρεµβάσεις στην πορεία προς την ανασυγκρότηση της υπαίθρου
αλλά και του αγροτικού τοµέα συνολικά.

Με αίσθηµα ευθύνης και ευαισθησίας επιλύεται νοµοθετικά το
ζήτηµα της απαλλαγής από τον φόρο δωρεάς των χρηµατικών
ποσών και τυχόν έκτακτων οικονοµικών βοηθηµάτων που κατα-
βάλλονται στις οικογένειες των προσώπων που επλήγησαν από
τη ναυτική τραγωδία του πλοίου «NORMAN ATLANTIC».

Εµείς, δεν έχουµε σαν στόχο να πετύχουµε στα νούµερα απο-
µυζώντας τους φορολογούµενους. Στόχο έχουµε να τους ελα-
φρύνουµε, ενώ παράλληλα να δράσουµε προς όφελος της
αναπτυξιακής δυναµικής της χώρας. Η χώρα όχι µόνο δεν είναι
αποµονωµένη αλλά η νέα Κυβέρνηση εργάζεται µε πρώτιστη µέ-
ριµνα την επανατοποθέτησή της ως ισότιµου και ανταγωνιστικού
εταίρου στην Ευρώπη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είναι εδώ η Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Παπανάτσιου,

συγγνώµη για ένα λεπτό.
Θα ήθελα να παρακαλέσω τους συνεργάτες της κ. Βαλαβάνη,

παρ’ ότι είναι από τις εξαιρετικά συνεπείς Υπουργούς, να την
ενηµερώσουν για λόγους τάξης ει δυνατόν να έλθει µέσα. Την
παρακαλώ.

Συνεχίστε, κυρία Παπανάτσιου.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αφού θα διακόψουµε που

θα διακόψουµε…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Με αυτό το σκεπτικό, απαλλάσ-

σονται από την καταβολή ΦΠΑ οι ελληνικές εταιρείες, οι οποίες
θα συµβάλλουν στην κατασκευή των αγωγών φυσικού αερίου σε
ελληνικό έδαφος. Με τον τρόπο αυτόν, σκοπεύουµε να βοηθη-
θούν οι ελληνικές επιχειρήσεις που κατασκευάζουν αγωγούς φυ-
σικών αερίων, µε στόχο αυτές να αντιµετωπιστούν όπως οι
οµοειδείς κοινοτικές και να έχουν τη δυνατότητα συµµετοχής µε
ίσους όρους στους διαγωνισµούς και την προµήθεια αγαθών και
υπηρεσιών για την κατασκευή των αγωγών φυσικού αερίου.

Οι ελληνικές επιχειρήσεις, έχουν ένα σηµαντικό µειονέκτηµα
συγκριτικά µε τις οµοειδείς κοινοτικές εκ του λόγου ότι µια ελ-
ληνική επιχείρηση οφείλει να εκδίδει τιµολόγιο µε ΦΠΑ για τις
πράξεις παράδοσης αγαθών και παροχής υπηρεσιών  που διε-
νεργεί στο εσωτερικό της χώρας, ενώ οι αντίστοιχες του εξωτε-
ρικού κοινοτικές επιχειρήσεις, που διενεργούν διασυνοριακή
παράδοση αγαθών στο εσωτερικό της κοινότητας στα πλαίσια
ενδοκοινοτικής συναλλαγής ή υπηρεσιών που φορολογούνται
σαν πράξεις λήπτη, µπορούν να εκδίδουν τα αντίστοιχα παρα-
στατικά χωρίς ΦΠΑ, σύµφωνα µε τους κανόνες των ενδοκοινοτι-
κών συναλλαγών και λήψεων υπηρεσιών.

Έτσι, στην απόφαση της επιχείρησης που κατασκευάζει έναν
αγωγό φυσικού αερίου για την επιλογή του προµηθευτή αγαθών
και υπηρεσιών, θα συνεκτιµηθεί αρνητικά η ανάγκη εκταµίευσης
επιπλέον του αναλογούντος ΦΠΑ.

Δίνουµε ιδιαίτερο βάρος σε µία επένδυση που δείχνει ότι η
χώρα όχι µόνο δεν εξαρτάται από κανέναν αλλά αποδεικνύει τη
σηµαντική γεωστρατηγική σηµασία της, την οποία, αν κατανοή-
σουµε, θα έχουµε σηµαντικό όφελος. Σηµειωτέον, για τη συγκε-
κριµένη διάταξη δεν υπάρχει κανένα δηµοσιονοµικό κόστος. 

Όσον αφορά τη διάταξη για τον επαναπροσδιορισµό των κα-
θαρών κερδών των πρατηριούχων χονδρικής πώλησης καπνο-
βιοµηχανικών προϊόντων, θα αυξηθεί η εισπραξιµότητα του
φόρου εισοδήµατος από τις εν λόγω επιχειρήσεις. Τα πρατήρια
καπνικών, είχαν ανέκαθεν υποχρέωση τήρησης βιβλίων β’ κατη-
γορίας και για µια και µόνο χρήση, για το 2003, οι επιχειρήσεις
αυτές υποχρεώθηκαν να τηρήσουν βιβλία γ’ κατηγορίας και να
διενεργήσουν πραγµατική απογραφή, ενώ στη συνέχεια, από την
1-1-2004 και µετά, επανεντάχθηκαν στα βιβλία β’ κατηγορίας
βάσει των διατάξεων του άρθρου 32, παράγραφος 4 του ν.
3229�2004. Οι ελεγκτικές αρχές, δεν εφάρµοσαν κατά τον έλεγχο
τη διάταξη του άρθρου 31, παράγραφος 1, περίπτωση γ’ του ν.
2238�1994 περί πλασµατικής απογραφής. 

Για τον προσδιορισµό του καθαρού εισοδήµατος ως απο-
γραφή έναρξης για τη χρήση 2004, ελήφθη η πραγµατική απο-
γραφή του 2003, ενώ σαν απογραφή λήξης, η πλασµατική του
10% επί των αγορών του 2004. 

Με τον παραπάνω τρόπο υπολογισµού τα κέρδη που προκύ-
πτουν, είναι πολλαπλάσια των πραγµατικών και δηλωθέντων σε
όλες τις άλλες χρήσεις.

Με την προτεινόµενη διάταξη, αποκαθίσταται η φορολογική
ισορροπία και δίνεται η δυνατότητα στις εν λόγω επιχειρήσεις
να ενταχθούν στις ρυθµίσεις των εκατό δόσεων. 

Με το τελευταίο άρθρο του νοµοσχεδίου, εξορθολογίζονται οι
συνέπειες από τη µη προσκόµιση του πιστοποιητικού ΕΝΦΙΑ. Οι
ελλείψεις και τα σφάλµατα του πιστοποιητικού αυτού, καθώς και
τα επιβαλλόµενα πρόστιµα σε βάρος των συµβολαιογράφων,
υποθηκοφυλάκων, καθορίζονται ανάλογα µε την αξία του µετα-
βιβαζόµενου ακινήτου ή δικαιώµατος σε αυτό.

Για τον λόγο αυτό, κρίνεται αναγκαία και η άρση της ακυρό-
τητας των συµβολαίων που συντάχθηκαν µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, στα οποία έχει µεν επισυναφθεί πι-
στοποιητικό ΕΝΦΙΑ αλλά έχουν διαπιστωθεί παραλείψεις ή σφάλ-
µατα ως προς τα στοιχεία του ακινήτου που αναφέρονται σε
αυτό. 

Με την οικονοµία της χώρας κατεστραµµένη από τις µνηµο-
νιακές πολιτικές και τα χιλιάδες λουκέτα στην αγορά αλλά και τη
µετακύλιση των φορολογικών βαρών στους χαµηλόµισθους και
τους συνταξιούχους, τους ανέργους και τον κόσµο της εργασίας
συνολικά, αντιλαµβανόµαστε ότι πρέπει να αρχίσει η αντιστροφή
αυτής της κατάστασης. 

Πρέπει να ελαφρύνουµε την ελληνική οικογένεια, τον αγρότη,
τον άνεργο, τον εργαζόµενο αλλά µε παράλληλη προσπάθεια κι-
νητοποίησης της οικονοµίας, της βιοµηχανίας, της παραγωγής
προς µια νέα αναπτυξιακή λογική, µια λογική αντίθετη προς
αυτήν που ακολουθήθηκε τα προηγούµενα χρόνια, τα αποτελέ-
σµατα της οποίας τα βλέπουµε σήµερα. Δεν χρειάζεται καµµία
αναφορά παραπάνω. Αυτός είναι ο στόχος µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Παπανάτσιου, γιατί κερδίσαµε και χρόνο. 

Παρακαλώ τον κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο, εισηγητή της Νέας
Δηµοκρατίας, να έρθει στο Βήµα. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του νοµοσχεδίου,

συµπίπτει µε τη βαριά σκιά που εξακολουθεί να ρίχνει στη χώρα
η παράταση της αβεβαιότητας για την κάλυψη των χρηµατοδο-
τικών αναγκών της και την παραµονή της στην Ευρωζώνη. 

Η Κυβέρνηση, ακόµα και αυτήν τη στιγµή, αποφεύγει να ενη-
µερώσει για την πορεία και τα δεδοµένα της διαπραγµάτευσης
τους πολιτικούς Αρχηγούς, γιατί φυσικά δεν συνιστά ενηµέρωση
η συζήτηση που έγινε στη Βουλή πριν από δέκα ηµέρες. Φαίνεται
ότι το κύριο µέληµά σας, είναι η επικοινωνιακή προετοιµασία των
επώδυνων µέτρων, που θα συνοδεύουν ένα νέο πλαίσιο συµφω-
νίας µε τους εταίρους µας, ένα πλαίσιο, που ενδέχεται να είναι
χρονικά ηµιτελές και να ολοκληρωθεί µε ένα νέο µνηµόνιο, γιατί
οι χρηµατοδοτικές ανάγκες της χώρας, µετά την επιστροφή στην
ύφεση, στην αβεβαιότητα και στα ελλείµµατα είναι αυξηµένες. 

Πιθανότατα επιχειρείται και µια ζύµωση στο εσωτερικό της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας, για να πειστούν όσοι ακόµα βρίσκονται
στη σφαίρα των ψευδαισθήσεων, ψευδαισθήσεις οι οποίες έχουν
καταρρεύσει µία προς µία. 

Δεν επαρκεί ο χρόνος για να αναλύσει κάποιος τις ανακολου-
θίες σας από την αρχή της διαπραγµάτευσης. Εάν κυριάρχησε
κάτι αυτούς τους πέντε µήνες, ήταν η ανετοιµότητα, µαζί µε τις
ιδεοληψίες και τους αυτοσχεδιασµούς. 

Έχετε αναγκαστικά εισέλθει σε µια συζήτηση για φορολογικά
µέτρα, που θα επιφέρουν καίριο πλήγµα στην πραγµατική οικο-
νοµία και ιδιαίτερα στους τοµείς εκείνους που έδειξαν αξιοση-
µείωτες αντοχές και αναπτυξιακές προοπτικές. Και όλα αυτά,
γιατί αρνείστε να αγγίξετε το βαθύ κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανετοιµότητα και οι αυτοσχε-
διασµοί, είναι τα στοιχεία που χαρακτηρίζουν αυτή την Κυβέρ-
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νηση, µαζί µε την ανακολουθία. Εάν ανατρέξει κανείς στο τι λέ-
γατε για νοµοσχέδια, που ήρθαν τα προηγούµενα χρόνια µε τη
διαδικασία του κατεπείγοντος, είναι βέβαιο ότι θα περιέλθετε σε
ιδιαίτερα δυσχερή θέση. 

Δεν περιποιούν τιµή ο τρόπος αλλά και οι διαδικασίες µε τις
οποίες ήρθε στη Βουλή το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. 

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις, κυρία Υπουργέ. Θα
σταθώ σε δύο σηµεία επί του νοµοσχεδίου: 

Στην ειδική έκθεση του άρθρου 75, παράγραφος 3 του Συν-
τάγµατος, που υπογράφετε εσείς και ο κ. Βαρουφάκης, ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών, λέει: «Οι ανωτέρω µειώσεις θα αναπληρωθούν
από άλλες πηγές εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού». Ποιες
είναι οι µειώσεις και ποιες οι πηγές αναπλήρωσής τους; 

Και κάτι ακόµα σχετικά µε την έκθεση αξιολόγησης συνεπειών
των ρυθµίσεων. Η έκθεση είναι κενή, δεν έχει τίποτα. Αυτό γιατί
συµβαίνει; Όταν το αντικείµενο αυτού του νοµοσχεδίου, αφορά
ζητήµατα τα οποία ήταν εκ των προτέρων γνωστά. Είχε διακρι-
βωθεί η ανάγκη διορθωτικών παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση
στρεβλώσεων. Είναι ζητήµατα, τα οποία θα µπορούσαν να είχαν
αντιµετωπιστεί από τον προηγούµενο Μάρτιο ή ακόµα και µε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την Ελληνική Βιοµηχανία
Ζάχαρης ή τέλος πάντων µέσα από ένα άλλο νοµοσχέδιο. 

Πρόκειται για ζητήµατα που σχετίζονται µε την εφαρµογή του
Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος, που εφαρµόζεται για πρώτη
φορά για τα εισοδήµατα του 2014 και για τα οποία είχε επιση-
µανθεί εγκαίρως η ανάγκη διορθωτικών παρεµβάσεων, πριν ανοί-
ξει το σύστηµα για την υποβολή των φορολογικών δηλώσεων.
Και έρχεστε να το κάνετε τώρα, τη στιγµή που σε δεκαπέντε ηµέ-
ρες τελειώνει η διαδικασία υποβολής των φορολογικών δηλώ-
σεων.

Προκαλεί εντύπωση αυτό το γεγονός, µε δεδοµένο ότι δεν
πρόκειται για ρυθµίσεις που αποτελούν πεδίο αντιπαράθεσης.
Αντίθετα, είναι ρυθµίσεις που αποτελούν πεδίο συναίνεσης και
συµφωνίας όλων. Είναι κάτι που εκφράστηκε κατά τη διάρκεια
της συζήτησης του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων. 

Είναι σαφές ότι η δυσλειτουργία της Κυβέρνησης, επηρεάζει
και την αποτελεσµατικότητα της φορολογικής διοίκησης. 

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα, είναι η έκδοση της εγκυ-
κλίου 1113 πριν από λίγες ηµέρες από τη Γενική Γραµµατεία Δη-
µοσίων Εσόδων, µε την οποία ρυθµίζονται ζητήµατα για τις
εκπιπτόµενες και µη δαπάνες. Η εγκύκλιος αυτή, ήρθε κατόπιν
εορτής, αφού όλοι γνωρίζουν ότι πολλές επιχειρήσεις είχαν ήδη
κλείσει ισολογισµούς. 

Είναι γνωστό ότι δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας όσα επισηµαί-
νουµε, δεν ακούτε προτάσεις που διατυπώνουµε, δεν θέλετε τον
διάλογο και τη συνεργασία. Είναι, όµως, δυνατόν να µην ακούτε
τις ενώσεις των λογιστών και των φοροτεχνικών που επισηµαί-
νουν αυτές τις ανακολουθίες; Είναι δυνατόν στην πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Οικονοµικών, να µη γνωρίζουν κάποιοι ότι οι εκ-
πιπτόµενες και µη δαπάνες αφορούν όλες τις επιχειρήσεις, ανε-
ξαρτήτως της κατηγορίας των βιβλίων που τηρούν; 

Μέσα από αυτήν την εγκύκλιο, ουσιαστικά υποβάλλετε σε τα-
λαιπωρία χιλιάδες επιχειρήσεις που είναι υποχρεωµένες πλέον
να προχωρήσουν σε τροποποίηση των ισολογισµών τους και µά-
λιστα ισολογισµών που είχαν αναρτηθεί και γνωστοποιηθεί στο
Γενικό Εµπορικό Μητρώο.

Θα ήθελα να αναφέρω ως παράδειγµα, την έκτακτη εισφορά
των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον χώρο των φω-
τοβολταϊκών. Ενώ µέχρι σήµερα εξέπιπτε ισόποσα µέσα σε µια
πενταετία, ειδικά για το 2014 προβλέπεται έκπτωση 100%. 

Ένα ακόµη παράδειγµα σχετίζεται µε τα τέλη κυκλοφορίας
των αυτοκινήτων, τα οποία, ενώ πληρώθηκαν το 2014, θα θεω-
ρηθούν εκπιπτόµενη δαπάνη το 2015. 

Το ερώτηµα είναι αν αντιλαµβάνεστε τι αναστάτωση δηµιουρ-
γείτε σε πολίτες, επιχειρήσεις και λογιστές, τι αναστάτωση δη-
µιουργείτε σε κάποιους οµίλους εταιρειών που συντάσσουν
ενοποιηµένο ισολογισµό. Ενώ υπήρχε ο χρόνος για να ρυθµι-
στούν νοµοθετικά κάποια ζητήµατα, ενώ θα µπορούσαν να είχαν
εκδοθεί σαφείς και συγκεκριµένες οδηγίες και εγκύκλιοι εγκαί-
ρως, έρχεστε όχι στο παρά πέντε αλλά και στο και πέντε να νο-

µοθετήσετε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συµφωνία µας σχετικά µε το

περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, οφείλετε να την εκλάβετε ως
ανάγκη δηµιουργίας ενός νέου πλαισίου ανοιχτού διαλόγου και
συνεργασίας για τα φορολογικά ζητήµατα. Η µεγάλη εικόνα που
οφείλουµε όλοι να βλέπουµε είναι πολύ συγκεκριµένη. Τα δηµο-
σιονοµικά ζητήµατα είναι υπαρκτά και πιεστικά. Η ανάγκη διορ-
θωτικών παρεµβάσεων για τον διαρκή εξορθολογισµό του
φορολογικού συστήµατος είναι, επίσης, δεδοµένη. 

Δείτε τι συµβαίνει µε τα επτά αυτά άρθρα του νοµοσχεδίου,
που κατά βάση αφορούν το ρυθµιστικό πλαίσιο για τα τεκµήρια
διαβίωσης και τη σύνδεσή τους µε τη φορολογία. Ένας κοινός
στόχος πρέπει να είναι η σταδιακή κατάργηση των τεκµηρίων και
η διαµόρφωση ενός πλαισίου κανόνων, σύµφωνα µε το οποίο οι
πολίτες θα φορολογούνται µε κριτήριο τα πραγµατικά τους ει-
σοδήµατα και µε τη συνακόλουθη έκπτωση των πραγµατικών
τους δαπανών. 

Όπως επισήµανα στην επιτροπή, εµείς ως Κυβέρνηση είχαµε
ξεκινήσει αυτήν την προσπάθεια και ο σχεδιασµός ήταν εντός
του έτους να αρχίσει η κατάργηση των τεκµηρίων. Ιδού, λοιπόν,
ένα νέο κοινό πεδίο διαµόρφωσης προτάσεων!

Σε ό,τι αφορά τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, ήµουν όπως πι-
στεύω ξεκάθαρος. Θα αναφερθώ σε αυτές, ξεκινώντας από τα
τεκµήρια διαβίωσης των κατοίκων του εξωτερικού και ειδικά για
τα προβλήµατα που δηµιουργούσε το άρθρο 33 του ν. 4172. Σύµ-
φωνα µε αυτό, οι κάτοικοι εξωτερικού ήταν υποχρεωµένοι να φο-
ρολογούνται µε βάση τις τεκµαρτές δαπάνες σε περίπτωση που
είχαν ένα σπίτι, ένα αυτοκίνητο και παράλληλα διατηρούσαν έναν
τραπεζικό λογαριασµό στην Ελλάδα. Με αυτόν, όµως, τον τρόπο,
πέρα από την άδικη και υπέρµετρη φορολογική επιβάρυνση, πέρ-
ναγε και ένα αρνητικό µήνυµα προς όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους. 

Η συγκεκριµένη ρύθµιση που τους απαλλάσσει είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση. Την είχαµε επισηµάνει και εµείς. Είναι, όπως
τόνισα, και ένα ηθικό κίνητρο για όλους αυτούς τους ανθρώπους,
που σε διαφορετική περίπτωση θα µετέφεραν τα χρήµατά τους
στο εξωτερικό και θα έκλειναν τον τραπεζικό λογαριασµό στην
Ελλάδα.

Θα ήθελα να αναφερθώ και στη ρύθµιση για τον τρόπο φορο-
λόγησης της προστιθέµενης διαφοράς τεκµηρίων φορολογου-
µένων που έχουν εισόδηµα µόνο από κεφάλαια ή και υπεραξία
κεφαλαίου. Αναφερόµαστε στις περιπτώσεις εσόδων από τό-
κους, µερίσµατα, ενοίκια και µετοχές. Εφόσον το εισόδηµα αυτό
δεν υπερβαίνει το ποσό των 9.500 ευρώ, οι φορολογούµενοι φο-
ρολογούνται µε την κλίµακα µισθωτών και συνταξιούχων και όχι
µε φορολογικό συντελεστή 26% που θα συµπαρέσυρε και προ-
καταβολή φόρου για το επόµενο έτος. 

Είναι σωστή ρύθµιση, αλλά ηµιτελής, αφού αποκλείονται από
αυτήν τα εισοδήµατα από κέρδη, συµµετοχή σε προσωπικές
εταιρείες οι οποίες τηρούν απλογραφικά βιβλία. Τα κέρδη αυτά,
όπως γνωρίζετε, δεν θεωρούνται εισόδηµα από κεφάλαιο και κα-
ταχωρούνται σε διαφορετικό κωδικό στη φορολογική δήλωση,
δηλαδή καταχωρούνται στα λοιπά πληροφοριακά στοιχεία,
στους κωδικούς 431 και 432 της φορολογικής δήλωσης.

Η πολιτεία οφείλει να είναι δίκαιη και η φορολόγηση µε συντε-
λεστή 26% συν την προκαταβολή του φόρου για κάποιον που
έχει τόσο µικρά εισοδήµατα από συµµετοχή σε προσωπική εται-
ρεία που τηρεί απλογραφικά βιβλία δεν αποτελεί πράξη δικαιο-
σύνης.

Είναι άνιση αντιµετώπιση σε σχέση και σύγκριση µε άλλες πε-
ριπτώσεις. Μπορούµε να το αντιµετωπίσουµε ακόµα και τώρα,
κυρία Υπουργέ. Αυτονόητη είναι και η συµφωνία µας σε ό,τι
αφορά τη διάταξη για τους περιστασιακά ή ευκαιριακά απασχο-
λούµενους µε εισόδηµα έως 6.000 ευρώ και τεκµαρτό εισόδηµα
έως 9.500 ευρώ, που δεν έχουν κάνει έναρξη εργασιών. 

Είναι αυτονόητο ότι δεν πρέπει να αντιµετωπίζονται φορολογικά
ως ελεύθεροι επαγγελµατίες, αλλά µε τους συντελεστές που
ισχύουν για µισθωτούς και συνταξιούχους. Στην ουσία είναι άν-
θρωποι που αγωνίζονται για να επιβιώσουν, άνθρωποι µε περιστα-
σιακά εισοδήµατα. Σε κάποιες µάλιστα περιπτώσεις τα εισοδή-
µατα αυτά προέρχονται από τη συµµετοχή τους σε προγράµµατα
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ή επιδοτούµενα σεµινάρια εργασιακής εµπειρίας ή επιµόρφωσης.
Εδώ θα µπορούσε να θεσπιστεί και το αφορολόγητο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ)

Σε ό,τι αφορά τη διάταξη για την κατάργηση του τεκµαρτού
εισοδήµατος για όσους ασκούν ατοµική αγροτική επιχειρηµατική
δραστηριότητα από ιδιοχρησιµοποίηση ή δωρεάν παραχώρηση
αγροτικών εκτάσεων από συγγενικά τους πρόσωπα αυτή είναι
µια αυτονόητη ρύθµιση. Ουσιαστικά δεν υπήρχε φορολογικό
αποτέλεσµα πέρα από τον αυταπόδεικτο ανορθολογικό χαρα-
κτήρα της αρχικής διάταξης. Γιατί; Γιατί πολύ απλά το φορολο-
γητέο ποσό που προέκυπτε από την ιδιοχρησιµοποίηση
αγροτικών εκτάσεων ήταν ταυτόχρονα και εκπιπτόµενη δαπάνη,
σύµφωνα µε το άρθρο 23 παράγραφος η’ του ν. 4172/2013.

Προς την σωστή κατεύθυνση είναι και οι ρυθµίσεις για την τρο-
ποποίηση του κώδικα ΦΠΑ, µε τις οποίες πλέον οι ελληνικές επι-
χειρήσεις θα έχουν τη δυνατότητα να συµµετέχουν σε
διαγωνισµούς για την προµήθεια αγαθών και υπηρεσιών για την
κατασκευή αγωγών φυσικού αερίου, ενώ παράλληλα θεσµοθε-
τείται η απαλλαγή των ελληνικών επιχειρήσεων από τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης φυσικού αερίου που χρησιµοποιείται ως
πρώτη ύλη στη βιοµηχανία.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο σκέλος οφείλει να κατοχυρώσει την
ισχύ της συγκεκριµένης διάταξης για όλες τις επιχειρήσεις και
όχι µόνο για ορισµένες από αυτές. Είναι δεδοµένο ότι απαιτείται
επικαιροποίηση και εναρµόνιση θεσµικού πλαισίου, σύµφωνα µε
όσα ισχύουν διεθνώς και ιδιαίτερα στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε κύριο σκοπό την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
των ελληνικών επιχειρήσεων.

Δεν υπάρχει επίσης καµµία αντίθετη άποψη ή διαφωνία για τη
ρύθµιση που απαλλάσσει από το φόρο δωρεάς των οικονοµικών
βοηθηµάτων που δόθηκαν ή πρόκειται να δοθούν στις οικογέ-
νειες και στα συγγενικά πρόσωπα των θυµάτων της καταστρο-
φικής πυρκαγιάς στο πλοίο «NORMAN ATLANTIC». 

Σε ορθή βάση κινείται και ο εξορθολογισµός και ο απόλυτος
προσδιορισµός των καθαρών εισοδηµάτων και του φόρου για τα
πρατήρια καπνοβιοµηχανικών προϊόντων, µια ρύθµιση που επι-
λύει οριστικά µια εκκρεµότητα του 2004. 

Θετική κρίνουµε και τη ρύθµιση που αίρει τις συνέπειες ακυ-
ρότητας συµβολαίων λόγω ελλείψεων ή λανθασµένων στοιχείων
στο πιστοποιητικό του ΕΝΦΙΑ. Είναι δεδοµένο ότι χρειάζεται
εξορθολογισµός στο πλαίσιο, ενώ η άρση της ακυρότητας απο-
τελεί και µια διέξοδο για την αγορά ακινήτων, ένα κλάδο που δο-
κιµάζεται έντονα και βρίσκεται σε ύφεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Οικονοµικών και
γενικά η Κυβέρνηση προσποιείται ότι έλυσε το πρόβληµα της φο-
ρολόγησης των αγροτικών ενισχύσεων. Αν καταφέρατε κάτι,
ήταν δυο πράγµατα. Πρώτον, να παραπλανήσετε τους αγρότες
δίνοντας υποσχέσεις και δεσµεύσεις που δεν τηρήσατε. Δεύτε-
ρον, να ανοίξετε µια µεγάλη κερκόπορτα που οδηγεί στη φορο-
λόγηση των αγροτικών ενισχύσεων.

Είχατε την ευκαιρία να δώσετε µια απλή, µόνιµη και οριστική
λύση. Δεν το πράξατε, γιατί η δηµιουργία νέων ελλειµµάτων
λόγω της αβεβαιότητας των τελευταίων πέντε µηνών, σας κάνει
να αναζητάτε έσοδα από παντού. Είναι λάθος να επικαλείστε συ-
νέχεια το ν. 4172/2013 για να δικαιολογήσετε τη φορολόγηση
των αγροτικών ενισχύσεων.

Σας το έχω πει και άλλες φορές. Το άρθρο 21 είναι ξεκάθαρο
σε ό,τι αφορά τον προσδιορισµό των εσόδων από αγροτική επι-
χειρηµατική δραστηριότητα. Έσοδα είναι αυτά που προέρχονται
αποκλειστικά από την παραγωγή αγροτικών προϊόντων. Οι αγρο-
τικές ενισχύσεις και αποζηµιώσεις δεν αποτελούν εισόδηµα. Οι
ενισχύσεις δίνονται προκειµένου να καταστεί βιώσιµη µια καλ-
λιέργεια και αποτελούν εξισορρόπηση των δυσµενών συνθηκών
και δεδοµένων. Δεν είναι εισόδηµα.

Εσείς προχωράτε στην οριζόντια φορολόγηση των αγροτικών
ενισχύσεων. Το πλαφόν που θέτετε δεν έχει καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Φορολογείτε υπέρµετρα µια τετραµελή αγροτική
οικογένεια µε συνολικό εισόδηµα που δεν υπερβαίνει τις 20.000
ευρώ, που δουλεύουν όλοι στις καλλιέργειες, µόνο και µόνο
επειδή τυγχάνει να έχουν πάρει ενισχύσεις πάνω από 12.000 ευρώ. 

Και πιστεύετε ότι µε αυτόν τον τρόπο φορολογείτε µόνο το 5%
των αγροτών. Κάνετε λάθος. Και αυτό γιατί πολύ απλά δεν µιλάµε
µόνο για τις άµεσες ενισχύσεις που δίνονται στους αγρότες, αλλά
για το σύνολο των αγροτικών ενισχύσεων που λαµβάνει ένας
αγρότης κατά την άσκηση της αγροτικής επιχειρηµατικής του
δραστηριότητας. Έστω και τώρα σας καλώ να αποκαταστήσουµε
αυτήν τη στρέβλωση, ένα ζήτηµα για το οποίο πιστεύω ότι υπάρχει
ευρύτατη συµφωνία και συναίνεση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτές τις κρίσιµες στιγµές για
τη χώρα δεν νοούνται επικοινωνιακού χαρακτήρα σχεδιασµοί. Δεν
µπορεί το κοµµατικό συµφέρον να υπερισχύει του εθνικού. Η Κυ-
βέρνηση οφείλει να συµπεριφερθεί υπεύθυνα, να µη θέσει σε αµ-
φισβήτηση τις στρατηγικές συµµαχίες και τον προσανατολισµό
της χώρας σε έναν κόσµο µε ασύµµετρες απειλές.

Είναι δεδοµένο ότι οι έξι-επτά µήνες που χάθηκαν, µαζί µε τις
εκλογές, έφεραν ξανά τη χώρα πίσω στα ελλείµµατα και την
ύφεση. Χρειάστηκε η Κυβέρνηση πέντε µήνες για να διαπιστώσει
την αλήθεια και την πραγµατικότητα. 

Σε αυτήν τη συγκυρία και εδώ που οδηγήσατε τα πράγµατα, η
καλύτερη συµφωνία είναι δεδοµένο ότι θα είναι ιδιαίτερα επώ-
δυνη. Εδώ πλέον δεν υπάρχουν ιδεοληψίες και κοµµατικές σκοπι-
µότητες. Υπάρχει µόνο η ευθύνη απέναντι στη χώρα και τις
επόµενες γενιές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Βεσυρόπουλε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Μη-

τσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν από µισή ώρα

επεσήµανα το γεγονός ότι δεν αναµεταδίδεται ζωντανά η συνε-
δρίαση της Ολοµέλειας, αλλά το κανάλι της Βουλής επιλέγει να
αναµεταδίδει τη συνεδρίαση της Επιτροπής Λογιστικού Ελέγχου
του Χρέους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εγώ τι να πράξω
τώρα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τι να πράξετε; Να διακόψετε τη συ-
νεδρίαση, κύριε Πρόεδρε, µέχρι που να πατηθεί ένα κουµπί στο
κοντρόλ –είναι τόσο απλή υπόθεση- και να αναµεταδώσει το κα-
νάλι της Βουλής, ως οφείλει από τον Κανονισµό της Βουλής, τη
συνεδρίαση της Ολοµέλειας. 

Δεν είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε, σε αυτήν την κρίσιµη συγκυ-
ρία, σε κατεπείγον νοµοσχέδιο, για άλλη µια φορά να εξυπηρετεί-
ται το προσωπικό παιχνίδι της κυρίας Προέδρου, για µια επιτροπή
που δεν συστάθηκε ποτέ µε απόφαση της Ολοµέλειας.

Παρακαλώ, λοιπόν, και µε τη σύµφωνη γνώµη όλου του Σώµα-
τος, να διακοπεί η συνεδρίαση µέχρι να γίνει το αυτονόητο. Το κα-
νάλι της Βουλής το πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος! Δεν
το πληρώνει η κυρία Κωνσταντοπούλου!

Να διακοπεί, λοιπόν, η συνεδρίαση για πέντε δέκα λεπτά, όσο
χρειάζεται -επικαλούµαι την προσωπική σας ευαισθησία- µέχρι να
αποκατασταθεί το αυτονόητο.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε κοινό νου! Σας παρακαλώ επιτέλους! Το
αντιλαµβάνεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θα αρκεστώ προσω-
ρινώς στα ακραιφνώς προεδρικά καθήκοντα απόψε. Δεν µπορώ
να µπω σε αλλότρια καθήκοντα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:Γιατί απόψε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο κ. Γεώργιος Γα-

λέος, εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τι είπατε, κύριε Κου-

τσούκο;
Υπερβαίνουν τα αυστηρώς προεδρικά µου καθήκοντα για

απόψε αυτά που είπε ο κ. Μητσοτάκης. Συνεχίζουµε.
Κύριε Γαλέο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΛΕΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, οφείλω να οµολογήσω ότι µε

αυτό το νοµοσχέδιο εξεπλάγην και µάλιστα θετικά αυτήν τη φορά. 
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Έχω πει πολλές φορές από αυτό το Βήµα ότι τον ΣΥΡΙΖΑ δια-
κρίνει µια προχειρότητα, χωρίς σχέδιο. Με αυτό το νοµοσχέδιο
νοµίζω ότι πηγαίνουµε προς την σωστή κατεύθυνση, όχι µόνο
γιατί υπάρχει σχέδιο και δεν είναι τόσο πρόχειρα φτιαγµένο αλλά
γιατί πηγαίνει και σε πάρα πολλά σηµεία προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Και γιατί λέω προς τη σωστή κατεύθυνση; Γιατί προσπαθείτε,
έστω και κάπως αργά, να διορθώσετε ορισµένα σφάλµατα, τα
οποία είχαν γίνει σε προηγούµενα νοµοσχέδια είτε από εσάς είτε
από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Βέβαια, αυτό λίγο φέρνει κάποια εµπόδια γι’ αυτούς τους φο-
ρολογούµενους οι οποίοι θα δώσουν τώρα τη φορολογική τους
δήλωση και θα πρέπει σε σύντοµο χρονικό διάστηµα να ενηµε-
ρωθούν και να αναπροσαρµόσουν πολλά πράγµατα. Και κάποιες
επιχειρήσεις, όπως ανέφερε ένας συνάδελφος προηγουµένως,
θα αναγκαστούν να κάνουν πάλι τις φορολογικές τους δηλώσεις,
πράγµα που δηµιουργεί χρονοτριβή και έξοδα σε κάθε επιχεί-
ρηση, αν θέλουµε να το δούµε και καθαρά οικονοµικά.

Παρ’ όλα ταύτα, θα αρχίσω µπαίνοντας τώρα πλέον στα άρθρα
ένα-ένα. Πρώτα πρώτα, κάνει κάτι καλό στην παράγραφο 1 για
τον κώδικα προστιθέµενης αξίας για την κατασκευή των αγωγών
µεταφοράς φυσικού αερίου από εταιρείες.

Αυτό είναι ένα σωστό βήµα, γιατί δίνει σε ελληνικές εταιρείες
τη δυνατότητα µαζί µε ξένες εταιρείες να συναγωνιστούν και να
είναι πλέον ανταγωνιστικές για την ανάληψη ή για τη συνανά-
ληψη δηµοσίων έργων, όπως για παράδειγµα το έργο του αγω-
γού φωταερίου, κ.λπ..

Ένα δεύτερο βήµα είναι το εξής: Το άρθρο 3 στις διατάξεις
του βλέπουµε ότι µιλά για το φυσικό αέριο, το οποίο χρησιµο-
ποιούν κάποιες εταιρείες σαν πρώτη ύλη για να παράγουν κά-
ποια προϊόντα. Μέχρι εδώ το βήµα είναι πολύ σωστό. Αυτό που
µε ενδιαφέρει εµένα και όλο τον ελληνικό λαό είναι ότι πάλι ορι-
σµένες –δυο, τρεις, πέντε, δέκα το πολύ- οικογένειες επωφε-
λούνται περισσότερο απ’ όλες τις άλλες. Γιατί δεν θα ήταν καλό
αυτό να το κάνουµε για όλους τους Έλληνες, για κάθε φορολο-
γούµενο, δηλαδή να πέσει αυτή η αξία, αναφορικά µε τους φό-
ρους που τους βάζουµε πάνω στο φωταέριο, ώστε να µπορέσουν
και απλές ελληνικές οικογένειες να επωφεληθούν απ’ αυτήν τη
ρύθµιση και όχι µόνο η οικογενειοκρατία των πέντε, δέκα, η
οποία διαθέτει εργοστάσια και µεγάλες περιουσίες;

Αυτό είναι ένα σηµείο που βλέπουµε εµείς από τη Χρυσή Αυγή
σαν ένα σηµείο του νοµοσχεδίου, το οποίο χρειάζεται βελτίωση

Παρακάτω µιλάτε για τις τραγωδίες. Για παράδειγµα, αναφέ-
ρετε ότι δεν θα φορολογήσετε αυτά τα οποία έλαβαν ή πρόκειται
να λάβουν συγγενικά πρόσωπα από την τραγωδία του «NORMAN
ATLANTIC». Είναι σωστό το µέτρο. Η παρατήρηση που έχω να
κάνω εδώ είναι η εξής: Θα προτιµούσα ένα νοµοσχέδιο το οποίο
θα ρυθµίζει την περίπτωση των τραγωδιών, γιατί όταν συµβαί-
νουν τέτοιες τραγωδίες, πρέπει να υπάρχει ένας κοινός γνώµο-
νας, οπότε σε κάθε περίπτωση να µη χρειάζεται εµείς να
νοµοθετούµε για τη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως τώρα του
«NORMAN ATLANTIC», δηλαδή να µην το κάνουµε για τον α’ ή
β’ ή γ’, αν ποτέ συµβεί µία τέτοια τραγωδία. Νοµίζω ότι αυτό είναι
ένα πράγµα που γίνεται.

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο, όσον αφορά τους αγρότες.
Λέτε –και πολύ σωστά- ότι δεν πρέπει να φορολογείται η µεταβί-
βαση της περιουσίας προς τις συζύγους ή προς τα τέκνα, αν
αυτή η περιουσία ή η αγροτική επιχείρηση δεν συνεχίζει να είναι
επιχείρηση και τους απαλλάσσετε από τον φόρο. Αυτό είναι κάτι
πολύ θετικό και εµείς σίγουρα ως Χρυσή Αυγή επικροτούµε. Εί-
µαστε υπέρ του να υπερβούµε αυτό το όριο που θέτετε των
9.500 ευρώ. Να το υπερβούµε, ώστε να µη χρειάζεται αυτοί οι
άνθρωποι να πληρώνουν φόρο ή να πληρώνουν ελάχιστο φόρο,
όταν µεταβιβάζουν τις περιουσίες τους στα τέκνα τους, γιατί τις
περισσότερες φορές τέτοιες περιουσίες, τέτοιες επιχειρήσεις,
επειδή τα τέκνα είτε είναι στην πόλη είτε έχουν µεταναστεύσει
στο εξωτερικό, απλώς δεν µεταβιβάζονται, αλλά κλείνουν.

Ένα καλό µέτρο που βλέπουµε εµείς από τη Χρυσή Αυγή και
το οποίο γνωρίζω κι εγώ, καθώς υπήρξα µετανάστης στο εξωτε-
ρικό για να σπουδάσω, είναι αυτό που λέτε για τους Έλληνες οι
οποίοι κατοικούν στο εξωτερικό. Ακόµα και αν κερδίζουν πολλές

φορές λίγα ευρώ από κάποιες καταθέσεις που έχουν εδώ, υπο-
χρεούνται να πληρώσουν τεράστιους φόρους. 

Εδώ το µέτρο που λαµβάνετε είναι πολύ σωστό. Θα έλεγα ότι
ίσως θα ήταν καλύτερο αυτό το όριο, το πλαφόν που έχουµε
βάλει, να το αυξήσουµε ακόµα περισσότερο. Έτσι ίσως καταφέ-
ρουµε κάποιους Έλληνες οι οποίοι θέλουν όντως να βοηθήσουν
την πατρίδα τους αυτήν τη στιγµή στη δύσκολη κατάσταση που
είναι, να φέρουν χρήµατα για να µπορέσει η οικονοµία µας να ξε-
κινήσει ξανά. Γι’ αυτό πιστεύω ότι ίσως το όριο είναι κάπως χα-
µηλό.

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω και για τα µέτρα που λαµβάνετε
για τον ΕΝΦΙΑ. Παραδείγµατος χάριν, όταν γίνεται µια αγοραπω-
λησία και ο ΕΝΦΙΑ δεν τεκµηριώνεται µέσα στα συµβόλαια, τα
συµβόλαια θεωρούνται άκυρα ή εάν είναι σε γνώση του συµβο-
λαιογράφου ότι έχει κάνει αυτό το πράγµα, δηλαδή δεν έχει γίνει
σωστή εκτίµηση του ΕΝΦΙΑ, υποχρεούται και αυτός σε ένα µε-
γάλο πρόστιµο.

Στην πρώτη περίπτωση πιστεύω ότι δεν πρέπει να θεωρούνται
άκυρα τα συµβόλαια. Πρέπει τα συµβόλαια να εξακολουθούν να
ισχύουν και από εκεί και πέρα, να διερευνάται το θέµα του
ΕΝΦΙΑ. Όσο για τους συµβολαιογράφους, τα πρόστιµα τα οποία
πλήρωναν παλιά είναι τεράστια ποσά και όλα αυτά έχουν µία επί-
πτωση. Η επίπτωση είναι το να µη γίνονται αγοραπωλησίες.

Αυτήν τη στιγµή ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι οι αγοραπωλη-
σίες έχουν τελµατωθεί, ότι δεν κινείται τίποτα, ότι η αγορά και η
πώληση λόγω τέτοιων νόµων και λόγω της φορολογίας δεν κι-
νείται. Όλοι παρακαλούν, υπάρχουν χίλιοι πωλητές, δεν υπάρχει
ούτε ένας αγοραστής. Ούτε από το εξωτερικό έρχονται αγορα-
στές και επενδυτές, όπως η προηγούµενη κυβέρνηση νόµιζε ότι
θα έρθουν  -ίσως και εσείς το νοµίζατε- και γι’ αυτό τέτοιοι νόµοι
που διασαφηνίζουν και διευκολύνουν την κατάσταση είναι προς
την σωστή κατεύθυνση.

Θα µου πείτε το εξής: Εφόσον η Χρυσή Αυγή -και εγώ προσω-
πικά- βρίσκουµε όλα αυτά τόσο σωστά, τόσο καλά, γιατί έχουµε
µια κάποια επιφύλαξη ως προς το νοµοσχέδιο;

Η επιφύλαξη που έχουµε ως προς το νοµοσχέδιο είναι απλή.
Έρχεται ένα καλό νοµοσχέδιο που πηγαίνει προς την σωστή κα-
τεύθυνση, αλλά η κατάσταση της χώρας αυτήν τη στιγµή είναι
πολύ κρίσιµη. Γίνονται διαπραγµατεύσεις που, κατά τη γνώµη
µας και όπως θα αποδειχθεί και σε λίγο, θα φέρουν εδώ, στην
Ελλάδα ένα τρίτο µνηµόνιο. Βέβαια και αν υπάρχει κάποια αντί-
σταση από την πλευρά του κυβερνώντος κόµµατος, θα φροντί-
σουν οι ΑΝΕΛ, ένα κοµµάτι της Νέας Δηµοκρατίας, το Ποτάµι και
ίσως και οι λοιποί να ψηφίσουν αυτό το τρίτο µνηµόνιο και να
βγάλουν µέτρα τα οποία θα είναι τόσο δυσβάσταχτα για τους
Έλληνες, που αυτά εδώ τα µέτρα που παίρνετε, που είναι προς
όφελος των Ελλήνων, θα µοιάζουν σαν σταγόνα στον ωκεανό.

Αυτή είναι η µεγάλη µας επιφύλαξη και αυτά τα µέτρα τα οποία
πιστεύουµε ότι θα έρθουν πολύ σύντοµα στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο, άµα επιτευχθεί συµφωνία, θα οδηγήσουν την Ελλάδα σε
ακόµη περισσότερες από τις δέκα χιλιάδες αυτοκτονίες που
έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια. Θα την οδηγήσουν σε ακόµα µε-
γαλύτερη µετανάστευση. Όµως, γι’ αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ και η Συµπο-
λίτευση έχει βρει το αντίδοτο. Θα νοµιµοποιήσει καµµιά
εκατοστή χιλιάδες ξένων για να συµπληρώσει τους Έλληνες οι
οποίοι αυτοκτονούν ή φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί δεν είµαστε
ικανοί να κρατήσουµε τους συµπατριώτες µας εδώ.

Αυτά τα λίγα ήθελα να πω. Συνεχίζουµε να έχουµε τις επιφυ-
λάξεις µέχρι αύριο που θα γίνει η τελική ψήφιση του νοµοσχε-
δίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Γαλέο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΟΤΑΜΙ κ. Θεοχάρης

Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, είναι προφανές ότι

πρέπει να καταγγείλουµε την κατάχρηση του καναλιού της Βου-
λής και τη χρήση του ως ένα επικοινωνιακό εργαλείο για τις προ-
σπάθειες της Προέδρου της Βουλής να µετατρέψει τη Βουλή και
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το κανάλι της σε ένα προσωπικό της εργαλείο.
Πήρε ενενήντα δύο χρόνια, από την 3η Σεπτεµβρίου µέχρι και

το 1935, στον ελληνικό λαό να µετατρέψει αυτόν εδώ το χώρο από
ανάκτορο σε Κοινοβούλιο. Η Πρόεδρος της Βουλής σε τέσσερις
µήνες τα έχει ξανακάνει ανάκτορα. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί.

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο πάλι ως κατεπείγον. Οµολογείτε, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, την ανικανότητά σας. Τρεις του-
λάχιστον οι λόγοι. Ήδη έχετε αλλάξει φορολογικές διατάξεις.
Αντί, λοιπόν, να ασχοληθείτε µε τις φορολογικές διατάξεις που
θέλετε να αλλάξουν σε ένα νοµοσχέδιο, να τις φέρετε όλες µαζί,
µας φέρνετε δεύτερο φορολογικό νοµοσχέδιο δύο µήνες µετά.

Το κάνετε κατά τη διάρκεια των δηλώσεων, ενώ έχουν ήδη ανοί-
ξει, ενώ στις πρώτες φορολογικές διατάξεις που µας φέρατε εί-
χατε ως δικαιολογία την καθυστέρηση του ανοίγµατος των
δηλώσεων ότι περιµένατε να κάνετε αυτές τις αλλαγές για να εν-
σωµατωθούν και αυτό αποδεικνύει το ψέµα το οποίο µας είχατε
πει τότε.

Τέλος, το κάνετε ενώ οι αλλαγές οι οποίες φέρνετε είναι αλ-
λαγές που και πέρσι έγιναν κατά τη διάρκεια των φορολογικών
δηλώσεων, το έκαναν δηλαδή και οι άλλοι. Κάνετε ακριβώς ό,τι
έκανε και η προηγούµενη κυβέρνηση. Δεν διδαχθήκατε ούτε από
τα λάθη της, αλλά κυρίως φέρνετε διατάξεις ίδιας ή παρόµοιας
λογικής. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς θεωρήσαµε -το είπαµε και στην επι-
τροπή- πως το νοµοσχέδιο αυτό είναι θετικό, πρώτον, διότι κάνει
κάποιες σωστές διορθώσεις σε κάποιες αδικίες, σε µικρές ή µε-
γαλύτερες αδικίες και, δεύτερον, διότι το βελτιώσατε. 

Κοιτάξτε, αν θέλετε, κυρία Υπουργέ, να δείτε και την έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία σας λέει ότι
εφόσον στην αιτιολογική έκθεση για τους καπνοπώλες θέλετε να
καταλάβετε και τις δικαστικές διενέξεις, δεν το κάνετε µε τις δια-
τάξεις αυτές. Κάντε µια νοµοτεχνική βελτίωση να το διορθώσετε.

Επίσης, όµως, όλοι –ανεξαιρέτως όλοι, το είπα εγώ πρώτος
στην επιτροπή αλλά συµφώνησαν και οι ΑΝΕΛ, και πολλοί ειση-
γητές από το ΣΥΡΙΖΑ το είπαν- συµφώνησαν ότι το µέγιστο πρό-
στιµο των 1.000 ευρώ για το θέµα του πιστοποιητικού του ΕΝΦΙΑ
θα πρέπει να αυξηθεί, να φτάσει ενδεχοµένως και τις 5.000 ευρώ. 

Κοιτάξτε το αυτό. Δεν είναι δυνατόν για λάθος µεταγραφή να
πληρώνει µόνο 1.000 ευρώ πρόστιµο αυτός που έκανε τη λάθος
µεταγραφή. Νοµίζω ότι µιλάµε για επαγγελµατίες. Είναι σωστή
η αλλαγή να γίνει αναλογική. Το προηγούµενο πρόστιµο ήταν
πολύ σκληρό, αλλά, εν πάση περιπτώσει, ανεβάστε και το µέγι-
στο πρόστιµο για να είστε –νοµίζω- πιο σωστή και πιο αναλογική.

Τέλος, δεν δεχθήκατε τροπολογίες. Αυτό είναι θετικό. Καλά
κάνατε, διότι ακούσαµε, σήµερα µάλιστα, Βουλευτή να θέλει να
υποστηρίξει την τροπολογία, παρ’ όλο που δεν τη δέχθηκε η
Υπουργός και παρ’ όλο που είναι µια τροπολογία που αλλάζει
ένα νόµο, το ν. 2238, που έχει καταργηθεί. Έχουµε και το φαινό-
µενο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ να καταθέτει τροπολογία σε νόµο
που δεν ισχύει και να θέλει και να το υποστηρίξει εδώ από το
Βήµα της Βουλής. Περιµένω µε πάρα πολύ ενδιαφέρον να την
ακούσω να υποστηρίζει µια τροπολογία σε ένα ανύπαρκτο νόµο. 

Τι συζητάµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Θα σας πω
εγώ τι συζητάµε. Συζητάµε φορολογικούς κώνωπες. Αυτό συζη-
τάµε. Και έρχονται σε λίγο οι φορολογικές κάµηλοι. Θα τις «κα-
ταπιείτε» πολιτικά. Δεν µπορείτε να το αποφύγετε. Δυστυχώς, θα
τις «καταπιεί» ο ελληνικός λαός οικονοµικά. Αυτός είναι που θα
τις πληρώσει.

Επιτέλους, τι ακούµε αυτούς τους µήνες! Είστε το πρώτο
κόµµα του ελληνικού Κοινοβουλίου που είναι βουδιστικό. Είστε
βουδιστικό κόµµα. Έχετε µία µάντρα, τη λέτε «όχι λιτότητα, όχι
υφεσιακά µέτρα», «όχι λιτότητα, όχι υφεσιακά µέτρα», «όχι λιτό-
τητα, όχι υφεσιακά µέτρα». Και τι κάνετε; Σαν καλοί υποκριτές-
δάσκαλοι άλλα λέτε, αλλά το λόγο σας δεν τον κρατάτε. 

Φέρνετε ύφεση χωρίς λιτότητα και χωρίς υφεσιακά µέτρα.
Ύφεση, όµως! Το κάνετε µε τρεις τρόπους. Εάν θέλετε, να το
εξηγήσουµε κιόλας. Νοµίζω ότι είναι φανερό. Είναι, τουλάχιστον,
φανερό στον ελληνικό λαό. Ας το εξηγήσουµε και σε εσάς. 

Κατ’ αρχάς, το κάνετε µε την απραξία σας. Έχετε καταφέρει
µέσα σε πέντε µήνες να φέρετε την επενδυτική Σιβηρία. Όταν
λέγατε ότι θα έχουµε στενότερες σχέσεις µε τη Ρωσία, δεν κα-

ταλάβαµε ότι αυτό εννοούσατε, ότι θα παγώσει όλη η χώρα, ότι
θα µετατρέψετε την Ελλάδα σε Σιβηρία. Είναι αδιανόητο αυτό
που συµβαίνει τους τελευταίους πέντε µήνες. Έχουν παγώσει
όλα τα επενδυτικά σχέδια.

(Θόρυβος - γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γελάτε, γελάτε, κύριε συνάδελφε. Γελάτε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Μα κι εσείς γελάτε µε αυτά που λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε Θε-

οχάρη.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Με άστοχα µέτρα, κύριε

Φίλη! Αυτά δεν είναι για γέλια. Είναι, δυστυχώς, για κλάµατα. Αν
ήσασταν επενδυτής, θα κλαίγατε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τα περί Σιβηρίας είναι για γέλια και για
κλάµατα!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είναι για γέλια, διότι
έχουν παγώσει τα πάντα. 

Τα άστοχα µέτρα σας στο 26%! Βάζετε 26% στις εισαγωγές
τάχα µου για τις τριγωνικές συναλλαγές και τώρα ψάχνετε να
βρείτε πώς θα ακυρώσετε το άρθρο 21. 

Καθίστανται αλληλέγγυοι οι µέτοχοι και οι µικροµέτοχοι, κα-
ταργώντας στην πράξη τις ανώνυµες εταιρείες. Άρθρο τις προ-
άλλες έλεγε πόσες επενδύσεις έχουν ακυρωθεί εξαιτίας αυτού
του µέτρου, διότι δεν είναι δυνατόν µια εταιρεία περιορισµένης
ευθύνης να καταργείται στην πράξη και να είναι αλληλέγγυος εις
ολόκληρον ο µικροµέτοχος του 10%. 

Όµως, κυρίως φέρνετε την ύφεση µε τα µέτρα που προτείνετε
στους θεσµούς. Διαπραγµατευθήκατε το πρωτογενές πλεόνα-
σµα. Μάλιστα, ο ΥΠΟΙΚ παραδέχθηκε άθελά του τη ζηµιά που
έχει προκαλέσει ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ. Το παραδέχθηκε προχθές στο
twitter. Είπε ότι το Μάρτιο που µας πέρασε το 1,2% πρωτογενές
πλεόνασµα θα ήταν εφικτό, θα µπορούσαµε να το είχαµε περά-
σει, θα µπορούσαµε να το είχαµε φέρει µε µέτρα. Τώρα πια δεν
µπορούµε να πετύχουµε ούτε το 1%! 

Τι άλλαξε στη χώρα από το Μάρτιο ως σήµερα; Άλλαξε η κυ-
βέρνηση; Όχι! Η Κυβέρνηση είναι η ίδια, ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι το
µόνο που άλλαξε. Ο ΣΥΡΙΖΑ από το Μάρτιο µέχρι σήµερα κατά-
φερε να µη µπορούµε να πετύχουµε πρωτογενές πλεόνασµα
ούτε 1%. Και ρωτάω το εξής: Εάν δεν µπορούµε να πετύχουµε
το 1%, πώς συµφωνήσατε στο 1% πλεόνασµα; Συµφωνήσατε!
Εδώ έχουµε το αποκλειστικό που είχε από το πρωί «Η ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» σχετικά µε αυτά που έχετε δώσει στους θεσµούς, στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το Σαββατοκύριακο και από το οποίο φαί-
νεται ότι συµφωνήσατε στο 1%. Ο Έλληνας Υπουργός Οικονο-
µικών λέει ότι είναι ανέφικτο, ενώ εσείς το προτείνετε στους
εταίρους µας. 

Πώς, λοιπόν, διαπραγµατεύεστε; Με τον Υπουργό Οικονοµι-
κών να έχει δεύτερη διαφορετική γραµµή από αυτή που υποστη-
ρίζετε εσείς εκτός γραµµής; Με δύο γραµµές δεν µπορείτε να
διαπραγµατευθείτε. Μας κοροϊδεύετε ή τουλάχιστον κοροϊ-
δεύετε τους εαυτούς σας. Γι’ αυτό και δεν µπορείτε να φέρετε
αποτέλεσµα. Αυτό είναι κάτι που παρατηρήσαµε στο πρωτογενές
πλεόνασµα. Επί δέκα µέρες σας ακούµε να διαπραγµατεύεστε.
Οι θεσµοί µας µιλάνε για 1%. Εµείς λέµε 0,6%. Οι θεσµοί µας
λένε ξανά για 1%. Εµείς λέµε 0,75%. Οι θεσµοί µάς µιλάνε για
τρίτη φορά για 1%, λέµε και εµείς 1% και συµφωνήσαµε. Η δια-
πραγµάτευση στην απόλυτη επιτυχία της. Συγχαρητήρια, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τα καταφέρατε! 

Δυστυχώς, διαλέγετε στις προτάσεις αυτές να µην αυξήσετε
το ΦΠΑ, το λιγότερο υφεσιακό φόρο. Και είναι ο λιγότερο υφε-
σιακός φόρος, γιατί ο κόσµος ξοδεύει τα ίδια που ξόδευε και
πριν. Οι επιχειρήσεις, επίσης, έχουν τρόπο να τον αντιµετωπί-
σουν απορροφώντας την αύξηση του ΦΠΑ ή αλλάζοντας τα προ-
ϊόντα τους -µειώνοντας το µέγεθος ή κάνοντας κάποιες αλλαγές-
ώστε να κρατήσουν την ίδια τιµή. Γι’ αυτό και αυτός ο φόρος
προκαλεί µικρότερη ύφεση. 

Αντί γι’ αυτό, προτιµάτε έκτακτες εισφορές και ευχολόγια για
πάταξη λαθρεµπορίου και φοροδιαφυγής. Όσον αφορά αυτά τα
ευχολόγια, από την πρώτη µέρα σας έλεγα καλόπιστα να ξεκινή-
σετε από την πρώτη στιγµή την πάταξη του λαθρεµπορίου και
της φοροδιαφυγής, γιατί κανένας δεν θα σας πιστεύει. Και τώρα
πράγµατι είστε εδώ που σας έλεγα, στο σηµείο που δεν σας πι-
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στεύει κανένας. 
Θα διαβάσω από το κείµενο το οποίο εσείς δώσατε στους θε-

σµούς: «Έκτακτη εισφορά 12% σε εταιρείες που έχουν κέρδη
πάνω από 1.000.000 το 2014». Μνηµείο προχειρότητας!

Πριν από µία εβδοµάδα δώσατε άλλο χαρτί στους θεσµούς και
τους µιλούσατε για έκτακτη εισφορά που θα έφερνε πάνω από
5.000.000 κέρδη. Αυτή θα έφερνε 1.000.000.000. Αυτή εδώ θα
φέρει 600.000.000. Αυξάνετε, δηλαδή, τις επιχειρήσεις που φο-
ρολογείτε, αυξάνετε τους συντελεστές -γιατί οι τότε συντελεστές
ήταν 5%, 7,5% και 10%- και µειώνονται τα έσοδα. Τι νούµερα
τους λέγατε, δηλαδή, πριν από µία εβδοµάδα; Και αυτή είναι η
προετοιµασία της Κυβέρνησης, που είναι πλήρως προετοιµα-
σµένη και αυτοί οι «κακοί» Θεσµοί δεν µπορούν να δεχθούν τί-
ποτα; 

Κάτι άλλο που προτείνετε στους θεσµούς είναι η «Αύξηση του
συντελεστή φορολογίας από το 26% στο 29%». Δεν είστε υπέρ
τις λιτότητας. Είστε κατά. Δεν είστε στα υφεσιακά µέτρα εσείς!

Ακόµα, προτείνετε «αύξηση στο φόρο αλληλεγγύης
220.000.000 για το 2015» και «περικοπές στις αµυντικές δαπά-
νες». Αυτό τώρα τι είναι; Το Υπουργείο Αµύνης κάνει 500.000.000
αµυντικές δαπάνες και την επόµενη µέρα τους λέτε ότι τις περι-
κόπτετε 200.000.000; Πώς θα γίνει αυτό; Μπορείτε να µας το
εξηγήσετε; 

Επιπλέον, προτείνετε «φόρους σε διαφήµιση, φόρους σε
τζόγο» κλπ. Όµως, ας συγκρίνουµε λίγο κυρίως αυτά που λέτε
εδώ µε αυτά που λέγατε στις προγραµµατικές δηλώσεις για τη
φοροδιαφυγή. Από τις λίστες, µας έλεγε ο κ. Νικολούδης µέχρι
το καλοκαίρι –το καλοκαίρι ήρθε, εδώ είναι!- 2.500.000.000!
Τώρα υπόσχεται 200.000.000! Από τα 2.500.000.000 τώρα υπό-
σχεται 200.000.000 και ακόµα περιµένουµε τα αποτελέσµατα! 

Λαθρεµπόριο καυσίµων: 1,5 δισεκατοµµύριο µας είπε ο κ.
Μάρδας ότι θα έλθει, 75.000.000 λέει εδώ. Το 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο έγινε 75.000.000. Αυτή είναι η πολιτική βούληση που µόλις
την είχε η ελληνική Κυβέρνηση, που δεν είχε δεσµούς µε κανέ-
ναν, θα έφερνε τα έσοδα. 

Τσιγάρα: Οι προγραµµατικές δηλώσεις έλεγαν για
800.000.000, µηδέν εδώ. Τι έγινε, υπάρχει «τρίγωνο των Βερµού-
δων», που εκτός από τις τριγωνικές συναλλαγές εξαφανίζει και
τα µέτρα, εξαφανίζει το αποτέλεσµα; Πού είναι αυτή η πολιτική
βούληση που έχετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Δεν υπάρχει κανένα σχέδιο. Δεν ξέρετε καν πώς είναι το σχέ-

διο. Εάν η ανάπτυξη ερχόταν να σας κτυπήσει στο κεφάλι, ούτε
θα την αναγνωρίζατε, αλλά και θα την απελάσατε από τη χώρα
ως persona non grata. Αυτό θα συνέβαινε.

Φέρνετε λιτότητα, αντί να κάνετε µεταρρυθµίσεις. Οι µεταρ-
ρυθµίσεις για να γίνουν είναι πολύ πιο δύσκολες από τη λιτότητα.
Τώρα εσείς τη λιτότητα την έχετε ενσωµατώσει στην ιδεολογία
σας πλήρως. Πλήρως!

Το σχέδιο όµως, θέλει ισορροπία, θέλει αντίρροπες δυνάµεις
να λειτουργούν συγχρόνως, ώστε να έρχεται ισορροπία στην κοι-
νωνία. Κάνεις µία διαρθρωτική αλλαγή που είναι προς όφελος
της κοινωνίας; Βεβαίως! Θες να κάνεις δύο συντελεστές στον
ΦΠΑ, ώστε και να πατάξεις τη φοροδιαφυγή και να έχεις και κά-
ποιες µειώσεις σε κάποια προϊόντα ώστε να επέλθει µια ισορρο-
πία, αλλά και αυξάνεις και την ανθρωπιστική βοήθεια που είναι
τα ψίχουλα που δώσατε. Εκείνη τη στιγµή είναι που πρέπει να
αυξήσεις και να πεις: Επιδοτώ το ρεύµα, επιδοτώ τη σίτηση. Να
διπλασιάσω τους πόρους που δίνω εκεί ώστε να βοηθήσω εκεί-
νους τους ανθρώπους που είναι στο όριο. Μειώνεις και εξαφανί-
ζεις την εξαίρεση από τα νησιά; Επιδοτείς το κόστος της
µεταφοράς τους, ώστε να απαλύνεις το πρόβληµα, το οποίο δη-
µιουργείς. Έτσι µόνο µπορούµε να έχουµε ένα πραγµατικό σχέ-
διο.

Εµείς, λοιπόν, σας έχουµε προτείνει…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΣΑΚΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Με το σχέδιο των

δανειστών συµφωνείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε πα-

ρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν συµφωνούµε καν µε
το σχέδιο της Κυβέρνησης. Σας λέµε ότι καταφέρατε, ότι κατά-
φερε η Κυβέρνηση να έχει σχέδιο χειρότερο και από των δανει-
στών, δυστυχώς. Δεν συµφωνούµε όµως µε το σχέδιο των
δανειστών. Συµφωνούµε µε τις δικές µας προτάσεις και θα σας
τις πω τώρα.

Προτείνουµε πραγµατική µεταρρύθµιση στο ΦΠΑ, ώστε να µη
χαθεί αυτή η ευκαιρία σε απλά φοροεισπρακτικά µέτρα, ώστε να
µειωθεί και η φοροδιαφυγή µε δύο συντελεστές για να µπορέσει
να δοθεί επιτέλους λύση στο πρόβληµα του ΦΠΑ, αλλά και µεί-
ωση της γραφειοκρατίας, ώστε οι επιχειρήσεις οι οποίες θα πλη-
γούν να κερδίσουν από τη µείωση του κόστους, απαλλαγή τους
µέχρι τις 30.000 ευρώ τζίρο και έτσι να βγει η πολλή γραφειοκρα-
τία, που δεν φέρνει και έσοδα.

Προτείνουµε όχι απλή µείωση στις πρόωρες συντάξεις, αλλά
κατάργησή τους, γιατί είναι άδικες οι πρόωρες συνταξιοδοτή-
σεις. Είναι άδικο ο εξηντάρης να πληρώνει τη σύνταξη του πε-
νηντάρη και του σαρανταπεντάρη και ακόµα έχουµε τέτοια
φαινόµενα, δυστυχώς.

Προτείνουµε να ενοποιήσετε τα ταµεία, να ενοποιήσετε τους
φόρους µε τις εισφορές ώστε να καταργηθεί η γραφειοκρατία
και να ενοποιήσετε και τις διαδικασίες είσπραξης. Αυτό θα επι-
τρέψει στις υπηρεσίες να λειτουργήσουν καλύτερα, πιο καλά
στελεχωµένες, τις επιχειρήσεις να έχουν µικρότερη γραφειοκρα-
τία και τα ελλείµµατα στο ασφαλιστικό σύστηµα να µειωθούν
γρήγορα, άµεσα, ευκολότερα. 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και όποια δύσκολα µέτρα

αναγκαστεί αυτή η Κυβέρνηση ή µία επόµενη κυβέρνηση να
πάρει, να είναι µέτρα που δεν θα χτυπήσουν τους χαµηλοσυντα-
ξιούχους και δεν θα χτυπήσουν αυτούς, οι οποίοι έχουν πραγµα-
τική ανάγκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας φέρνετε και πάλι ένα πρό-
χειρο νοµοσχέδιο και το µόνο που θα καταφέρετε να πετύχετε
είναι ο ελληνικός λαός αυτήν τη στιγµή να παίρνει κάποιες ελά-
χιστες ελαφρύνσεις, αλλά να έλθουν τα µέτρα τα οποία θα τον
πατήσουν ως ένας οδοστρωτήρας.

Προσέξτε, διότι εάν δεν διαπραγµατευτείτε σωστά –επιτέλους-
ο ελληνικός λαός θα πληρώσει πάρα πολύ ακριβά τους ερασιτε-
χνισµούς, µε τους οποίους διάγετε την κυβερνητική σας παρου-
σία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε τον
κ. Θεοχάρη.

Ο κ. Αθανάσιος Βαρδαλής, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί µε την παρούσα νοµο-

θετική πρωτοβουλία η Κυβέρνηση, µέσα από ορισµένες διατά-
ξεις, να ελαφρύνει ορισµένες κατηγορίες εργαζόµενων και
αγροτών, να άρει ορισµένες αδικίες, όµως συνολικά όχι µόνο δεν
αλλάζει τον αντιλαϊκό, φοροµπηχτικό χαρακτήρα σε βάρος των
εργαζόµενων και των λαϊκών στρωµάτων, αλλά µέσα από τη νέα
συµφωνία, το νέο µνηµόνιο που ετοιµάζεται να υπογράψει, θα
φορτώσει και νέα βάρη στις πλάτες της λαϊκής οικογένειας. 

Πρόκειται για µια διαπραγµάτευση που βρίσκεται σε εξέλιξη,
που κυλάει όπως όλες οι προηγούµενες τα τελευταία χρόνια, µε
τις γνωστές απαιτήσεις των «ισότιµων» εταίρων που καµµιά φορά
τους αποκαλείτε και εκβιαστές όταν αυτό βολεύει προπαγανδι-
στικά, τις κόκκινες γραµµές που γίνονται σιγά-σιγά ροζ, την προ-
ετοιµασία των λαϊκών στρωµάτων όχι µόνο να αποδεχθούν µια
αντιλαϊκή συµφωνία, αλλά να πουν και ευχαριστώ από πάνω γιατί
τελικά δεν καταστραφήκαµε, δεν πτωχεύσαµε. Είναι µια διαπραγ-
µάτευση που όσο εξελίσσεται διαλύει και τις όποιες αυταπάτες
υπήρχαν πως µε διαπραγµατεύσεις µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µπορεί να υπάρξει φιλολαϊκή λύση. Αποδεικνύεται πως
όσοι το υποστήριζαν αυτό προεκλογικά, εξαπατούσαν το λαό.

Όσο προχωράει η διαπραγµάτευση γίνεται όλο και πιο καθαρό
πως αυτή γίνεται για λογαριασµό του µεγάλου κεφαλαίου και
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ανεξάρτητα πού τελικά θα κάτσει το ύψος της νέας φορολογικής
επιδροµής, αλλά και άλλων αντιλαϊκών µέτρων, το µάρµαρο για
µια ακόµη φορά θα το πληρώσει και πάλι η λαϊκή οικογένεια. 

Χρειάζεται πραγµατικά θράσος να προχωράτε µε τη δική σας
πρόταση στην επιβολή νέων αντιλαϊκών µέτρων και να τα παρου-
σιάζετε θρασύτατα ως έντιµο και αµοιβαία επωφελή συµβιβα-
σµό. Τη δική σας αντιλαϊκή πρόταση την εµφανίζετε ως το
µικρότερο κακό για να µεθοδεύσετε µια νέα προσθήκη ακόµα πε-
ρισσότερων αντιλαϊκών µέτρων στην τελική πιθανή συµφωνία και
να τα παρουσιάσετε ως τον καλύτερο δυνατό συµβιβασµό µετά
από αµοιβαίες υποχωρήσεις.

Καλούµε το λαό και απ’ αυτό το Βήµα να θέσει απέναντι στους
δανειστές και απέναντι στην Κυβέρνηση τις δικές του κόκκινες
γραµµές. Η δύναµη του λαού βρίσκεται πρώτα απ’ όλα και κυ-
ρίως στην οργάνωση, στην ταξική πάλη, στον ανυποχώρητο
αγώνα για να πάρουµε πίσω τις απώλειες που είχαµε τα πέντε
τελευταία χρόνια, στην προετοιµασία και οργάνωση της λαϊκής
αντεπίθεσης άµεσα, τώρα για να διεκδικήσουµε κατάργηση των
µνηµονίων και των εφαρµοστικών νόµων. Μόνο αν το κίνηµα ανα-
συνταχθεί και σηµαδέψει τον πραγµατικό αντίπαλο, δηλαδή την
άρχουσα τάξη και την Ευρωπαϊκή Ένωση που τη στηρίζει, µπορεί
να υπάρξει ελπιδοφόρα προοπτική για το λαό.

Βασικός άξονας της πολιτικής σας είναι αυτό το κοµµάτι του
προγράµµατος της Θεσσαλονίκης που το αποκρύψατε επιµελώς
προεκλογικά, δηλαδή τη στήριξη των συµφερόντων των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων. 

Μήπως είµαστε υπερβολικοί, όταν σας λέµε πως το βασικό
σας µέληµα είναι η στήριξη του µεγάλου κεφαλαίου; Στην αιτιο-
λογική έκθεση του σχεδίου νόµου που συζητάµε σήµερα αναφέ-
ρεται µεταξύ άλλων: «Δεδοµένης της δυσχερούς οικονοµικής
κατάστασης που αντιµετωπίζει τα τελευταία χρόνια η χώρα, εξαι-
τίας της οικονοµικής κρίσης, η ελληνική πολιτεία οφείλει να κα-
ταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την ανάπτυξη της
οικονοµίας και την υποβοήθηση των ελληνικών επιχειρήσεων». 

Και τι κάνετε για να βοηθήσετε τις ελληνικές επιχειρήσεις, ποια
είναι η λογική σας; Τους δίνετε το δικαίωµα να εκδίδουν τιµολό-
για χωρίς ΦΠΑ, όπως ισχύει και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης -γιατί όµως;- για να ενισχυθεί η ανταγωνιστική θέση
τους απέναντι σε άλλες ευρωενωσιακές επιχειρήσεις. Όµως,
όταν το βασικό σας µέληµα είναι η στήριξη και η ενίσχυση των
επιχειρηµατιών, η ανάπτυξη της ανταγωνιστικότητάς τους, τότε
µπορεί κανείς εύκολα να κατανοήσει γιατί είναι αναγκαία η µεί-
ωση της τιµής της εργατικής δύναµης συνολικά. 

Και επειδή η κυρία Αναπληρώτρια Υπουργός θα ήθελε, αλλά
αυτήν τη στιγµή, κατά τη γνώµη της, η ανατροπή δεν είναι το ζη-
τούµενο, όπως η ίδια µας είπε στην επιτροπή, αυτό που βλέπει
ρεαλιστικό σήµερα είναι η στήριξη των επιχειρηµατικών οµίλων
και όταν αυτή υπάρξει, τότε οι επιχειρήσεις θα µπορούν να δί-
νουν δουλειά στους εργάτες και να τους πληρώνουν µάλιστα.

Δεν είναι και καµιά πρωτότυπη άποψη. Και οι προηγούµενοι
όλα αυτά τα αντιλαϊκά µέτρα που πήραν στο όνοµα της ανάπτυ-
ξης τα πήραν, της επανεκκίνησης της οικονοµίας, της ανάπτυξης
της ανταγωνιστικότητας. Δυστυχώς, µε αυτήν τη λογική, αντί να
έχεις στόχο την ανατροπή του συστήµατος, τότε βλέπεις τη διέ-
ξοδο στην ενίσχυσή του και µέσα από αυτή την ικανοποίηση των
λαϊκών αναγκών. 

Ωστόσο, η ουσία δεν αλλάζει, ανεξάρτητα από τον λόγο που
επικαλείστε. Όλοι σας στηρίζετε ένα σύστηµα που έχει σαπίσει.
Να γιατί κρατάτε στον πάτο τους µισθούς και τα µεροκάµατα που
τα πήγαν εκεί οι προηγούµενοι κυβερνώντες. Να γιατί µειώνετε
κι αυτούς τους µισθούς και τις συντάξεις πείνας µε τη φοροκα-
ταιγίδα που ήδη έχετε συµφωνήσει, ανεξάρτητα τελικά από το
πού θα κάτσει το ύψος της. Την ανταγωνιστικότητα των ξένων
και ντόπιων επιχειρηµατικών οµίλων θέλετε να ενισχύσετε. 

Όµως, αυτή η προσπάθειά σας δεν σταµατά εδώ. Παρά την
απόσυρση του άρθρου 3, η λογική σας δεν αλλάζει. Γιατί την
αποσύρατε άραγε; Η ίδια είπατε πως σήµερα τα 25.000.000 είναι
πολλά και προφανώς δεν τα έχετε. Όµως η λογική της ενίσχυσης
των επιχειρηµατικών οµίλων µε φθηνές πρώτες ύλες και µείωση
του ενεργειακού κόστους παραµένει και µε την πρώτη ευκαιρία,
όπως δηλώσατε, θα το ξαναφέρετε ακόµα καλύτερα µελετηµένο.

Οι εργαζόµενοι και από αυτή την πλευρά δεν πρέπει σε καµµία
περίπτωση να µένουν ήσυχοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αντιµετώπιση ορισµένων
ακραίων περιπτώσεων, όπως είπε η ίδια η κυρία Υπουργός, είναι
σταγόνα στον ωκεανό. Πάρτε παράδειγµα τους αγρότες. Μας
είπε και η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ πως δεσµεύεται και για άλλες
παρεµβάσεις στο µέλλον για την ανάπτυξη της υπαίθρου. Πότε;
Όταν το επιτρέψουν οι συνθήκες; Όταν βρούµε ισοδύναµα
µήπως; Δηλαδή εδώ, επειδή πρόκειται και για αγρότες, πάει
γάντι το «ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι». 

Τώρα τι γίνεται; Τώρα, αντιµετωπίζονται ακραίες περιπτώσεις,
που σε καµµιά περίπτωση δεν είναι αυτό που έχουν ανάγκη οι
αγρότες. Ενώ η Κυβέρνηση παίρνει νέα σκληρά µέτρα σε βάρος
των µικροµεσαίων αγροτών, ακολουθώντας την αντιαγροτική
Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βάζοντάς
τους να πληρώσουν φόρο ακόµα κι εκείνοι που δεν έχουν καθό-
λου εισόδηµα, αρκεί να έχουν ένα σπίτι στο χωριό κι ένα αυτοκί-
νητο, αυτό ισχύει και γι’ αυτούς, δηλαδή η φορολογία µε βάση
το τεκµαρτό εισόδηµα. Από φέτος και για πρώτη φορά υποχρε-
ώνονται να πληρώσουν φόρο από το πρώτο ευρώ του εισοδήµα-
τος και για τις επιδοτήσεις πάνω από 12.000 ευρώ, µε
συντελεστή 13% και µαζί προκαταβολή 27,5% του φόρου για το
επόµενο έτος. 

Το δεύτερο άµεσο χτύπηµα που δέχονται οι αγρότες είναι η
νέα µείωση των επιδοτήσεων και των άλλων ενισχύσεων που
προβλέπει η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης 2015-2020 και η οποία συνολικά µπορεί να φτάσει, η µείωση
δηλαδή, και το 50%. Τα νέα αντιλαϊκά µέτρα έρχονται να προ-
στεθούν στα παλιά, που παρά τις περί του αντιθέτου προεκλογι-
κές υποσχέσεις του ΣΥΡΙΖΑ, εξακολουθούν να ισχύουν και να
εφαρµόζονται όπως ο ΕΝΦΙΑ για τα σπίτια, τους αχυρώνες, τα
οικόπεδα και τα χωράφια, που δεν καταργήθηκε. Ισχύουν ακόµα
και για τους συνταξιούχους του ΟΓΑ, οι οποίοι έχουν την ατυχία
να διαθέτουν ένα χαµόσπιτο στο χωριό, χτισµένο πριν από δεκά-
δες χρόνια µε χίλιους κόπους και βάσανα και ένα κτηµατάκι για
κήπο τους. 

Οι µεγάλες αυξήσεις που έχουν γίνει στις τιµές του αγροτικού
πετρελαίου, του αγροτικού ρεύµατος και σε όλα σχεδόν τα αγρο-
τικά µέσα και εφόδια, καθώς και στα ασφάλιστρα του ΟΓΑ και
του ΕΛΓΑ, έχουν πετάξει στα ύψη το κόστος παραγωγής. Και το
µόνο που έρχεται να κάνει η Κυβέρνηση είναι να µην υπολογίζει
τον φόρο µε βάση τα τεκµήρια για όσους αγρότες παράγουν, µε
σκοπό να τα χρησιµοποιήσουν οι ίδιοι, χωρίς να τα εµπορεύον-
ται. 

Σε θετική κατεύθυνση είναι η µη επιβολή φόρου από εισοδή-
µατα, όπως οι τόκοι καταθέσεων, µε βάση το τεκµαρτό εισόδηµα
των Ελλήνων οµογενών. Όµως, µαζί µε τους Έλληνες οµογενείς
συµπεριλαµβάνονται στην ίδια ρύθµιση και όλοι οι φορολογικοί
κάτοικοι εξωτερικού. Φαίνεται κι εδώ πως αυτό που σας απασχο-
λεί κυρίως είναι η απώλεια καταθέσεων από τις τράπεζες στην
Ελλάδα, γιατί αποσύρουν τις καταθέσεις για να µην φορολογη-
θούν και εποµένως χάνονται κεφάλαια. 

Με την παράγραφο 2 του άρθρου 1 µπορεί πιθανώς να υπάρ-
ξει µία µικρή ελάφρυνση σε ορισµένους ανέργους, αφού από το
26% που είναι σήµερα θα φορολογηθούν µε 22%. Το ζήτηµα,
όµως, είναι άλλο. Είναι η κατάργηση της φορολόγησης των ανέρ-
γων. Το σχέδιο νόµου που συζητούµε, όµως, δεν καταργεί τη φο-
ρολόγηση, δεν απαλλάσσει τους ανέργους από τη φορολογία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεξάρτητα από τη δήλωση της
κυρίας Υπουργού πως δεν θα κάνει δεκτές τις τροπολογίες, το
Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας, παίρνοντας υπόψη του τα
οξυµµένα προβλήµατα των εργαζοµένων, κατέθεσε δύο τροπο-
λογίες για την ανακούφισή τους.

Η πρώτη τροπολογία προβλέπει την κατάργηση των νοµοθε-
τικών ρυθµίσεων, που ισχύουν από το 2013 και προβλέπουν ότι
το δηµόσιο προηγείται στη διεκδίκηση των δικαιωµάτων του σε
περίπτωση πλειστηριασµού περιουσιακών στοιχείων οφειλέτη
του ή πτώχευσής του σε σχέση µε τους εργαζόµενους του οφει-
λέτη, αλλά και των φορέων κοινωνικής ασφάλισης. 

Η πρώτη τροπολογία είναι αναγκαία, γιατί οι απλήρωτοι εργα-
ζόµενοι επί ενάµισι και δύο χρόνια, που απολύονται από τον ερ-
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γοδότη, αντιµετωπίζουν πλέον κίνδυνο επιβίωσης σε περίπτωση
µαταίωσης της εξόφλησής τους, λόγω του υπερπρονοµίου, το
οποίο µάλιστα εκτείνεται και για το παρελθόν, ανεξαρτήτως του
πότε βεβαιώνεται. 

Με αυτήν την τροπολογία ζητούµε να καταργηθεί το δεύτερο
εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 61 του ν. δ. 356/1974, το
οποίο προστέθηκε µε την παράγραφο 2 του άρθρου 33 του ν.
4141/2013. 

Με τη δεύτερη τροπολογία προτείνεται να αποκατασταθεί η
αδικία σε βάρος των εργαζοµένων ή συνταξιούχων, στους οποί-
ους, ενώ οφείλονται µισθοί και συντάξεις, όταν τελικά εξοφλούν-
ται σε µεταγενέστερο χρόνο, αυτά τα ποσά φαίνονται στη
φορολογική δήλωση ως µεγάλα εισοδήµατα, µε αποτέλεσµα να
φορολογούνται µε υψηλούς συντελεστές. Κρίνεται αναγκαίο για
την ανακούφιση χιλιάδων µισθωτών και συνταξιούχων του δηµο-
σίου και του ιδιωτικού τοµέα να υπάρξει σχετική τροποποίηση
του συγκεκριµένου άρθρου του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµα-
τος, ώστε να προβλέπεται, οι δεδουλευµένες αποδοχές από µι-
σθούς και σύνταξη, όταν εισπράττονται σε µεταγενέστερο χρόνο
από εκείνον που γεννήθηκε το δικαίωµα είσπραξής τους, να ανά-
γονται και να φορολογούνται στο έτος που αφορούν, δηλαδή
στο έτος που γεννήθηκε το δικαίωµα είσπραξής τους, µε υπο-
βολή συµπληρωµατικής τροποποιητικής δήλωσης φορολογίας
εισοδήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνοντας υπόψη όλα όσα εκ-
θέσαµε παραπάνω, το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας ψηφί-
ζει «παρών» επί της αρχής του νοµοσχεδίου. 

Στη δευτερολογία θα αναφερθούµε συγκεκριµένα για τη
στάση µας επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Βαρδαλή.
Αύριο θα δώσουµε τη δυνατότητα και σε άλλους Βουλευτές

που έχουν καταθέσει τροπολογίες να πάρουν τον λόγο. Παρά
την πρωθύστερη δήλωση της αξιοτίµου κυρίας Υπουργού ότι τις
απορρίπτει, οι Βουλευτές που τις κατέθεσαν θα τις αναπτύξουν.
Οι Βουλευτές θα κληθούν σε δυσχερή κοινοβουλευτικά καθή-
κοντα προσεχώς και πρέπει να υποστηρίζουν αυτά τα οποία νο-
µίζουν αναφορικά µε το νοµοσχέδιο.

Άρα, και ο κ. Καµµένος, που έπεται, µπορεί να αναφερθεί στην
τροπολογία του. Έχει υπογράψει δύο, νοµίζω. Παρακαλώ, κύριε
Καµµένο, ελάτε στο Βήµα και αύριο θα έχουν τη δυνατότητα και
άλλοι δύο-τρεις συνάδελφοί µας να αναφερθούν επ’ ολίγον στις
τροπολογίες που έχουν καταθέσει.

Κύριε Καµµένο, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρία Υπουργέ, σας

άκουσα από το γραφείο µου που είπατε ότι απορρίψατε τις βου-
λευτικές τροπολογίες. Για τις υπουργικές καλώς κάνατε, αλλά οι
Βουλευτές κατέθεσαν, οι Βουλευτές έχουν το δικαίωµα και να
τις υποστηρίξουν και αύριο θα τους παρασχεθεί η δίλεπτη ή τρί-
λεπτη δυνατότητα να τις αναπτύξουν, άσχετα από το γεγονός
ότι θα τις απορρίψετε, αφού όµως τις ακούσετε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-

κονοµικών): Ήθελα, απλώς, να κάνω µία µικρή διόρθωση, που
µε βάση τα Πρακτικά νοµίζω ότι φαίνεται ξεκάθαρα. Δεν είπα ότι
δεν είναι στην ηµερήσια διάταξη, όπως είπε ο αξιότιµος εισηγη-
τής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, αυτή τη στιγµή ο
σοσιαλιστικός µετασχηµατισµός, αλλά η ενίσχυση της ανταγω-
νιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, είπα «αλλά να σταθεί στα
πόδια της η εργαζόµενη συντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας
και η χώρα». Υπάρχει µία µικρή διαφορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ωραία, κυρία
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Καµµένο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, όπως συζητήσαµε και στην εξειδικευµένη Επι-

τροπή Οικονοµικών, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε στο σύ-
νολό του το σχέδιο νόµου  «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα

Φορολογίας Εισοδήµατος και άλλες διατάξεις». 
Θεωρούµε τη συγκεκριµένη κίνηση της Κυβέρνησης µια κί-

νηση κοινής φορολογικής λογικής. Δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ότι
ερχόµαστε –δυστυχώς, θα έλεγα, γιατί θα µπορούσαν να έχουν
προληφθεί και πολύ νωρίτερα από εµάς- να διορθώσουµε και να
εξορθολογίσουµε διατάξεις, οι οποίες είχαν επέλθει στη φορο-
λογική δικαιοσύνη. Όµως, για να µην τα λέµε όλα αόριστα, απρό-
σωπα και σε τρίτο πρόσωπο, η φορολογική δικαιοσύνη των
µνηµονιακών νόµων της τελευταίας πενταετίας έπληξε βάναυσα
το φυσικό πρόσωπο που λέγεται Έλληνας πολίτης και την ελλη-
νική επιχείρηση, η οποία δραστηριοποιείται στα όρια της πατρί-
δας µας, οπότε όλοι αυτοί οι νόµοι κατέληξαν στο να διαλύσουν
την ελληνική οικονοµία. Τι άλλο, λοιπόν, παρά την κοινή λογική
µπορούµε να επικαλεστούµε και τι άλλο παρά το ότι µια Κυβέρ-
νηση µπορεί, χωρίς να ρωτήσει κανέναν, χωρίς να διαβουλευτεί
κανέναν e-mail server, χωρίς να πάρει την άδεια ή να σταθεί
δίπλα σε ένα fax να πάρει κάποια εντολή ή ένα τυπικό «ναι» ή
«ίσως», να νοµοθετεί προς το δίκαιο για να διορθώσει όλα τα
κακώς κείµενα της προηγούµενης πενταετίας και ό,τι άλλο
υπήρχε και παλαιότερα των µνηµονίων; 

Κατάργηση τεκµηρίων διαβίωσης κατοίκων εξωτερικού. Γνω-
στό είναι το πρόβληµα των αναλήψεων από τις τράπεζες, αλλά
πέρα απ’ αυτό υπάρχει και το ζήτηµα του ότι η Ελλάδα εάν θέλει
να αναπτυχθεί, για να µιλάµε και πραγµατικά και να µη µένουµε
στα χαρτιά, χρειάζεται τους οµογενείς, χρειάζεται τα κεφάλαια
των οµογενών και χρειάζεται και την ψυχική διασύνδεση µε τους
Έλληνες της Οµογένειας και όχι µόνο. 

Εάν αυτούς τους ανθρώπους τους κυνηγάµε σαν τυχοδιώκτες
ή φοροφυγάδες, τους αποκόπτουµε από τη µητέρα πατρίδα, γε-
γονός το οποίο είναι µόνο αρνητικό για την ανάπτυξη της ελλη-
νικής οικονοµίας. Κι όχι µόνο αυτό, αλλά χρειαζόµαστε
πρεσβευτές και διαφηµιστές της πατρίδας µας, πόσω µάλλον
τους δικούς µας ανθρώπους, οι οποίοι είναι πραγµατικά Έλλη-
νες. Οπότε, είναι ένα άρθρο το οποίο είναι κι αυτό στο πλαίσιο
της κοινής λογικής.

Εδώ θα πρέπει να προσέξουν οι µηχανισµοί να µην επωφελη-
θούν της διάταξης, διότι πολλοί θα δηλώσουν -όπως θα πω και
στο τέλος στην τροπολογία που έχω προτείνει και έχω καταθέσει
στη Βουλή- σε σχέση µε την αλλαγή της φορολογικής κατοικίας,
που µε έναν απλό, επικίνδυνο και άκρως πονηρό τρόπο πέρασε
στο ν. 4172 το καλοκαίρι του 2013  -και δεν φοβάµαι να το πω-
φωτογραφικά για τη λίστα Λαγκάρντ, όπου µε µια απλή δήλωση
του οποιουδήποτε θα µπορούσε αυτός να αλλάξει φορολογική
κατοικία και να φορολογείται ως κάτοικος εξωτερικού. 

Όσον αφορά τους «περιστασιακά, ευκαιριακά απασχολούµε-
νους» οπωσδήποτε ήταν ένα άδικο µέτρο, που έπρεπε να διορ-
θωθεί. Οι αδικίες είναι άπειρες, ερχόµαστε να τις διορθώσουµε,
αλλά δεν θέλω να µπω σε όλες τις λεπτοµέρειες, διότι δεν έχει
ιδιαίτερη σηµασία. Χρειαζόµαστε θέσεις εργασίας. Αυτή η κοι-
νωνία, όπως έχει καταλήξει, δεν θα πρέπει να αναπτυχθεί µέσα
από το κράτος ούτε θα πρέπει να αναπτυχθεί µέσω ευχολογίων,
πόσω µάλλον µέσω επιχειρηµατικών πλάνων ή καταγραφών
ευχών σε ένα χαρτί. Η ανάπτυξη της οποιασδήποτε κοινωνίας,
δηλαδή η αύξηση του παρονοµαστού του κλάσµατος χρέους
προς ΑΕΠ, δηλαδή το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν κάθε χώρας
αυξάνεται από τις ιδιωτικές επενδύσεις. Η ιδιωτική επένδυση για
να έρθει στην Ελλάδα, θα πρέπει να είναι ανταγωνιστικό το περι-
βάλλον, να έχει ανταγωνιστική φορολογία, να υπάρχουν οι δώ-
δεκα πυλώνες της ανταγωνιστικότητας, όπως περιγράφονται
στον ΟΟΣΑ και όχι µόνο, και σε όλες τις µελέτες και ένας απ’ αυ-
τούς είναι και η χαµηλή ενέργεια.

Θυµίζω τη µεγάλη συζήτηση που κάναµε για την Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης, όπου το 25% έως το 28% του κόστους ανά
κιλό της ζάχαρης στην Ελλάδα αποτελούσε το κόστος της ενέρ-
γειας. Είναι πολύ λογικό -και συγχαίρω την Κυβέρνηση και εµάς
όλους που το σκεφθήκαµε και το στηρίζουµε- το να µειώσουµε
το ενεργειακό κόστος για τις ελληνικές επιχειρήσεις, αλλά και
για τις ξένες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα,
έτσι ώστε να έχουν ανταγωνιστικότητα τα προϊόντα, να τους δώ-
σουµε ένα βασικό, βασικότατο κίνητρο για να επενδύσουν, να
δώσουν θέσεις εργασίας και να ξεκινήσει, επιτέλους, ο κύκλος
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ανάπτυξης του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αποσύρθηκε η διάταξη…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Όσον αφορά τους αγωγούς και τη

µεταφορά, είναι λογικό -βάσει και της προηγούµενης εισήγησής
µου, σε σχέση µε την ανταγωνιστικότητα- οι ελληνικές εταιρείες
να είναι ανταγωνιστικές όσον αφορά την υπεργολαβία τους
επάνω σε ένα τόσο µεγάλο έργο. 

Να σας δώσω και δύο νούµερα, τα οποία µελέτησα προχθές
και µου ήρθαν από το Bruegel. Το έσοδο της ελληνικής οικονο-
µίας από τον καινούργιο αγωγό, το νότιο αγωγό -γιατί δεν µου
αρέσει ο όρος «τουρκικός»- που συζητάει η Κυβέρνηση αυτή τη
στιγµή, θα ανέρχεται στα 400 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο και το
έσοδο, η έκπτωση στο φυσικό αέριο για όλους τους καταναλω-
τές στην πατρίδα µας θα είναι της τάξης των 100 εκατοµµυρίων
ευρώ το χρόνο. 

Άρα, σε βάση και σε βάθος χρόνου σε καθαρά παρούσα αξία
το έσοδο, εάν το φέρουµε σήµερα, στην εικοσαετία είναι στα 4,7
δισεκατοµµύρια ευρώ, το εκπτωτικό, αλλά και το άµεσο έσοδο
του αγωγού. Μιλάµε για τεράστιες επενδύσεις, οι οποίες έχουν
ένα αρκετά µεγάλο αντίκτυπο -όχι τεράστιο, αλλά αρκετά µεγάλο
αντίκτυπο- στην ελληνική οικονοµία και φέρνουν πολλές θέσεις
εργασίας. Επίσης, αυξάνουν και το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. 

Όσον αφορά το «NORMAN ATLANTIC», όλοι θα πρέπει να ζη-
τήσουµε ένα συγγνώµη από αυτούς τους ανθρώπους, που µέχρι
και σήµερα ή όταν τελειώσει και η ψήφιση αυτού του νοµοσχε-
δίου, δεν είχαµε φροντίσει να µην τους θέσουµε στο περιθώριο
και να µην τους φερθούµε µε αυτόν τον τρόπο. Δεν έχω να πω
κάτι άλλο.

Όσον αφορά τα πρατήρια καπνοβιοµηχανικών προϊόντων,
όπως είπε σωστά και ο συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας, είναι
παλιό το θέµα. Έπρεπε να λυθεί. Είναι δίκαιο και σαφώς θα απο-
φέρει έσοδα, τα οποία περιµένω να τα δω και αποτυπωµένα στην
καινούργια συµφωνία µε τους θεσµούς, σε ένα κουτάκι και να
µην είναι µηδενικό.

Ακυρότητα συµβολαίων µε τον ΕΝΦΙΑ. Λογικό. Είχα και εγώ
µια διαφωνία, διότι πιστεύω ότι οπωσδήποτε δεν πρέπει να δώ-
σουµε ένα συγχωροχάρτι σε αυτούς που κάνουν τεράστιες µε-
τεγγραφές ακινήτων, επιβάλλοντάς τους ένα ευτελές
πεντοχίλιαρο ως πρόστιµο σε µια µεταβίβαση εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Παρ’ όλα αυτά, οι µεταβιβάσεις εκατοµµυρίων ευρώ στην Ελ-
λάδα είναι ελάχιστες, αλλά η παρανοµία είναι σε χιλιάδες, εκα-
τοντάδες χιλιάδες δυνητικές µεταβιβάσεις ακινήτων των 200.000,
300.000 ευρώ, 150.000 ευρώ, όπου εκεί ελλοχεύει ο κίνδυνος της
απώλειας εισοδήµατος και εκεί πρέπει να τιµωρήσουµε αυτές τις
συναλλαγές και να υπάρχει αυστηρότητα στο νόµο και υψηλό
πρόστιµο, το οποίο θα έφτανε και µέχρι στην αυστηρή τιµωρία
του ίδιου του συµβολαιογράφου. 

Θυµίζω ότι παλαιότερα υπήρχε µια σωστή διάταξη που είχε
περάσει, ότι όσον αφορά το δικηγόρο, τον νοµικό και τον συµ-
βολαιογράφο, ο οποίος αποκρύπτει εν γνώσει του φορολογικά
έσοδα από το δηµόσιο, τού αφαιρείται η άδεια και του ασκείται
ποινική δίωξη κακουργηµατική. Αυτό θα πρέπει να συνεχίσει να
ισχύει, αλλά το πρόστιµο των 5.000 να ισχύσει για µεταβιβάσεις
οι οποίες είναι κοινές µεταβιβάσεις ακινήτων, που έχουν όλοι οι
Έλληνες φορολογούµενοι, όπως σπίτι, χωράφι, αποθήκη ή οτι-
δήποτε άλλο έχει να µεταβιβάσει κάποιος στην οικογένειά του ή
σε τρίτο. 

Με λίγα λόγια, ερχόµαστε εν µέσω µιας σκληρής διαπραγµά-
τευσης που βλέπουµε όλοι αυτές τις ηµέρες κι όσο κι αν θέλουν
κάποιοι να αποδοµήσουν την προσπάθεια που γίνεται, η κοινή
λογική αναφέρει πως το πρώτο βήµα είναι να πούµε γιατί το κά-
νουµε αυτό. Το κάνουµε γιατί υπήρχε κάτι λάθος. Ποιος το
έφτιαξε το λάθος; Εµείς; Όχι. Το έφτιαξαν οι προηγούµενοι; Ναι.
Άρα, µην ξεχνάµε ότι αυτό που κάνουµε σήµερα είναι να εξορ-
θολογίσουµε και να διορθώσουµε το λάθος των µνηµονιακών κυ-
βερνήσεων. Δεν ήρθαµε για να εξορθολογίσουµε ένα δικό µας
λάθος, το οποίο είδαµε στην πορεία και θελήσαµε να το διορθώ-
σουµε. 

Άρα, αυτή τη στιγµή θα πρέπει να ξυπνήσουµε από την τετρα-
ετή, πενταετή µνηµονιακή νάρκη και να δούµε την πραγµατικό-

τητα. Πρέπει όλοι να ψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο. Το είπα και
στην Επιτροπή Οικονοµικών. Προσωπικά, δεν µπορώ να κατα-
λάβω γιατί κάποιος θα πει «όχι» ή «παρών» σε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Πολιτικά, στο καφενείο, έξω, µεταξύ µας, όταν πίνουµε το
ποτό µας ή στο διάδροµο µπορούµε να πούµε το οτιδήποτε,
αλλά στο ελληνικό Κοινοβούλιο µας ακούνε Έλληνες πολίτες οι
οποίοι έχουν βασανιστεί και όταν βλέπουν ή ακούνε ένα πολιτικό
κόµµα ή έναν συνάδελφο Βουλευτή να αρνείται την ψήφο του σε
ένα νοµοσχέδιο σαν κι αυτό -όπως ήταν και το πρώτο νοµοσχέδιο
για την ανθρωπιστική κρίση, όπου πάλι και εκεί είχα την ίδια απο-
ρία, αν θυµόσαστε- δεν µπορώ να καταλάβω τι µήνυµα θέλουµε
να περάσουµε, έστω και µικροπολιτικά στον ίδιο µας τον ψηφο-
φόρο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στις δυο τροπολογίες που
έχω καταθέσει ως Βουλευτής. Τη µία την έχω καταθέσει µόνος
µου και την άλλη µαζί µε το συνάδελφο κ. Μαυραγάνη. Δεν υπάρ-
χει κάποια περίεργη έµπνευση. 

Προέκυψε µέσα από µία ερώτηση που είχα κάνει στην αξιότιµη
κυρία Υπουργό, σχετικά µε την αλλαγή φορολογικής έδρας, όπως
είπα και νωρίτερα. Υπάρχει µία διάταξη στο νόµο, σύµφωνα µε την
οποία µε έναν πάρα πολύ απλό τρόπο, µε µία πολύ απλή δήλωση
του οποιουδήποτε, µε επιχείρηµα ότι η σύντροφός του ή το παιδί
του ή κάποιος άνθρωπος ζει οπουδήποτε εκτός Ελλάδας, µπορεί
κάλλιστα να δηλώσει φορολογική έδρα στο εξωτερικό και να
αποφύγει τη φορολόγηση στην Ελλάδα.

Και η δεύτερη τροπολογία -δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν
χρειάζεται να διαβάσω και την αιτιολογική της έκθεση- έχει δύο
παραγράφους και η δεύτερη έχει να κάνει µε το προτεινόµενο από
εµάς ποσοστό το οποίο θα πρέπει να είναι το ποσοστό-κίνητρο,
που θα δώσουµε σε όλους τους Έλληνες φορολογούµενους για
να πληρώσουν εφάπαξ τη φορολογική τους οφειλή. Από το 2%
έχουµε κάνει την έκπτωση 8%. 

Διότι αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση -και κάθε κυβέρνηση που
θα ήταν στη θέση τη δική µας- χρειάζεται πολλά εµπροσθοβαρή
έσοδα για να καλύψει τις ανάγκες, που γνωρίζουµε όλοι ποιες
είναι, χωρίς να χρειαστεί να διαπραγµατευόµαστε µε τον
οποιονδήποτε. 

Άρα, ο Έλληνας πολίτης πρέπει να έχει ένα κίνητρο ικανό και
αναγκαίο, έτσι ώστε να πάει να δώσει εφάπαξ τη φορολογική του
οφειλή. Ένα 8% έκπτωση είναι ένα πολύ σηµαντικό ποσό. Η
Κυβέρνηση δεν χάνει, παρά κερδίζει. Διότι -να µην µπερδέψουµε
τώρα τη συζήτησή µας µε µία µελέτη της τρίµηνης ή εξάµηνης
καταβολής, σε σχέση µε το όφελος της έκπτωσης στην εφάπαξ
προκαταβολή του φόρου- είναι σαφώς µεγάλο το κίνητρο. 

Οπότε, πιστεύω σαφώς ότι οι δύο τροπολογίες ήταν ευκαιρία
σε αυτό το νοµοσχέδιο και εν µέσω αν θέλετε των φορολογικών
δηλώσεων που κάνουν οι συµπολίτες µας, που θα κάνουµε όλοι
µας, να το έχουν υπόψη τους και να προγραµµατιστούν, έτσι
ώστε και να βοηθήσουν την Κυβέρνηση στα έσοδά της και οι ίδιοι
να έχουν ένα όφελος σηµαντικό -είναι πολύ σηµαντικό το
οικονοµικό όφελος- και συγχρόνως να αποτρέψουµε µε την
πρώτη τροπολογία όποιον θα ήθελε να εκµεταλλευτεί τη διάταξη
του νόµου, ώστε να θεωρηθεί φορολογικός κάτοικος εξωτερικού
και να αποφύγει την όποια φορολόγηση, πράγµα το οποίο θα
ήταν εγκληµατικό να το συνεχίσει, να είναι µάρτυρας ή να µην
κάνει κάτι γι’ αυτό αυτή η Κυβέρνηση, δηλαδή να βλέπουµε
µπροστά στα µάτια µας τα λεφτά να φεύγουν, ενώ κυνηγάµε τα
λεφτά, για να εξυπηρετήσουµε τις υποχρεώσεις µας σαν χώρα.

Και, όπως όλοι βλέπουµε, µατώνουµε, προσπαθώντας να µην
µατώσουµε περισσότερο τον Έλληνα φορολογούµενο. Δεν θα
ήθελα ποτέ σε αυτή τη Βουλή να αισθανθούµε ότι ψηφίζουµε
κάτι το οποίο είναι ενάντια στο συµφέρον του Έλληνα πολίτη.
Ίσως αναγκαστούµε κάποια στιγµή να φέρουµε µέτρα τα οποία
θα είναι στα όρια της εντολής που πήραµε από τον λαό στις 25
Ιανουαρίου, αλλά θα το κάνουµε µόνο αν αισθανθούµε
υπερήφανοι και διαχειριστούµε συγχρόνως το χρέος, το οποίο
είναι πασιφανώς µη βιώσιµο.

Και όπως έχουµε δει τις τελευταίες µέρες και είδαµε και πριν,
που είχα τη χαρά και την τιµή να συµµετέχω στη συζήτηση µε
τον κ. Ρουµελιώτη του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στην
Επιτροπή για τη Διερεύνηση του Χρέους -σας παρακαλώ όλους
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να πάρετε τα Πρακτικά της σηµερινής συζήτησης- οι
αποκαλύψεις είναι δραµατικές, είναι να µας σηκώνεται η τρίχα
και πρόκειται να έχουµε τραγικές αλλαγές στον τρόπο που
σκεφτόµαστε µέχρι σήµερα. 

Οι αποκαλύψεις είναι -θα έλεγα- εγκληµατικής αδιαφορίας έως
και κακουργηµατικής. Και στην Επιτροπή των Μνηµονίων έχουν
προκύψει επίσης πολύ σοβαρές ατασθαλίες, σε σχέση µε τις
δανειακές συµβάσεις και το πώς µπήκαµε στα µνηµόνια. 

Οπότε, καταλήγουµε ότι η µία δουλειά που πρέπει να κάνουµε
είναι να είµαστε σοβαροί, συνετοί, λογικοί, να διορθώσουµε
µόνοι µας, χωρίς την άδεια κανενός, τις αδικίες και τις
στρεβλώσεις -ειδικά τις φορολογικές- για αµοιβαίο όφελος όλων
και για να έχουµε τον πολίτη δίπλα µας. Διότι αν έχουµε τον
πολίτη διωκόµενο, δεν θα τον έχουµε ποτέ δίπλα µας να στηρίξει
την οποιαδήποτε απόφασή µας. 

Και δεύτερον, να κοιτάµε όλοι και να διαβάζουµε τα Πρακτικά
των συνεδριάσεων των εξεταστικών επιτροπών, διότι τα
συµπεράσµατα είναι πολύ σηµαντικά και θα αλλάξει ο τρόπος
που σκεφτόµαστε όλοι για την επόµενη µέρα αυτής της
πατρίδας, τον τρόπο που διαπραγµατευόµαστε και γιατί κάνουµε
αυτό που κάνουµε όλες αυτές τις µέρες.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε τον

κ. Δηµήτριο Καµµένο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος από το ΠΑΣΟΚ. Είναι

ο τελευταίος αγορητής για σήµερα. Θα αρχίσουµε αύριο στις
10.00’ η ώρα.

Καλή νέα αρχή στο ΠΑΣΟΚ, κύριε Κουτσούκο, και καλή
επιτυχία στη νέα σας ηγεσία! 

Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστούµε πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. Νοµίζω ότι αυτό δεν αφορά µόνο το ΠΑΣΟΚ, αφορά
συνολικά τη χώρα, δηλαδή το να λειτουργούν τα κόµµατα µε
δηµοκρατία, να εκλέγουν τις ηγεσίες τους, να έχουν
προγράµµατα, να τα υλοποιούν και να συµβάλλουν στην
υπόθεση των µεγάλων προβληµάτων της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έφερε η Κυβέρνηση ένα νοµο-
σχέδιο µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Αν µας άκουγε κα-
νείς, θα έλεγε ότι ήρθαµε να κουβεντιάσουµε ένα από τα µεγάλα
θέµατα, αυτά τα σοβαρά ζητήµατα, που απασχολούν σήµερα
όλους τους Έλληνες πολίτες, που µε αγωνία ρωτούν «πού βρί-
σκεται η χώρα και προς τα πού πάει;».

Δυστυχώς, δεν πρόκειται περί αυτού. Φαντάζοµαι ότι το οικο-
νοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης θα έχει την αίσθηση της ευθύ-
νης, σε σχέση µε τις εξελίξεις, γιατί η δική µας αίσθηση είναι ότι
µεταξύ της διαπραγµάτευσης και του «ατυχήµατος» είναι πάρα
πολύ µικρή η απόσταση, έτσι όπως τα χειρίζεται η Κυβέρνηση.
Το πρωί ξυπνάµε µε συµφωνία και το βράδυ βρισκόµαστε µπρο-
στά στο «ατύχηµα»! 

Δυστυχώς, η χώρα είναι εγκλωβισµένη. Η χώρα εγκλωβίστηκε
από µία τακτική την οποία επέλεξε ο Πρωθυπουργός προσωπικά,
ο οποίος δεν πήγαινε ούτε µπρος ούτε πίσω. Χάσαµε πολύτιµο
χρόνο. Από τις 25 Ιανουαρίου αναλογιστείτε πόσα πράγµατα
έχουν συµβεί. Έχουµε περιπλανηθεί στις γέφυρες του κ. Βαρου-
φάκη. Κοντεύουν να γίνουν γέφυρες των αναστεναγµών! Μετά
από αυτά πήγαµε στην αξιολόγηση. Ανταλλάξαµε mail, µέτρα,
προτάσεις. Χάσαµε το λογαριασµό, µέχρι που βγήκε ο Πρωθυ-
πουργός, µετά από µία συνάντηση µε την κ. Μέρκελ και τον κ.
Γιούνκερ, και µας είπε ότι είµαστε κοντά στη συµφωνία όσο ποτέ
άλλοτε. Το πιστέψαµε και εµείς και ετοιµαστήκαµε να υποδεχ-
θούµε τη συµφωνία. Μάλιστα, µερικοί βιάστηκαν να κάνουν κρι-
τική στον ΣΥΡΙΖΑ για τα µέτρα που θα έφερνε. Προχθές το
βράδυ, όµως, µάθαµε ότι έχουν διακοπεί πάλι οι συνοµιλίες. 

Νοµίζω, για να είµαστε σοβαροί και να έχουµε αίσθηση της κα-
τάστασης που βρίσκεται η χώρα, ότι η Κυβέρνηση πρέπει να
φέρει τα χαρτιά στο τραπέζι. Πρέπει να µας πει ο κ. Τσίπρας, ο
κ. Βαρουφάκης ποιες είναι οι επίσηµες προτάσεις που έχουν αν-
ταλλαγεί µε τους εταίρους µας, µε τους θεσµούς, όπως τους
λένε τώρα. 

Διάβαζα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγο τη συνέν-

τευξη που έδωσε η εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η
κ. Ανίκα Μπράιτχαρτ, η οποία µας είπε ότι αυτά που λέγονται εδώ
στο εσωτερικό δεν ισχύουν και ότι δεν ζήτησαν συγκεκριµένες
µειώσεις µισθών και συντάξεων, ότι είχαν άλλες προτάσεις. Εν
πάση περιπτώσει, οι λεγόµενοι θεσµοί έδωσαν µία συνέντευξη
και µας είπαν τι ζητούν. 

Η Κυβέρνηση θα βάλει πάνω στο τραπέζι της συζήτησης, για
να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός, τι ακριβώς έχει δώσει και ποιες
είναι οι εναλλακτικές της προτάσεις; Θα συγκαλέσει την εθνική
οµάδα διαπραγµάτευσης µε τη συµµετοχή των κοµµάτων που
έχουν ευρωπαϊκό προσανατολισµό και θέλουν η χώρα να µείνει
εντός του ευρώ, για να αναζητήσουµε τη διέξοδο; Αυτή είναι η
πραγµατική συζήτηση που πρέπει να κάνουµε σήµερα. Αυτό απα-
σχολεί το λαό µέχρι µεθαύριο, την Πέµπτη που είναι το Eu-
rogroup. Τα υπόλοιπα, καλά τα συζητάµε. Θα µπορούσε η
Κυβέρνηση να έχει λύσει αυτά τα ζητήµατα ως αδικίες του συ-
στήµατος, όπως έχουν εντοπιστεί. Αν δεν κάνουµε όµως αυτήν
τη µεγάλη συζήτηση, τα υπόλοιπα, ενδεχοµένως, δεν έχουν κα-
νένα νόηµα. 

Έκανα κριτική στην Κυβέρνηση για τον τρόπο που νοµοθετεί.
Μάλιστα, επισήµανα στην επιτροπή ένα σηµείο για το οποίο κά-
λεσα την κυρία Υπουργό να µας φωνάξει τον κ. Λαφαζάνη να µας
το εξηγήσει και το οποίο αφορούσε το θέµα της µείωσης του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στις επιχειρήσεις που χρησιµοποιούν
ως πρώτη ύλη φυσικό αέριο. Και είπα ότι αυτό µπορεί να ενισχύει
τον ανταγωνισµό κάποιων επιχειρήσεων, όµως βλάπτει τις υπό-
λοιπες επιχειρήσεις, διότι, ναι, είναι µεγάλο το ενεργειακό κό-
στος και η Κυβέρνηση πρέπει να το αντιµετωπίσει συνολικά. 

Άκουσα καλά,  κυρία Υπουργέ, ότι αποσύρατε τη διάταξη;
ΟΛΓΑ - ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-

κονοµικών): Μάλιστα. Θα επανέλθει σε άλλο…
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ωραία. Διότι ο προηγούµενος συ-

νάδελφος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων δεν το είχε καταλάβει και
σας έδινε συγχαρητήρια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το άρθρο 3 απε-
σύρθη. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ:…που αντιµετωπίζετε τα προβλή-
µατα του ενεργειακού κόστους. 

Εγώ λέω, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Σα-
µοΐλη, κύριε Φίλη, ότι όταν νοµοθετούµε µε τη διαδικασία του κα-
τεπείγοντος δείτε τι «φωτογραφίες» µπορούν να µπουν σε
νοµοσχέδια.

Αυτή η ρύθµιση είναι σκανδαλώδης. Δεν έχει σηµασία που την
απέσυρε η κ. Βαλαβάνη. Μπορεί να µας δώσει µία εξήγηση. Την
εξήγηση όµως πιστεύω ότι πρέπει να τη δώσει ο κ. Λαφαζάνης,
γιατί εδώ υπάρχει η υπογραφή του. Ποιον αφορούσε; Ποιος χρη-
σιµοποιεί πρώτη ύλη το φυσικό αέριο; Δεν αφορούσε, όπως νο-
µίσαµε, τις βιοµηχανίες και τις βιοτεχνίες που χρησιµοποιούν το
φυσικό αέριο για ενέργεια, όπως χρησιµοποιούν µαζούτ, πετρέ-
λαιο ή ηλεκτρική ενέργεια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιον αφορούσε, κύριε συνά-
δελφε; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Να ρωτήσετε την κυρία Υπουργό
που την απέσυρε ποιόν αφορούσε και να της ζητήσετε εξηγήσεις
γιατί την απέσυρε. Αυτό το επισηµαίνω ως παράδειγµα κακής νο-
µοθέτησης. Και µέσα σε αυτή τη διαδικασία της κακής νοµοθέ-
τησης εµφιλοχωρούν αυτές οι φωτογραφίες.

Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Προσέξτε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι: Όντως η Κυβέρνηση έχει επισηµάνει
από τότε που ανέλαβε, αλλά και προηγουµένως, ως αντιπολί-
τευση, χαρακτήρα άδικο και αντιφατικό πολλών ρυθµίσεων, συ-
στατικών του φορολογικού µας συστήµατος είτε αφορούν αυτά
την άµεση είτε την έµµεση φορολογία ή το φόρο περιουσίας. Και
θα έλεγα ότι κάθε καινούργια κυβέρνηση έχει την πρωτοβουλία,
έχει και το χρόνο να ανοίξει το διάλογο γι’ αυτό που λέµε «εθνικό
φορολογικό σύστηµα». Δεν µπορεί µια καινούργια κυβέρνηση να
πηγαίνει από µπαλώµατα σε µπαλώµατα. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών µας έχει φέρει σήµερα τρία µε τέσ-
σερα φορολογικά νοµοσχέδια µε τη διαδικασία του κατεπείγον-
τος και πλήθος άλλων τροπολογιών. Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι,
αυτό που ζητάει ο κόσµος, η αγορά, ο µισθωτός, ο συνταξιούχος,
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ο επαγγελµατίας, είναι η σταθερότητα, το δίκιο του φορολογικού
συστήµατος, οι κανόνες που διέπουν τη λειτουργία του και καλ-
λιεργούν τη φορολογική συνείδηση και η αποτελεσµατικότητά
του. Και αυτή την πρωτοβουλία την παίρνει κάθε φορά µια και-
νούργια κυβέρνηση. Το ΠΑΣΟΚ, όταν έγινε κυβέρνηση το 2010,
πήρε αυτή την πρωτοβουλία, αλλά δεν επέτρεψαν οι συνθήκες
να την ολοκληρώσει.

Εσείς, κυρία Υπουργέ, έχετε τώρα την ευθύνη να ανοίξετε
αυτή τη συζήτηση, η οποία πρέπει να πάρει χαρακτήρα εθνικού
κοινωνικού διαλόγου και µιας συµφωνίας σταθερότητας του συ-
στήµατος, για να είναι πιο δίκαιο. Γιατί τώρα, ναι µεν κάνετε µε-
ρικές δίκαιες βελτιώσεις, θα έλεγα, εντοπισµένων ακροτήτων,
αλλά το χαρακτήρα του συστήµατος, αυτόν που εσείς έχετε κα-
ταγγείλει, δεν τον αλλάζετε. Ούτε τον ΕΝΦΙΑ αλλάζετε ούτε τους
συντελεστές αλλάζετε ούτε το αφορολόγητο αλλάζετε.

Κατά συνέπεια, εµείς αυτές τις ρυθµίσεις, στις οποίες θα ανα-
φερθώ πολύ περιληπτικά, θα τις υπερψηφίσουµε µε αυτή την πα-
ρατήρηση. Και πιστεύω ότι είναι µία παρατήρηση που έχει κι ένα
χαρακτήρα συµβολής στα µεγάλα ζητήµατα, που πρέπει να ανοί-
ξει η Κυβέρνηση και να συζητήσουµε, για να πάµε σε προοδευ-
τικές πολιτικές και να µην κάνουµε συνεχώς µπαλώµατα, εάν
φυσικά η χώρα σταθεί όρθια και µπορεί να συζητήσει για προ-
οδευτικές πολιτικές.

Λέω, λοιπόν, ότι η διάταξη του άρθρου 1 µε την οποία δεν υπο-
λογίζεται το τεκµήριο αυτών που έχουν φορολογική κατοικία
στην αλλοδαπή, θεωρώ ότι είναι καταρχήν σωστή, χωρίς να σκε-
φτώ πονηρά ότι κάποιοι θα µπορέσουν να την αξιοποιήσουν για
να ξεφύγουν από το τεκµήριο. Γιατί στην Ελλάδα είµαστε και όλα
µπορεί να τα σκεφτεί κανένας.

Η άλλη διάταξη του άρθρου 1, της παραγράφου 2, που ανα-
φέρεται στο µη υπολογισµό του τεκµηρίου µέχρι 9.500 ευρώ,
όταν το εισόδηµα είναι µόνο από κεφάλαιο, δηλαδή σε αυτούς
που έχουν µία µικρή κατάθεση, επίσης ήταν µια ακρότητα του
συστήµατος που είχε επισηµανθεί, γι’ αυτό δεν ίσχυσε και πέ-
ρυσι.

Η διάταξη της παραγράφου 4 που έχει να κάνει µε όσους
έχουν εισόδηµα µέχρι 6.000 ευρώ, χωρίς να είναι επιχειρηµατίες
-δηλαδή κάποιος που πήγε σε ένα πρόγραµµα ή για κάποιον
άλλο λόγο απέκτησε αυτό το εισόδηµα, ότι δεν θα µετράει το
τεκµήριο και ότι πάνω από 6.000 ευρώ το τεκµήριο θα υπολογί-
ζεται µε το συντελεστή της φορολογίας των επιχειρήσεων 26%-
στον πυρήνα της είναι σωστή. Εγώ ρώτησα στην επιτροπή γιατί
τίθεται το όριο των 6.000 ευρώ και δεν ταυτίζεται αυτό µε το όριο
του τεκµηρίου των 9.500 ευρώ. Έδωσε µια απάντηση η κυρία
Υπουργός. Το λύνει µε έναν τρόπο, αλλά δεν ξέρω αν είναι ο εν-
τελώς σωστός. Εν πάση περιπτώσει, κάνει µία προσπάθεια να αν-
τιµετωπίσει ένα συγκεκριµένο πρόβληµα.

Τώρα, για την ιδιόχρηση στα αγροτεµάχια, προφανώς υπάρχει
µία γραφειοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όµως, ο έφο-
ρος και το σύστηµα δίνουν τις αντικειµενικές αξίες. Ουδέτερο
είναι το αποτέλεσµα -και θέλω να το σηµειώσω- διότι αυτός ο
οποίος οφείλει να πληρώσει φόρο για την ιδιόχρηση, το κόστος
θα το αφαιρέσει από τα έσοδά του και άρα θα έχει το ίδιο απο-
τέλεσµα. Μην σας πω ότι θα ήταν και ωφεληµένος, διότι στη µία
περίπτωση ο φόρος είναι 11% και στην άλλη περίπτωση είναι
13%. Όποιος έχει τη δυνατότητα να κάνει τους λογαριασµούς,
µπορεί να το µετρήσει. 

Εν πάση περιπτώσει, ας θεωρήσουµε ότι είναι µία διάταξη
απογραφειοκρατικοποίησης του συστήµατος, που έτσι κι αλλιώς
δεν θα προσέφερε πολλά πράγµατα.

Είπα στην επιτροπή -και θέλω να το σηµειώσω- ότι ο ΦΠΑ είναι
ένας φόρος ουδέτερος σε σχέση µε τους ενδιάµεσους, δηλαδή
τις επιχειρήσεις, τους επαγγελµατίες, και τελικά τον πληρώνει ο
καταναλωτής.

Κατά συνέπεια, η ρύθµιση που κάνει η Κυβέρνηση έχει ουδέ-
τερο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα. Είναι µία ρύθµιση που διευκο-
λύνει χρηµατοοικονοµικά κάποιους, για να µην καταβάλουν τον
φόρο και µετά µπαίνουν στη διαδικασία της επιστροφής.

Σηµειώνω ότι αυτό γίνεται σε όλα τα επενδυτικά αγαθά. Άρα,
αν έπρεπε να έχουµε µία πιο ορθή αντιµετώπιση του ζητήµατος
των καθυστερήσεων στις επιτροπές, θα έπρεπε να το δούµε και

µε ένα ευρύτερο µάτι. Δεν µπορώ να δεχθώ εγώ ότι ένας µικρός
επαγγελµατίας ή ένας µικρός βιοµήχανος, εν πάση περιπτώσει,
που κάνει µία επένδυση, θα ταλαιπωρείται  στα γρανάζια της
εφορίας, για να πάρει πίσω τον ΦΠΑ των επενδυτικών αγαθών,
επειδή τα έσοδά του δεν του επιτρέπουν να τον συµψηφίσει ούτε
την πρώτη ούτε τη δεύτερη χρονιά. Δεν δέχοµαι, δηλαδή, να
κάνω µία προνοµιακού χαρακτήρα ρύθµιση για µία κατηγορία
επιχειρήσεων, όταν τους υπόλοιπους τους βασανίζω.

Θα υπερψηφίσουµε και τη διάταξη για την απαλλαγή των θυ-
µάτων του «NORMAN ATLANTIC» από τον φόρο της δωρεάς.
Είναι πάρα πολύ λογικό αυτό. 

Έχω κάνει ορισµένα ερωτήµατα για τον επαναπροσδιορισµό
των καθαρών κερδών στις επιχειρήσεις που πουλούν καπνοβιο-
µηχανικά προϊόντα, το άρθρου 5. Δηλαδή, αυτός ο επανακαθο-
ρισµός αφορά και τις εκκρεµείς υποθέσεις στη δικαιοσύνη; Το
έχει επισηµάνει αυτό και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.
Και αν κάποιος, θεωρώντας ότι τον συνέφερε η προηγούµενη
ρύθµιση, υπέγραψε και έχει περαιωθεί η υπόθεσή του, θα βρεθεί
σε χειρότερη µοίρα από αυτούς που θα γίνει ο επαναπροσδιορι-
σµός; Δεν ξέρω αν µπορείτε να µας δώσετε µία απάντηση.

Επίσης, είπα ότι καλό είναι να αποφύγουµε την ταλαιπωρία
των αντισυµβαλλοµένων επειδή ήταν πολύ γραφειοκρατική η δια-
δικασία των πιστοποιητικών του ΕΝΦΙΑ και να µη δηµιουργή-
σουµε ακυρότητα σε πράξεις και σε συναλλαγές. Σε καµµία
περίπτωση, όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να δώσουµε
άφεση αµαρτιών σε εκείνους που καταστρατήγησαν τις διατά-
ξεις ή, εν πάση περιπτώσει, να οδηγήσουµε σε µία διαδικασία
όπου θα αγνοείται η υποχρέωση του συµβολαιογράφου να ελέγ-
χει αν οι συναλλασσόµενοι έχουν εκπληρώσει τις υποχρεώσεις
τους σε σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ.

Εµείς, µε αυτές τις παρατηρήσεις το δήλωσα στην επιτροπή,
το επαναλαµβάνω και εδώ- θα ψηφίσουµε επί της αρχής το νο-
µοσχέδιο. Μετά την αφαίρεση του άρθρου 3 για το οποίο είχαµε
επιφυλάξεις. Θα ψηφίσουµε και τα υπόλοιπα άρθρα.

Θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό δεν
το κάνουµε για να είµαστε αρεστοί σε κάποιους, οι οποίοι, εν
πάση περιπτώσει, περίµεναν την επίλυση των προβληµάτων τους
και ωφελούνται. Το κάνουµε, γιατί εµείς έχουµε δείξει εδώ σ’
αυτήν την Αίθουσα, πως ό,τι θεωρούµε σωστό, το ψηφίζουµε. 

Και επειδή ακούω πάρα πολλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης να λένε, «Μα, δεν ψηφίζει το
ΠΑΣΟΚ, φέραµε την ανθρωπιστική κρίση, φέραµε τις εκατό δό-
σεις», θέλω να σας πω το εξής: Τα έχουµε ψηφίσει όλα αυτά -το
θυµίζω στον ελληνικό λαό- και έχουµε αιτιολογήσει γιατί τα ψη-
φίζουµε. 

Τα ψηφίζουµε, πρώτον, γιατί δεν είµαστε ίδιοι. Εσείς, δεν εί-
χατε ψηφίσει τίποτα. Ακόµα και ριζικού χαρακτήρα αλλαγές,
όπως ήταν οι οικονοµικοί εισαγγελείς, όπως ήταν το άνοιγµα των
λογαριασµών, όλα τα θεωρούσατε µνηµονιακά. 

Δεύτερον, τα ψηφίζουµε γιατί κινούνται και σε µία λογική που
εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, την είχαµε παλέψει και την είχαµε
υποστηρίξει, όπως είχαµε ψηφίσει τις εκατό δόσεις, που ψευδώς
λέτε µερικοί στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι δεν έγινε ποτέ
νόµος του κράτους. Επίσης, είχαµε ψηφίσει το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα, το οποίο δίνει παραπάνω από το δικό σας νοµο-
σχέδιο για την ανθρωπιστική κρίση και το οποίο, ειρήσθω εν
παρόδω, διαβάζω εδώ στα χαρτιά που διακινούν οι δηµοσιογρά-
φοι για να µας ενηµερώσουν τι γίνεται στις Βρυξέλλες, ότι έχετε
αναλάβει υποχρέωση να το εφαρµόσετε. Είναι µέσα σε εκείνα τα
οποία µάθαµε ότι έχετε αναλάβει ως υποχρέωση. 

Τα υπόλοιπα ελπίζω να τα πει αύριο ο κ. Τσίπρας στην κ. Γεν-
νηµατά, που θα συναντηθούν και να σηµατοδοτήσει αυτή η συ-
νάντηση τη διαδικασία της εθνικής συνεννόησης και του
διαλόγου, για να βρούµε λύση στο αδιέξοδο, στο οποίο έχει πε-
ριπέσει η χώρα, µε ευθύνη της διαπραγµατευτικής τακτικής, την
οποία µέχρι σήµερα µετήλθε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, οι Υπουρ-
γοί της και των αντιφάσεων στις οποίες έχει περιπέσει.

Με αυτά τα λόγια κλείνω. Αν η κυρία Υπουργός µιλήσει, εγώ
θα ακούσω τη δευτερολογία της, καθώς έχει πρωτοµιλήσει, για
να δω αν µας δώσει µία πειστική εξήγηση για το άρθρο 3 και την
απόσυρσή του.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Κουτσούκο.

Εσείς ήδη προτρέξατε και χαράξατε και την πολιτική εθνικής
συνεννόησης.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν έπρεπε να το κάνουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θέλετε κάτι να

πείτε, κυρία Υπουργέ -κάτι ρώτησε ο κ. Κουτσούκος- και να κλεί-
σετε;

ΟΛΓΑ - NANTIΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση, σε σχέση µε τα
καπνικά, επειδή, όντως, ίσως θα έπρεπε να έχει προστεθεί µια
λέξη στην αιτιολογική Έκθεση. Εκεί που λέει, «…και τερµατίζον-
ται οι δικαστικές διενέξεις», ίσως θα έπρεπε να έχουν προστεθεί
οι λέξεις «εκ των πραγµάτων», δηλαδή «…και τερµατίζονται εκ
των πραγµάτων οι δικαστικές διενέξεις».  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μάλιστα. Να το κοι-
τάξουµε.

ΟΛΓΑ - NANTIΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Διότι, όπως ξέρουµε όλοι, δεν είναι πρέπον ούτε
σωστό να αποφασίζουµε και να παρεµβαίνουµε σε εν εξελίξει
υποθέσεις της δικαιοσύνης. Αλλάζοντας, όµως, τη νοµοθετική
βάση αυτών των δικαστικών διενέξεων, εκ των πραγµάτων τερ-
µατίζεται, γιατί δεν υπάρχει πια κάποιος λόγος γι’ αυτούς που
έχουν καταφύγει να συνεχίσουν. Είναι φανερό ότι και οι ίδιοι οι
δικαστές θα δουν φυσικά την αλλαγή αυτή. 

Σχετικά µε το άρθρο 3…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το αποσυρθέν. 
ΟΛΓΑ - NANTIΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-

κονοµικών): Το αποσυρθέν, ακριβώς. 
Εγώ είπα, λοιπόν, το εξής: Επειδή είναι µεγάλο το ποσό και

επειδή για κάποιες από τις εταιρίες θα πρέπει να ρυθµιστεί µε
µεγαλύτερη ακρίβεια το πλαίσιο της επιστροφής, διότι, µπορεί
να χρωστούν σε εργαζόµενους, στη ΔΕΠΑ ή σε ΔΕΚΟ, θα το
ερευνήσουµε καλύτερα και θα φτιάξουµε ένα πιο συγκεκριµένο
νοµοθετικό πλαίσιο, εφόσον επιστρέφονται αυτά τα χρήµατα. Το
θέµα είναι σωστό. Δηλαδή, δεν µπορεί να έχεις µια κατηγορία ή
και δύο –γιατί βγήκαν και κάποια άλλα στη συνέχεια- από πρώτες
ύλες ενεργειακού χαρακτήρα, που χρησιµοποιούνται σαν πρώ-
τες ύλες -το ξαναλέω- όχι σαν καύσιµα στη βιοµηχανία και να
είναι άνισα µε όλα τα υπόλοιπα ενεργειακά προϊόντα σαν πρώτες
ύλες. Όλα αυτά τα χρησιµοποιούν λίγο πολύ οι ίδιες εταιρίες.
Όµως, θέλουµε να αυστηροποιήσουµε το τι θα γίνει εφόσον θα
επιστραφούν αυτά τα χρήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δεν χρειάζεται να
απαντήσετε. Αφού έχει αποσυρθεί το άρθρο. 

ΟΛΓΑ - NANTIΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οι-
κονοµικών): Είναι φανερό γιατί το κάνουµε. Θα επανέλθει, όταν
θα είµαστε έτοιµοι να το προσδιορίσουµε αυτό πιο συγκεκρι-
µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μάλιστα. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 21.25’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο Τρίτη 16 Ιουνίου 2015 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση
της συζήτησης και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείο Οι-
κονοµικών: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Φορολογίας Εισο-
δήµατος και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάτα-
ξη που έχει διανεµηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                      ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


